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Working Draft - CIA Watergate History

l. The attached paper is an unfinished draft "history'' of the
so-calidd Watergate affair, as it affected CIA. The history was
compiled during the latter part of 1973 and 1974. Undertaken
as an internal CIA review of the matter, it is still incomplete
and remains a working paper. In this form it has not been edited,
. checked for accuracy, nor reviewed for approval of the views and
analyses that it contains, other than that given in the course of its
preparation in the Office of the Inspector General,

2. The attached version of the paper--classified SECRET -~
was typed from the working draft prepared by John C. Richards,
who died in December 1974, That draft contained extensive amend-
ments on its face in the form of Mr, Richards' handwritten revisions,
as well as attached notations for later insertion. The attached draft
was typed in order to provide a clean copy to Mr. William Schwarzer,

Uml?_d States. —

a-member of the Staff of the Commission on CIA Activities Within the /

3. It had been planned, prior to Jobn Richards' death, to
review certain incidents and developments that are not treated in
detail in the working draft. This has not been undertaken, and at
present the eventual completion of the work had not yet been,
scheduled, -
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WATERGATE.

} ﬁa.c.kgrour.;d'rx-. :

a
1. Itis dlffzcult to :reca,pture the'atmosphere in Wh1ch the Agency
prov1ded certain 11m1ted materlals and as s1stance t;o persons who
_-laiter became involved in the Water.gate and Ellsherg a;ffairs and-
eelated issues. A.ny real understandmg of the Agency 8 role neus;c
start W.Lth con51derat10n of a problem Wlth which government off1c1a.ls
were preoccupled‘ at the tune. SR

2., In 1970 and 1971 the Umted States Government, at both pohcy

and workmg levels, ha.d cons1dera.b1e concern over the problem of

secur1ty and leaks of classified information to the pres s"nand'ﬁl'_xenee
to opposition intelligence s.er.vices qu'lawide; Some timee the :
r.ev'ela.tions were o_n.. ma’eter-s of marginaf; signific'a_ncie, bﬁt. on,"oc-c_:a's‘;lor:z '
they "%rer..e on Sllzbj.ects of -importanc;e. “'I‘he.' reperting m 1971,4'51'1 |
accurate detail, of the US pos:tmn and its tact1cs in the Strateglc
Arms leltatlon Talks (SALT) had cons;lderable 1mpact in O.ffICla-].
1 . : Washmgton. 'I’he pubhcatlon of the Pentagon Papers served further
S h

'to dra.mahze what seemed to be a deterlora.tmg s1tuat1on.-
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3.

Th _serlousness mfh whlch f:he U S, Government view

' ::‘_:‘_leak a.nd pubhca.tmn of the Pentagon Papers wa.s shared by th1s Agency.;,-

- A damage assessment report Was made on’ 8 .Tuly 1971 by the Dlrector s .

ot i1

_Spéci-al' As-s.'i‘_stant for,Y._ietnames_ejAffai.rs.,' G-eorge A, Carver_-,- Jr.,

4

T AL AT PSR SR e

“'which exarn:ﬁ.led the problem.from both a pa.l"'_o_éljiial.a.nd g§veﬁrmneﬁt, L

' | .Wi_de ééiﬁt'c;f'.viewo., It .c‘itefi 'the..)“."é'liéwi’ng arclaa;é'-"jof"'éctual vcl)r"pof:.ential‘- . .
( "‘d'a;ma._ge.' | . - |

':""Aé re‘ga.rd’s- f;he Agencsr, certain pr_o.p.r.ieta'.ry relations

a.re ifl»entifiet.iffin' the study, e.g., Easfe‘?n‘ anstructio'n o §
i - Operation Broiherhooq, the Fort M'@Kinl'ey Training e

e Center. So too are. the mission and functions of the

' ' Okinawa’ Su_.i_)port Base and former A’gem;yi control and

d use.-éf CAT. These identifications could cause various

.kinds of problemis or embarrassment in the P.hilippi.hes,

;. Japan, Indonesia, etc. o . o o | o . -
- ""Several Aéeﬁcy officers were identified by name, -

“ - position a_.nd/or. éctivity. There were ;eéeated references

‘ to Agency éngagement in covert pérgmilitary operations, -
2‘ Thezl.fe were extensive guotations from and discussions of |
a wide range of Agency publications covering more

. than two decades, S - AR ,,
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".:"More tha.n sPec1f1c potent1al damage attnbuta,ble to-

'_::‘smgle passages in the study, the collectlve totah’cy 'of

: -Agency matena.l in the Pentagém Pa.pers wo.uld tell any-
."sophlstlca‘ted or professmnal 0ut51der a very’ g.r.ea.t deal

| ._a.b.out how t.he Agency goeg ~ab40utj dqmg its busiééss

¢ . (e; Eas it_é .'ﬁrocedureéj, tﬁe numbérin‘g. systerri:s;., .format,
and prose ‘style emploj;d for diff_éf_gnt types;of. documents

- or -comznunications, étc; ). This iyo_uld cons;titéte a |

" major windfall for any hostile intelligence service and

. greatly facilitate future éenigrati_on:6'perationsz, including
* the preparation of fabricated documents, forgeries or

other types of tailored disinformation.

" "There were broader.da.rnage considerations which affected
‘the entire intelligence community and the highest levels
P } . of the U.S, Government, Many if not most of thg documents
i - incorporated one way or ;nother in the Pentagc'm Papers
stﬁdy involved communications intglligence of s'o;r;e form
- or to some extent. A sophisticated review of the study
i would tel} professional intelligence officers of many

foreign c,ountries'(c'ertainly the Soviet Union and Communist
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- Chma} a. great deal about the everall level of U. S COMIN'I‘
.fcapa.blhtles and much about certa.ln spec1f1c U S. Communl-
.cations 1nte_111gence.ac;’c'1v1t1es». _O_ne _pa_rtlc‘ular-volume_ of

* the study, by itself, would clearly cdrﬂ_prorr;ise':an‘eﬁremely

. Bensitive and.politically delicate collection activity.
} xr Cor B B

.“Apa.rt from the 1nte111gence f1e1d p_____ se, the study also

' comprom1sed several pohtz.cally sensﬁ:lve act1v1t1es, '
"-includlng tho.s_e of other governménfs undertaken only

- after explicit U.S. assuranc‘és ’cha.t. their roles therein

"ﬁrould be kept secret, "
a 5. f‘iimll}, t};ev_.assessmeﬁt repor’t'conc‘lu.d‘es:

) "That the leak of the study raises the_whqle range of issues

: associated with the right -- or even ability -- of the U. S.
.Government to conduct private_businéss privately. It
a}so raises a range of basic issues concerning the right
or ability of officials in any administration to engage in
fra.r;k' debates or discussions associated with their
official responsibilities without having their views and
actions subject to hostile out-of-context criticism at

some later date and in some changed and later clima‘e but

Lo e T
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within a time span whereby some retrospective review can
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adve-rsely affect such éffwmls' publlc '<.)r érlvate careers
w1thout thelr ha.vmg a;ny efféctlx;e meaﬁs of. seekmg J;'eﬂc.ourse
61‘ redress. In short the leak of the f’éntagon Papers |
r§.1sed I.the baé..l_c iss;1e of t‘he U..S'. »G.ove':.rnment‘-s right or
-ability t()!».havc;: or érc';fec‘t. s;e.(:._reté of a.'nyf nature.
"It was feared by the 'adminis"tr.a.tion that there was a »\‘rery.
real possibility that the leak of the Pentagon Papers 'mighf: :
" . prove t;)__be only an ope:fling salvo in a ca‘.m‘éai'gn of.s elective
. major ieaks by persons oppos.ed to .the_wér and the adminis-
tra.tibn. and that once the interest in the ?entagon stud)'r ‘began
, tlo wane, new sets of cla.ss'ifi'_e‘d docu.Inent's of more recent

- vintage might begin to be surfaced in public print, !

6. It is against this backdrop that the Administration's concern

‘and efforts against Ellsberg must be viewed, Not only did they feel

that an example must be made of Ellsberg to forestall future leaks,

* but also they felt that if he were in touch with the Soviets, as had

been rumored, it was of vital importance to identify his contacts,

The concern was legitimate, - the means to achieve their ends was,

‘to say the least, questionable.

7. As early as mid-1970 4 White House Asgsistant, Tom Charles

Huston, spearheaded an attempt to 6i-ga.nize_,an intelligence plan in

S .

- - ATANTT
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' the "gg":ve'rnrhe.ht:”-thé.t-- had nié.teﬁal o-ve‘ftbr’xes‘ 6 F-d orﬁesﬁc -s.eci.trl.'..t'y‘..

e Thls pla.n survxved only a few days, apparently founderlng on’ the

' ob_]ectmns of the Dlrector of the FBI who already was estranged

A : frp;n CIA and s-ubsequently;-wﬂhdreW'fr'om'a m_zmber_ of a.reas-o.t' ,

- i

effective participation’- in efforts of the administration to ..takeA

o s

._ additiéﬁal .a.ctio-n..'.in the s'écilrity -ﬁeldf.. _v
. 8. Faced with the érbblem of an F}BI whose. Directt;r wa.s'
‘reluctant to use cbv,ert rﬁééns of r_.)bté.'ining infor'm‘é.tion, a CIA.whose
charter prohibited domestic operati..tl)ris and a Sec.r-'et Service r.mt.
ﬁvéll ‘e.qilipped for 4clandesti_ne activitie,s, the Aéirninistratioﬁ moved
o ,‘tc.) set up its own-Special investiga.tioh.s- Unit, - On 16 July 1971, at the
San élemente White House, Pre51den’s Nixon pla.ced ‘Egil Krogh in
charge of the Unit which s;.lbs equentlrcame to be known as ""The
Plumbers'', Krogh officially t;)ok chargé of this Ifnit at the White
House on 24 July 1971, His reporting channel was thréugh John
Ehrlichman but he a.iso had'thé authority to go directly to the
# President when he deemed it necessary. Working fo-r him initially

i were David Young and G. Gordon Liddy who were already deeply

involved in investigative work involving Daniel Ellsberg,

pns B, e

9. By mid-~1971 a number of programs involving the Agency and

L

the DCI began to mature, On 23 April 1971 the Director reported to

the President on steps taken to tighten security vis-a-vis the press,

-6 -
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.‘f_ On 4 June 1971 i an approprla.tely classﬁled paper addressed to

the 'reporting by J'a;ck Anderson in DeceIﬁBer 1971 of the minutes of

as the cause for what they did, the fact remains that security was

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

| certam senior government offxc1a.ls, the DCI restated tb.elr responm—-

V _'b111ty to tlghten securlty. On 30 June 1971 a paper- was addressed ' | s

"to the heads of all departrnents ‘and agenc:.es on Secunty’. In August

 the Agency submltted a detalled study to the Pre51dent on leaks to

the press durmg the Nixon adm1mstrat1on, Whl(:h led to a request

for similar studies on prece'_ding. adrninis'tra_tions. Leaks continued,

the WASAG minutes on the India-Pakistan sztuatmn being an example,

10, It is not 'che 1ntent of this paper to delineate betWeen paranoia

‘and responsible concern for security, but it is felt that there is a

difference. And regardless of whether some personages involved in

what has come to be known as "Watergate'' claimed national security

an issue that concerned responsible officials at the time., Without
judging the right or wrong the Agency's limited actions, the above
summary of the problems of the time do'es'provi'de a relevant back
drep-for judging why same things hapeened as they did,

(b)(3) NatSecAct
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11 - We are not in-a pos1t10n to rela.te‘ W1th certamty what ha.ppened
w1th1n the varlous groups Work1ng 1n the Wh1te House staff, or wha.t

overil_aps there:were between sec.urity donsiderations a.nd'_ othér'- .

interests. The parties to those-activities have been screened off

P ]

| fi'ém.the 'Age.ncy, 'q.nd qué,.sti'ons»thé.t ﬁight 'hé';r;a béén asked fbr
| : vthe Agency s enllghtenment _may never ha.ve been asked if asked
many of the answers are unknown to the Agency. The Agency has not
“had access to the inform;tion cqlle'(':téﬁ by the.various investigative
.auth(')rities, although the tr'ansc:_ip.t.s o.f.' some proce_édings have been
a.vaila.bié publicly, and summéry repor.:ts—-with highly sel.ective, and '
. - sometimes ina,ccura,'té da.ta-_-halve bee;i;'re\(igwed,_ Some th_i.ngs do |
seem clear. Howard I—Iunf was .employed 'by- the White House for Woric
on security matters; he has testified that his diséuss’ibns prior to
employment were concerned with the Elisberg cas e,‘ -and his security.

responsibilities were emphasized by Ehrlichman in his telephone call

St ey

on 7 July 1971 to General Cushman, soliciting support for a security

g

matter. How things got on another track thereafter is a different
story, one apparently not of interest to the investigators, so far as

publicized information reveals. Some of the story is suggested by

TTE N TPV DI T,

Hunt's testimony, making it seem that his initiatives caused the

e

first diversion, namely to interview a man who was reported to

-8 -
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.have 1nformaﬁon on the Kennedy famlly. However, the detalls of

.wha.t came out of 11: are complex, and much of it 1s stﬂ.l unknown '

o A

to the Agency. R B ._V N

' COMMENT ' ~Wh1le much is unknown and may never be
o e known, it-is p0531ble to put together an’
S o ’ b mterpretatlon of what- happened how and

It appears from existing records and .
testimony that Hunt was originally hired .
by Colson to help in what the press has
come to chara.ctemze asg the "dirty tricks"
department, Colson was aware of Hunt's
writing ability and the fact that he had
been active in the writing of propaganda
for covert action projects. A telephone
' conversation between Colson and Hunt,
_ taped by the forrner at the time of the
5 oo conversation on 1 July 1971, and given
o ' wide publication in conjunction with _
{ B .Colson's testimony seems quite clearly
' to indicate that Hunt's initial assignment
was to'do a job on Ellsberg, 'to try him
- publicly", to discredit him in the eyes T
_ of the American public, His interview '
; with Conein and DeMott were also along
£ ' the lines of the ''dirty tricks! department
! ' ' as was his fabrication of State Department
: ‘cables,

it e rergeee e

ki . o The '"Plumbers Group', Krogh, Young
' and Liddy operating out of Room 16 in the
Executive Office Building were concerned
about and charged with the responsibility
for doing something to halt security leaks
in the government, They were concerned
with Ellsberg before Hunt appeared on the
scene and had already pulled together a
great deal of information on him. When

et 1O ML

e

nmA e
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o Hunt wag as s;gned the Job of charact‘er

~ .aggassination’ on Ellsberg he found that the
, ma’cetlal he needed was bemg held.dn the’

; 'fxles ‘at Room. 165" - Ellsberg was a £a1r1y~

T L e constant topm of. conversat:.on in that .

T LE . o .. room-and, given Hunt's assignment. and ,

S [ prochw.tles, it was inevitable that he

T would be drawn into the discussion and -

‘ planning, Hunt says, in his testirony
before the Grand Jury on 2 May 1973, L
consideration was given by the "Plumbers!t.
to involving the FBI or Secret Service mth L
_the task of securmg more’ information.”

.. Hunt testified that Liddy claimed that the.
 ¥BI no longer had the experfise to handle

~ such an operation and that ""the White

_ - House did not have sufficient confidence -

i I in the Secret Service in order to entrust -

' R them with a task of this. sort, !

B IR AW S 1 i

Fir Y e - e Hunt goes onto say, '"There ;:a;me:a
.‘.. o S . time shortly thereafter when it was

\ suggested that perhaps the unit, which.

' had been popularly described as 'the
plumbers' in the press but which was
‘ . never so called during my encumbency,
- . , might be able to undertake such an
‘ I operation on its own. To that end, Mr."

Liddy and I were authorized to fly out to- S
the west coast, Los Angeles...." A O

LN IR i)

In his testimony before the Senate

"Watergate Committee on 24 September

1973 Hunt in answer to the question how’

he happened to join the "Plumbers' unit

‘ when he had been hired to work for Colson,

¥ L gave the following reply, " Through a’

: process resembling osmosis almost, I
had discovered early in my reading of the
overt materials relating to the publication

. of the Pentagon Papers; my researchegs
_ into Dr. Ellsberg's background, that
L o . considerably more documentation would

UL FILE

N AR T
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P

: ’be necessary for my purposes. I 50
advised and’ informed’ Mr. Colson, ad
‘he told me that these ma.terlals, tha.t 1
to say, class1f1ed materials bearlng on
my researches, were to be found in " ",
. _ : . Room 16, and I should check with Mr..
T ; - L1ddy for that purpose., I found that the :
- e ' holdings that were in Room 16 were ‘quite. -
extensive and I began as a matter of course
.+ and custom, to go there every day. to :
' acquaint myself with additional’ 1n_€ormat1on
as it flowed into Room 16 from the- various
E , government agencies that were mak1ng
‘ ' ) ) contributions. So it was that I spent- less
; ' ' - and less time in Office 338, which had been . s
assigned me by Mr. Colson, and a great e
: deal more time in Room 16, which became
; : o , known as the plumbers unit, the spec1a.1
- : 1nvest1gat10n unlt. i

2 S 1

¢ it . Thus it is that early on there was a-

§ooogT TRy e T marriage of the Mdirty tricks'! section w1th
Lo ' the special investigations unit. It could be

reasoned that the latter group, with a - -

legitimate concern and charter from the

President, began to concern itself with

domestic political activities and to move

: from a staff function to a covert action

- T operations unit with Hunt admittedly; on

o ' gome occasions, leading the way and
suggesting the action.

=

e i

: _ 12. Experience has demonstrated that seemingly minor aspects

! of events ca.m be given a public significance that Would'olr'd.ih'arily

never have occurred to less imaginative pe;f;sons than those involved
L in puglicig.ing the affair and responsible for unraveling its complexiti.es.

As a reaulf, while this report was being prepared we have had to

enlarge sections initially passed over briefly, simply because some

N
i
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“ordinarily be attributed to it by 'the average citizen, Similar
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- :.zx_:,r‘n“:"mor fact or_ incident ﬁva.'s. given'a’ si:g'niffi:ca.nt-..fef_'th'a',t' would not -

. omissions probably: still ekisf;'ji}sf~ as there has:-been some selection -

/in preparing this suix:mary; wifh's’d;me items fb--eing omitted simply

ﬁecausé”cﬁéy did npt _a;ppea;r' as s.ig‘nifi'ga_nfi{ "'i\‘I_g‘vertheless, b.ec_ause':_":
of f:he. a‘bténtion that .ila.é;bt‘aen gi.\;eﬁff;'l‘é’tails, Q;he final s:uznrnary h;'is .
é;c;ven much longer than had been planned irii.tiall{r_'. _

13, This history .o'f _CIA';s.‘connectio.n '.fo tﬁe "Waterg'ate' .A.ffai:t"”‘

begins in retrospect with the retirement of two Agency staff employees,

Mzr. E. Howard Hunt in April 1970, and Mr, James McCord in August

1970, e e

14 | Hunt', whose Agenﬁy career was spent in the Directorate for
Plans, worked through the External Employment Affairs Branch
(EEAB) ;;f the Agéncy_ -~ known familiarly as '"Out placement''~ ~
to logate' outside emplo};‘ment. .He also took advantage of his‘friendsi‘xip
with sén-ior Agency officials, including Director Helms, to canvass
private job opp.ortunities‘. Director Helms signed at least one letter
of recommendation for Hunt, to Kennecott Copper Corpor'ation ahd
is a.l];eged to have signed and sént oﬁe to thé Robert R. Mullen
Company, 2 public relations firm that had cooperated with CIA for-
several years by supplying non-official cover for 'Ag'ency employees

(a fact known to Mr. Hunt.) Attempts have been made by the Agency

Pc)
T
1

el
3
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mthou.t succeSs, to ver1fy the ex1stence of thls second 1et’cer. Mr. I
2 Mullen thmks he turned 1t over to the spec1a1 prosecutors, who ha.ve 4

‘been unable to produce it.in response to repeated Agency requests. .

On 2.5 September 1973 the Spec1a.1 Prosecutlon Sta.ff adv1sed Warner |
" that an exhaustwe search of 1’cs f11es had fazled to produce the Helms'l :
"letter of recormoenda_hon of Howai.:d Hunt, Whic'h‘- Mullen_ alleged
had been furnished his co'rnpany; - In t.est.imony give'_h before the
-Senate Select Coﬁunittee on 5 February 1974 Mullen admitted the§ ST
- there ‘may never hed been a 1etter of recommendation to Mullen
Cornpany on Hunt but avcopy of a letter to another company (Kennecott

-‘.-Copper) which Hunt showed to Mullen.

15. The combination of EEAB'S and Central Cover Staff's
favorable relations with the Robert R, Mullen Compa.ny, Dlrector

Helms! reported letter of recommendatwn to the President of the

B

.Company, Mr. Robert Mullen, who had known and Worked with Hunt
in Paris in 1948 and 1949 where both were employees of the Economio
Cooperati‘on Administration as well as Hunt's own ba.ckgr-ound' and
qualifications (over the years he lhad. worked as a news zjeportei'
and had authored several mystery*}defective stories under various
' pseudonyms) were persuaswe enough that Hunt was employed by‘

the Mullen Company, on 1 May 1970.
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' consultant and as a result was put on, consulta.nt status by' the Mullen

. Company. Testzmony' of Wlute House personnel and Wlnte House

records c1ted by them 1nd1cate tha.t M . Hunt was 1ntroduced by

Cha.rles Colson, then Counsel to the Pre51dent ’co J ohn Ehrhchman '

LIPS R B e YRR
\

'_'on 7 July 1971. The same- day, 7 Julf 1971 cIa records show tha.t o
Mr. Ehrhchman called the DDCI General Robert Cushman, to
advise that Hunt had been .e”n.)_.ployed- by_{j;_he White ‘House as a securit‘y -
c‘:onsul_ta,ht, Wo.uld soon bé‘:éa:fi'.iing on tp'e:General', and asked t‘haf: he |
be glven ahand. : : S R

17 Mr. James McCord ret;red in. August of 1970 after spending
20 years in va.r1o_u_s _pos1t1‘ons,.1n the Agency's Off1ce of Secum’;y_. _

After retirement he setvup'.his own. private in\%estigative organization

known as McCo.rd.Awgzsocia.tes; as well aé 'a; subsidiary organization

; _ know.n a.s' the I_ns_titute 'for Pfotection and'_S.a,fety Studies, Inc. In | X
- _ ~ : e
, ' early 1972, McC-o;d was named Secul;ity Coordinator for the .
[ ‘ _NatipnalIC-ommittee for the Re-election of‘President Nixon (CRP);

| '..'{‘his.-wa.s his ti;cle and éésit'ion when he a_.né four pthers v;;ere ax;re_sted
on 17 June 1972 ;..Eter ilax.rixig-‘Abeer;'discovere'd breéking into the - -

Democratich National Headquarters at the Watergate apartment

complex in Washington, D. C. The other four men Barker, Martinez,

Bl

é
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:“Gonza.les and Sturgm Av.rere Cuban ex11e§; ..of wﬂh.c.)m.tht’e f.1rst three' had’
..been contract agents of CiA in its operaﬁons aga'mst éuba at’ the t1me
.of the Ba.y of Plgs. Sturgls ha.d never been employed by CIA 1n a.ny

. capac1ty., One, Marunez, Wés stxll on'a. $100 00 mon’chly retazner as
.an 1n£ormant on the Cuban ex11e commumty in the M1ém1 area. Some—- ‘

what later two mo-re men Were» taken Into custody-—.-E._ Howard Hunt,

’a.s the Watergate affa1r. CIA, confident tha,t it.had no involvement

- affair), o .

- of the Agency by the White House staff through its requests fbr'Agenqy

_activities purporting to be in the nat'ional interest. The Agencg}

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

White House consultant, aﬁd_G. Gofdon Liddy, Whp.left his White
Hous'eA”plumber” job in late December of 1971 to become an employee
of CRP. The past association,with CIA. o.f five of the seven men

led to speculation concernmg GIA 1nvolvement in what became known

in the matter, and unaware of the ra-,mifications that would develop
later, proceeded in rélatively-routine~;:ooperation Wlth the investigating
authorities, providing backgrourid material onithe infiividuais on whom
it had infoz;mation, and summarizing its more recent known contacts

with Hunt {(which the Agency did not in‘itially associate with the Watergate

18. .The rol..e of the Agency in this matter should be considered

in two aspects, The first aspect is the actual but limited involvement

support and agsistance in preéumably_'legitimate {albeit unusual).

- 15 -
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: coopera.ted though reluctantly, 1n produc:.ng psycholegmal profﬂ.es

‘on Damel Ellsberg, of Pentagon Papers fame. It also cooperated

v

g1v1ng materla.ls and as s1stance to Hunt up i:o the pomt tha,t it

. appeared the requested support exceeded ’che sta.ted purpose. (Thie: o

.pha.se of Agency mvolvement is covered in Sectlons it and III of th1s-'

report.) ’I’he secqnd aspect is the appaxjent atf:empt by r,_nerribers of‘:

the White House staff to'involve the Agency'in suppre‘ssioil-of the FBI .

mvesngauon of an aspect of the Wa.terga.te affa1r, and in what a.ppea.red

to be an attempt to 1nvolve the Agency in a cover-up. The Agency's

 top officials refused a,nd rebuffegi a.tter'npts to implicate CIA.

- 19. When the five men were arrested at the Democratic National

.ComrnJ:.ttee Headquarters on 17 June 1972, the FBI found certain

identification documents in possession of two of them which were

suspected as having been prepared by CIA. The ensuing inquiries

not only established that this was so, but that they had been issued to

-E. Howard Hunt, Thls is the first 1ndlcat10n that the Agency had of

how some of the material issued to Hunt at Wh1te House request, was

-

~ being used., Even this took some time since initially the Office of -

Security, which was handling the ;riatter, was unaware of the issuance

to Hunt of the Hamilton alias documents from another Agency component.

g

K

- 16 -
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”COMMENT P It was not unt11 1t was d1sclosed in the . o
RN © . media in.May 1973, that the Office. of. Secumty
L4 T Hrst-learned of the fact that Mr.. Hunt b.ad

been 1ssued the Warren Allas.

. Witk rega.rd to the Harmlton ahas, that
name was.first mentioned as Martin *
'Ha.mﬂton in'a telephone call from the
Metropolitan-Police Department to the .
Security Duty Office on 17 June’ 1972., it

* subsequently appeared in the. press in
-that version. Security reviewed Mz,
_ . Hunt's Office. of Security file on 19. .Tune
; _ . . : 1972, The file contained reference to
: ' .  igsuance of the opérational alias -
[ S "Edward V, Hamilton! to Mr, Hunt in
: September 1960, and the fact that he ‘
had used the alias "Edward J. Hamilton'" .
in 1968, when writing the original
manuscript for his book, Give Us: This
R ... Day. Of itself, the name '"Hamilton'
T T T =T T did not appear significant because its
' use in earlier press coverage had not
come to the attention of the officer
reviewing Mr. Hunt's file.'

R T S

A memorandum prepared by the Secunty
. Office for the Federal Bureau of Investigation
on 19 June 1972 concerning Mr. Hunt's back-
ground did not include reference to the
Hamilton alias, although a blind memorandum
prepared for Mr, William E. Colby on the
same date did mention the manuscrlpt and the
Hamilton alias. _ ) -

On 26 June 1972, Mr. Arnold L. P'arham,
of the Federal Bureau of Investigation,
inquired as to whether Mr. Hunt had ever
used an alias. Mr. Hunt's Office of Security
file was again reviewed on that date, and on

27 June 1972 Mr. Parham was furnished a
memorandum concernlng Mr, Hunt's use of
-the Edward V. Hamllton and Edward J .
{3 - Hamilton aliases.

- 17 -
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: The Bureau on 28 July 1972 and the Departnlent of Justl.ce on B

24 October 1972 were'..furmshed deta.1ls on the materlals supplled

Hunt and the c1rcumstances under whlch they were glven, plus

o,

';-'-f'gthe fa.ct that a d1sgu1se and docurnentatmn were also furmshed to '

|.'=-

.a then ux_xknown secgnd; 1n'd1v1_dua1, ~let_er ;dentlfled as G. Gordon

.Liddy. The Agveneyfale_ovfurniShedi:’crace_ infermetion, summaries

of Agency- relationships where t_hey:existed,v‘and biographic zn‘ater_ial'.' '

on the five arrested on 17 June and later-on Hunt and Liddy. (Section | A

IV, Agency Coopera.tion sets forth aetails on this period, )

20, The checkmg ‘of Agency hles and records whzch ensued

R 4

ag a’ result of the requests for 1nformat10n from the FBI a.nd J'ustlce

A

Department failed to sulffac e eny— ‘information about the Agency's

assistance to the White House and Hunt on the Ells berg Profiles, '

" This was due to a number of reasons: the White House request

N

for assistance had not been handled in normal, operational channels;
written records, when and where they existed, were tightly controlled

and restricted; and, the Agency personnel, including the Director,

involved at this stage of the investigation had no knowledge of Hunt's

role in the Profiles, or of the fact that there had been a break-in of
the Office of Ellsberg’s psychiatrist. That activity simply was not

associated, at that time, with Watergate. The detailed account
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N of- the Agency's role in the prepa.ratlon of the Ellsberg Prof:les is

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

PPN

"‘set forth in. Sectlon III of thls report R ’.

o ._._21.A Public attentmn was agam focused on the Agency on. 27 Apnl

E 1973 when Judge W. Matthew Byrne, .Tr. ;- the pres1d1ng Judge in the

‘Ellsberg tr1a1 underway at that time in Los Angeles made pubhc .

' 'government information that Hunt and L1ddy had broken into the office

of Dr. Ellsberg ] psycmatrzst This information had been supplied .

: Judge-Byrne by the Ass1s_t_a_nt‘A1_:torney'Gez_l»era.l, Criminal Division,

- Mr. Henry E. Petersen, who in turned received it from Mr. Earl J.

Sil_bei't, Principal Assistant Uni_ted States Attorney for the District

.. of. Coiumbla. The information came from pre Grand Jury interrogation

of Hunt by Department of Justice attorneys. - The Agency had no
advance notice of this information or that it 'was being furnieh_ed to
Judge Byrne. | |
.22. At this point it became api-aarent in the Agency that the earlier
éueport given Huztt and an unnamed associate {documentation, disgu.ise,
camera, and the film dekreloped by the Agenc;t for Hunt.on 27 August -
1971) had broader significence than was known at the time. |
23. Hunt testified before the Grand Jury on 2 May 1973. On
4 May the Agency's Legal Counsel was allowed, by the Assistant

Attornay General, to review Hunt's testimony which set forth his

role in the White House request for a psychological profile on

- 19 -
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E. e i,

: Dr. Dam.el Ellsberg a.nd stated tha.t two such proflles had. been prepared R
..’I’he Assmtant Attorney Genera.l requested coples of the proflles They

"'were dehvered to: h1m, the 9 August 1971 proflle on 7 May, and coples .

N . of both the 9 August and 9 November 1971 prof11es on 8 May. Mr.. S
Lo - : 'Petersen sent copxes of both to J’udge Byrne who reportedly gave
‘Ellsberg 5 attorneys the first prof.lle, dated 9 August 1971. This is " .
the one that was publlshed by the press on 2 August 1973 it has been
o . '_ gpeculated that it was given to the_press 'by the defense, perha.ps by-"
' Ellsﬁe_rg himself, | |

24, The leaking of Hunt's Grand Jury testimony, with the
P ) attendant publicity fo::used on the Agen.cy., resulted in requests
| from CIA Congressional Committees and subcorm.’n-ittee's for an
i _explaﬁation by CIA'of exactly what its role had been in the W-a.tergate- .
-and Ellsherg affair. To satisfy these Cengressiohal demends and
answer their questions, ‘there was an unprecedented parade of
past and present top Agency officials to Capitol Hill., In addition
to thé then Director of Central Intelligence, Mr James R, Schlesinger,
and Deputy biiector, Gel;era..l Vernon E., Walters, there were
appearances by former DCI Helme_, former DDCI, Generall Robert
'Cushman; the then Executive Secretary of the CIA Management
Committee, Mr.. William E. Colby; Generél Counsel Lawrence

TR v Houston; Legisla.tiveCounsel John Maury; the Director of Medical

- 20 -
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gL St bide au

_ " "Osborn' Chief of the Securlty Research Sta.ff of the Offlce of Secur1ty,

Mz, Paul Gaynor, a.nd the Ass1stant Leglslatwe Counsel Mr. George

AL e e e

[..l .

i o Cary‘.,- .
o 25, Although the appeara,n;es a‘r.ld téétinﬁonies of thé ClA officers
.were held in Executive Sessions of -these Congressmnal Comr.mttees

' Very' full é.ccounts of their test.lmony were reported daily by press,
" radio, ,and telev1s1on (it should be noted that the majority of thls was

with Agency consent, as both the Agency and its CongreSSlonaI

L

B,

"Commmtees wanted the CIA story in Lhe publlc domain). 'By and
large t’he Congress accepted CIA's denial of any actual i}nvolve.ment
in Watergate, of any knovfrledge of, or complicity in, the break-in
and burglary of Ellsberg"s.psy;:hiatrisj:'s office, and, its explanation
of the Agency's role in supplying the Ellsberg profiles. There was
éome criticism of the Agency for .na‘n'rgte and loose management
controls, but the focus of attenti.on. had shifted from the Agency its.elf
to attempts by members of the White House étaff to invol'v.e 'the ClA

in what becarne known as the Watergate cover-up,

26. The public record is so replete with the cover-up phase

N T

of the Watergate story, and is so current, that this paper will not

N

ez
N

T e
°
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= a.ttempt to dogxu‘nent th:zs record_ln any" deta.ll. Sufflce 1t to say that
' -’_the prmmpal Agency officials concerned, 1. e. ’ He].ms, Walters, Ch

'Schlesmger and Colby', re51sted and rebu.ffed attempts by members

of the Wblte House staff to 1mpl1cate CI.A 1n suppress1ng aspects

' f ‘the Watergate 1nvest1ga,t10n and related 1ssues.

A e e g e

“r
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"“Section II -

'Reconstructed Chrgnoiogy»_of “Agency Suﬁport
, e - to the White House in Connection with
R .- . -~ Request by E. Howard Hunt in 1971

8'31-11‘1' 1971

' :.I'.‘he DDG_I.(General Robert E Cﬁs‘hman) nofe,d at the DCI .

Lk

- E m(.;rning meeting that John Ehriichfnan, Do:;mléstic Advisor to the
Pre;ideht, “had phoned.é'n 7 July 1971 to a;nnOunce that E.’ How.ar.d
, o Hunt had been appéinted a securi.t'y consﬁltant for the White House.
¢ | . In a later a.mpllflcatlon of this call Cushman sa1d Ehrhchman told
hlm Hu:at would be ca.llmg on h:Lm sood and asked the Agency to
lend h1m a hand.

i : COMMENT: This minute of the 8 July 1971 meeting was
A not rediscovered until May 1973 when DCI

Schlesinger ordered a complete search of

all files and records for information

bearing on Watergate and individuals

concerned in it. The fact of the call be-

came an issue in General Cushman's

memos of 8 and 10 January 1973 when he

tried to recall who in the White House had

called him, and it was only in May 1973 that

he was able to state definitively in his affidavit

that the initial call was made by John Ehrlichman.

R ST RSP EE I

16 July 1971 (b)(3) ClAAGt

A

E. Howard Hunt wrote to an Agency staff

30 S b i

» s‘ecretary-stenogra.pher assigned to the advising

~,
T

-

. .(b)'(3) NatSecAct
- 23 -
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e her that she nnght recelve TDY orders to return to Washmgton and
" that 11; was at’ hls request. She wa.s advv.sed by hJ.m to let it \come as
a complete surpmse and not to mentmn hlS name or the fact he was -

wO_rking-_in: the W’hite_ House.

COMMEN'I‘*“» o ,
. but got to know him when he was chief of
(b)(3) ClAAct : .- covert activities for Europe Division al_ld

; (b)(3) NatSecAct

: o SRR P “struck up a frlendsh.lp which continue
' ’ I through correspondence after she _was L

i L - . . -

Lo . T With the Watergate break-in and

- (b)(3) NatSecAct ' ST Hunt's arrest, the fact of his asking for an

Po. e e a7 - . .. Agency secretary (her name was revealed.
Lo DT to FBI and Justice) and the fear that she

identified|;

o : : jwas brou ht
(R)(3) NatSecAct home to wait out the trials and hearlnggs.
¢ .-~ "She has turned over copies of all her
' T correspondence from Hunt to the Office of
W . o the Inspector General and has been de-

(b)(3) ClAAct briefed on her knowledge and relationship
: : , with Hunt. . , .

22 July 1971

Karl Wagner, Executive Assistant of the DDCI, General Cushman,
“in response to a telephonic inqﬁiry from E. Howard Hunf, e,r ranged a

meeting between Gushman and Hunt at the General's office at the CIA

b AALTEET e cteeee

| headquarters building at Liangley for this date. ’
{ 5 . -
-- 24 - ' (b)(3) NatSecAct
- (‘;"ﬂﬂ-\ww
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o hne s,

e r o et gL Tman Ves o

: .,-.;' :

COMMENT. Normal procedure for a v1$1tor to CIA

. headquarters calls for-the v151tor to check

“in ata receptmmst’s desk where a. wsztor s

- ;shp is filled out under visitors badge issued.
"This allows for a record to be kept that ‘will.
- show the, visitors time and place of entry and.

departure, who he came to visit and’ the
location of the office. However, tl:us system

can be by-passed When the visitor is callmg -
.on the DCI or DDCI he is or maybe escorted :
up to their offices via the Directors. elevator

and no record is made of biographic data, :
date, entry, departure, etc. This latter-
procedure must have been the one followed

for Hunt's 22 July 1971 visit to Cushman
" gince a subsequent thorough check of visitors

logs for thJ.s date did not reveal a Hunt visit,

At Hunt's request for privacy General Cushman asked Mr.

. Wagner to leave the room. (For that reason Cushman later

testified, he activated his recorder, without telling Hunt, and

taped the conversation.)

COMMENT:

With the fé&:overy of the original tape

.and subsequent re-discovery of the

original transcript it was clear that the
recorder was activated before Hunt came
into the office and before Wagner was asked
to leave the room. This fact resulted in
some sharp questioning of General Cushman
when he testified before the Senate Select
Committee in March of 1974.. At this late

. date the General said he could no longer

recall why he taped the conversation since
his original reason (activated when Wagner
was asked to leave) no longer seemed valid.

-25 .
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A.fter an. m1t1a1 exchange of pleasa.ntr:.es Hunt stated that'he""" L
.'had been cha.rged mth a highly sens1t1ve mission: by the Whrte I-Iouse

" to vzs1t and elicit mforma.tmn from an 1nd1v1dua1 whose 1deology was

uncerta.in a.nd for th‘a.t purpose ”theyxaske’d me to come over -he-re, w to. A

A

get two thmgs. flash ahas docmentanon (non- backstopped) and some
3

degree of physical disguise ''for a one-ttme operatlon -- in and out.

menra

Hunt asked that the facj: of his .suppo:t be closely held, that ?nis identity
. not be rgvea.led ﬁq Té_éhnic:%l Services Division'. (TSD')>peo_ple am;d that
. he be Iﬁet in a safehouse. He stated-he. wogld be traveling either
Satuvr‘da,y or Sunda.y (2‘4—2.5 July 197]:)'- and therej:’ore the next afterﬁoén_
- (Eriday; 23 July 1971) would be fine for him. Cushman agreed to st
it up é}.nd have Hmt ‘notified at his White House number. Hunt expressed
é,ppreciation then ""Jobn Ehrlichman said that you were the--" Cushman
x;eplied, "Yeah, he called mé, sure. ! |
. .Hmit then specified what he needed: flash documentation in alias
. using the first name. of Edward for any state drivers license and some
pocket litter in the same name, anda physical disguise so the inter-
viewee could not identify him lafer. | ’
It was left between them that Hunt would be called and given an

address and time. Some small talk ensued during which Cushman

asked Hunt to say Hello to John Ehrlichman for him which Hunt

s

promised to do. They then talked about Pentagon Papers, China,

- 26 -
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Ehrhchman 8 role 1n Whlte House, etc.. Hu.nt says ”Wha.t Ehrhchma.n ’
is. domg this morning is no bus:mess of Klssmger s or the Vn.ce
Pres:.dent (so thls is great) Because (of) somebody at the top welve,

got to watch these thmgs " (Com.ment' The clear 1mp]_1cat10n here is .

of Ehrllchman's domestm responsfmhtles for the Pres1dent. )

el Dt iy pmrn

COMMENT' “This recordlng was transcnbed and flled.

' Upon General Cushman's departure from

: CIA, his files were ' cleared out. by his "

‘ secretary, Miss Barbara Pindar and EA/DDCT
3 o - Karl Wagner, the transcript being removed

: ' ' - by the latter and stored in an unma.rked file

in hls safe. :

. After 19 June 1972 when Hunt's name came
up in connection with the Watergate breakum,
Wagner was ungble to locate the original .
R : transcript of the Cushman-Hunt meeting of
; _ . . 22 July 1971, At the time of General Cushman's
' departure from the Agency in December of 1971,
Miss Pindar and Karl Wagner had gone through
all his files and records, including roomi-and
telephone transcripts, destroying some,
sending others to archives and in a few cases
retaining items which they felt had continuing
relevance. This original transcript was saved by
Wagner and stored in his safe, however, his
original search failed to reveal it. Miss Pindar
recalled that she kept a card file on General
Cushman's visitors, checked the file and found
i the date of the Hunt visit and the fact that a
: tape had been made of the meeting. She called
the Security office technicians and discovered
the tape was in the files. The tape was delivered
to her and Miss Pindar produced a new trans cript
i from the tape during the week of 19-27 June 1972.
‘ N This transcript was filled with gaps and missing
V ' pieces due to Miss Pindar's inability to
distinguish all the conversations.

e

ARt
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In Ma,y 1973 Wagner in makmg another
- thorough search of all files for any other . -
' " . material bearing on Watergate located the .
'. original transcript in the bottom drawer of -
his safe among unrelated rmscellaneous files
. and papers. A copy of this was gwen to “l:he Cox
group on 7 August 1973. N

F1ET,

: 22. J'ulv 1971

[

[ IF UIE7ES

General Cushxna.n brlefed Wagner oh the Hunt visit, what Hunt
Lo o had requested and what Cushman had agreed to. Cushman sa.ld he had»
. giveh Hunt Wagner's number and Wagner should arra,nge with TSD .j:he

carrying out of Hunt's request.

et

‘Later in the .day Hunt called Wagner and repeated his request

- for aid earlier asked of Cushman "'in obtaining a physical disguise
; and 'pocket litter' docurnentation in alias to assist him in connection
with an extremely.sensitive pi'oject, which he could not further

 discuss, and which had been approved by‘Mr. Ehrlichman., ' Wagner
was asked by Hunt not to identify him to other personnel or to indicate

it was a sensitive matter réquested by the White House. Wagner

did protect Hunt's identity ,untii near the end of the activity but did.

indicate to a few individuals that the request came from the White
House.

COMMENT: With the advantage of hindsight, given the
dramatic publicity accorded the materials
provided, it should be noted that limited
disguise and "pocket litter'' of the type
provided -- flash alias documentation ~--

g
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: W'fﬁte‘House. He further epecif_ied that all‘_'s.uppo,ri_: in this matter

(‘S"’f\ ""zs-w’ '

e serves only limited- purposeés. In thig
o instance they seemed to'serve the
‘described need, of concealing a person’s
identity in a one-time meeting.. They do
not in any way facilitate the commission -

“of an illegal entry, nor do they protect
a person from 1dent1f1ca’s10n if apprehended

~ in the commission of an illegal act, what-
ever sense of fa.lse securzty they' may prowde

8

Wa.gner contacted Mr. Richard Krueger, Actlng Chief of 'I‘echnmal
Serv:ces ‘Division, and instructed hlm to make arrangements for
furnishing a physical disguise and ali.as documeh_ta.tion te an .ind_ividual
who did not want his identity.-fkpown to ISD officers.' Wagner iedicated

the matter was extremely sensitive and was being done for the

be handled by TSD, Since the TSD officer would have to meet the |

individual (Hunt) before creating a dlsglnse, Wagner obta1ned a
safehouse address and key from the Office of Logistics and arranged o
for a meeting there the following day between Hunt (under the alias of I.
Mr. Edward) and the'TSD officer.

Before talking to Krueger, Wagner stated he cleared his request
for TSD assistance with either the EA/ADDP Paul Breitweiser or with
the EA/DDP, Sam He,lpe rn. Ha.ipern and Krueger confirm that Wagner
did talk to Sam Halpern, advising him generally of the p'ro_ject .and its

sensitivity, that he planned to call on TSD for assistance and wondered

if his request should be cleared through the DDP,. Mx. Thomas Karamessines
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(B)3) ClAAct i

MEdward" -- it was settled that Gr_eenv?bod would take action the

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

Smce the DDP was not 1mzned1ately avallable, and the pro;;ecf ha.d the
approval of the DDCI Mr‘ Ha.lpern told Wagner 1:0 go a.hea.d wath TSD
and that he Would subsequently adv:.se the DDP W}:uch he d1d Krueger
later called I—Ialpern to report the reqmrement 1ev1ec1 on TSD by O/ DDCI
and I-Ialpern reported he had airea.dy' talked to Wagner and okayed TSD

support.

Krueger then ‘got his team together, first calling the Chief of the

It was 1700 by then and, unable to contact Hunt -- known to TSD as

following day. : '(b)(aj ClAAct

(b)(3) ClAAct
23 July 1971 :

Greenwood went to the office of the DDCI and picked up the keys

”Edward" appeared. " He "programmed" him for disguise, phoniﬁ,g his

(b)(3) ClAAct
{P)(3) NatSecAct
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(b)(3) NatSecAct

S AR T

"Bdward" (Hunf). Hunt returned and in adchtlon to the docurnentatlon Was

,glven a brown or dark wig, spectacles, and a speech alteratmn devxce.
Greenwood also gave Edward his Agency telephone nu;mber. On
S,,a.tui'day morning; 24 July 1971, Greenwood briefed Krueger on support

. given "Edward, "

' . N

COMMENT: From this point on Greenwood gets
confused in his dates. Due to.the
) . 4 _ sengitivity of the project, very few
(b)(3) CIAAct records were made or kept and
Greenwood found himself some two
years later trying to recall exact’
, dates. {He did make some notes in
: T ' ' - QOctober of 1971) which were pretty
‘_. _ accurate. Unfortunately he did not
; ' have them when he made out his
affidavit, Greenwood's rough notes
_ . and chronologies were turned over to
. Leo J. Dunn on 5 December 1972, Dunn
had been detached from the Office of
g o .Security to work for Colby in preparing
- answers and collecting information to
reply to Justice department questions.
It was for this purpose that he interviewed
Greenwood and Gephart, collected such
notes and materials as they had and
incorporated them into what later became
the Colby files. In most instances from
here on we have relied on the MR!'s of

R I R

e
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A 'Karl Wagner (wrltten usuall the sarrie
. .da.y an event occurred), of|ii: 1
. 'MR!'s where he documents. the. da es he;' E
SR prepa.red alias documentatmn, the - )
original notes of Krueger and Greenwoo PO
‘MR's of Dick Krueger wherte they emsted
" and of Hunt's Grand Jury testimeny. =~ -
 Where available we have -also used: ev1dence .
revealed by prosecutlon 1awyers in Hunt's
‘Grand Jury hearing. Based on these
_ _ ‘sources we fe2l the following chronology
* (b)(3) CIAACt ' ' is accurate and squares with facts that

v
)

g DETLAT AP SETACTIENTT ST

are k.nown

~—y

26 July 1971

Hunt wrotef" advising that he had as'yet received no

[N

definite answer from his prinéip’als but hoped to very soon.

. 30 July 1971 v e (b)3) ClAAt

Note from Hunt tof; 3 é:dvising still no decision on her

coming back TDY to work for him in the White House.

18 August 1971 (b)(3) CiAAct

Despite Hunt's correspondence to ?iqf"fhls first actual

request to the Agency on the subject was a telephone call to Wagner

(0)3) CiAAct - ]
‘ tlus date, requesﬁng speclflcally“tha J

from her PCS assignment =

the White House. Iunt said that John Ehrlichman had suggested that

he call General Cushman. Wagner discussed it with General Cushman

and the request for|

and find someone else but this was not accapt_a;ble to Hunt.

(b)(3) NaitSecAct

3 .

b)(3) CIAAGct —gt’f!@ﬂ‘—'f——

(b)(3) CI SELhE o -
PRS- ]
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(bY(3) ClAAct
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20 August 1971

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

COMMENT' Although thlS request was. ma.de ‘on
.18 August and refused the same day
it was not-until 23 August 1971 that
Wagner wrote a memo for the record on the
above incident noting that one reguest’ had -
‘been denied, but might be reopened with -
_Gen, Cushman, By yellow buckslip DDCI ..
Cushman routed the memo to. DCI'Helms-
. with anoté, "FYI and gmdance on how to '
** _handle.!" The DCI on the same day; 23
~ August 1971, routed it back to the. DDCI
‘with note, " renews the request,
T {ives, foriiiy Q@‘;ﬁ) please let me
know and I'11 spea to Ehrlichman at
once.' This exchange clearly is conflned
to thé secretarial problem since at this
point in time Hunt's requests for other aid
had not éscalated to the point where they -
raigsed Agency concern.

- Greenwood probably met Hunt on this date, with e

company.

(b)(3) ClAAGt -

saying that his request for her services

had been denied by the Agency, (b)(3) CiAAct

25 August 1971

Greéanod met with Hunt and an associate, with o’qher;s also
joining.

COMMENT: There is some confusion over just what
did happen on these dates (18-25 August),
and in what sequence. And there was
possibly one other meeting, between 20
and 25 August. The accounts of the parties

- 33 -
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A

i basad on mcomplete records and. :

L . S - fuzzed with the ‘passage of time; vleave :

; _ i 7 0 'a.good deal of uncertainty that will®

i R, © ' _.remainunclarified.. The broad outhne
‘ S ‘ of what transpired remains essentlally

S I o clear, but if disputes were to arise over

: just who did what, with what- authonty, .

and when, it'is doubtful that any- d1sagree-:~'

‘ments could be resolved on the basis of

. .o _.certain fact,- Greenwood, in his affidavit,

» " . states his rec611ect10n that he met Hunt"

: g Mabout a week later, "' -after the initial -

23 July 1971 meeting, which would hav.e '

been about.31 July. If there was such.a -

‘meeting it is highly unlikely that it had

‘anything to do with the events treated -

here.

The earliest documented date during
this period is.a report on use of a speech
. alteration device, dated 18 August 1971,
filled out (probably) by Greenwood. The
. information had to be based on at least. a_
" debriefing of Hunt and suggests the likely
" approximate -- and perhaps: actual -~ date
for their meetmg :

Greenwood‘s nof;es on b December
1972, based on his recollection at that
time, and hig affidavit on 9 May 1973,
clearly indicate a meeting prior to the
one on 20- August. He received a telephone
call from Hunt requesting an adjustment in
his disguise spectacles. Huxnt also asked _
‘to see someone with whom he could discuss
_his requirements for a recorder, and that
he wanted some backstopped business cards.
Greenwood evit rted this to Krueger,
- who alertedf uftito accompany
___Greenwood to e next meeta.ng. Krueger
_.- - probably also approved the request for non-
e backstopped cards, as they were at his office
5 X (b)(3).ClAAct .. when Greenwood stopped there to pick up

- 34 -

S SR g T T

i . . QonnogE
: - _ : Gl




C0540392¢ "Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

Lo

(5)3) Ciihct -+

..\"',:,; : ) )

T on the way to the meetmg. They
R “were properly subject to being.considered
. by Krueger without clearance with’ Wagner S
~ a8 part of the original requlrement for : e ing
- ‘false docu:rnenta.t:on. Sl S

e ey

Y

‘At this meetlng (whlch wag most. llkely
on or about 18 August, the date of the report
_ on the speech device) Greenwood was a.sked
BRY by Hunt for a second speech alteratlon .
"~ device, for a Rackstopped telephone number
and address in New York, and for disguise
and documentation for an associate. Krueger
- states the New York address-and backstopped '
. phone request were not raised with him until - ©
26 August 1971. He goes on to say, ‘however, o
that Greenwood was a good young officer who
.would staff out such a request as this before
] raising it and that in his view Greenwood's
(b)) ClAAct " memos tof bu this issue was an
oo attempt by Greenwood to get all the data -
‘needed to. enable his superiors to make a_
decision.

N A A R AT ST T A T3

: : Who can recall none of the dates,

but who recalls some sequences in the develop-

ments, discussed with Hunt his requirements
for a recorder, recommending a Uher Stero-
recorder as meeting Hunt's stated needs. Hunt

‘also wanted some means whereby he could

avoid advertising that he was carrying a

recorder, and asked that all this equipment

be obtained for him. (TSD ‘bought the recorder

on the open market, along with studio lavalier-

type microphones, and provided a used

: ' ' portable typewriter case, padded with styro-

' ' " foam. The case did not meet TSD's standards
as a '"concealment device, " constituting
instead something anyone could provide if so

mcl:ned) :

(b)(3) ClAAct

{ » ’ - 35 -
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met mth Hunt on £'20 August and déhvered- the
recorder, and the 'I'SD safehouse 1ogs show o

S T

(b)Y CIAAct -~ TS : 1
Lo ' - The sa.fehouse record does not show 1£
Greéenwood was also- present -- he ‘may- or may
"not have been. Krue er's notes, recorchng
: S state that the:business
(b)(S) ClAAc’t : ' . _cards also were delivered this date, which
» ; .+ " would have been by Greenwood if done- (a.lthough
.- ‘other evidence. suggests that this was. at an
earlier -- probably the 18 August -- ‘mieeting).”

DT R T

B

T et A g

Krueger's notes show that on 20 ‘August
he phoned Wagner to report the requests for
the business cards and the recorder. The cards .
probably had been delivered already, and Krueger
was only reporting the request, to which he was
probably adding the recorder prior to'its _
delivery. Wagner understood that both requests '
were outstanding and approved them as: cons:Lstent
with the original authorization. : e

Krueger's reconstructed notes of
December 1972 also state that the 20 August A
meeting was the occasion of the request for the
backstopped telephone and address in New York
and for documentation and disguise for an
associate. But the 8 May 1973 affidavit by
Krueger states that the request for the back-
stopped telephone and address, and the question
‘of Hunt's associate; came after the 20 August
meeting, and before the 25 August meeting.

It remains speculative, perhaps ne#er to
be verified, but the following scenario is offered
as to what happened:

~r

E R P T A

cry
15
&Y

3
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(BY(3) ClAAct;

. o T 18 Augusf:. Greenwood a.nd
S oo ' met Hunt, Greenwood delivering the.busmeSS
_ S . cards that Hunt had requested by telephone,
(bY3)ClAAGt and adjusting his’ disguise spectacles. . - :
’ . I "-f’f‘:;.i‘,"_:;"%.%%%i%got the recorder reqwrements.‘

GALk

20 August. Krueger phoned Wagner
reportmg the request for the. business; cards )
(which had been dehvered) and for the recorder,

; SRR - % both of which Wagner-approved. i met
- (B)(3) ClAAct with Hunt, deleverlng the recorder. ’

23/24 August. Greenwood met Hu.nt to

deliver the new speech device, at which time’
Hunt raised the quéstion of his associate being
given disguise and documentation, and requested
:the backstopped address and telephone.~ Greenwood
reported to Krueger, who instructed h1m to .
proceed with the preparation of documentation and.
disguise for the new ‘man, but to accede to no

A demands while Krueger checked for authonzatlon.

: a . ' 25 August. Having re(:eived what he read
; " (b)(3) ClAAct . - - -.as a preliminary approval, and not ‘having
B - heard further from Krueger or being able to
contact him at that time, Greenwood met Hunt
and provided the materials for Hunt's associate,
At the same time, as part of a new request for

ed for the camera to be
finstructed
"Leonard" in 1ts use. "Edward” and "Leonard!
: talked about going to the airport with "Leonard!'
stating he had to first stop by the Pentagon.

26 August 1971 (b)(3) CIAAGt

Krueger after the fact called and advised Wagner that disguise and
documentation in the name of "George F. Leonard" had been issued to

a second man (later identified as G. Gorden Liddy). He also had been .
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s ,L;L,f.l .

Ev

_ 1ssued a Tes sina camera. (Whlch was- concealed m a tobacco pouch)

i and given*tra.mmg 1n..1ts,_ use-. Krueger also reported Hunt a.s statmg

E R LR T DT

i that he needed the‘caxnera 1n connection wﬁ:h a ”new asménment” B
- :»Wagner told Krueger he Would report the substance of hlS ca]l
¢ :" N promptly to General Cushman a.nd obta.:v.n gmda.nce. He also noted .
{ S N A
' in his 'MR‘for tlps date that these a.ctlop.s ‘had been .taken.'wimeﬁt priof
. notifica.tioﬁ or app:.r:'o._val from the ‘DbCI;s office. |

Wagner w;'oi;.e a Memorandmn fo:f_: the Reeord fMR) of his | N

conversetion with Krueger and hel‘(i it for General Cushman wi'xo would

ﬁo{: be in the office until the fellowing 'dey.

K;ueger, as a result of his d%scues:ione With Wagner,' jotted o _. : »\;
down .iestruct‘iens for Greenwood to be passed on to Hunt at the next |
Hunt/Greenwood meeﬁng. Thege ordexls Were: | (1) There would i)e a
delay in £urthe'r support »imti'l Greenwood's supervisors received further

_authorization on requeet's for a) photographic support, b) ba.cksj:opped
&ocﬂments, c) audio‘ equipment, (although none 1;a.d been requested to
date); (2) ﬁackstc:;pp'ing of any kind must be .approved through the
Director's Office; (3) The camera loan was a one time affa.lr, (4)
Assistance to "Edward'" in terms of notional alias documentation,
servicing,or maintaining his disguise and tape recorder would continue;

(5) The documents of ''Edward$' associate were to be returned; (6)

j . Greenwood was not to be pressed as he was without authorization, and

"menss

g (7) If further authorization was received further support would follow.
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.-.“g O o . . .
2 o Greenwood recelved a telephone call‘-from ”Edward” askmg to

be met at 0630 the followmg mormng at Dulles alrport to p1ck up

exposed f11m Greenvvood notlhed Krueger of the call a.nd also a..’terted

t‘o the need for process:mg the f11m. -

27 August 1971

Greenwood met ”Edward” and his. assocmte ”Leona.rd” at Dulles
a.:.rport. “Edwa.rd” returned the camera, statmg that it was not suitable -

for his needs. He gave Greenwood a roll of exposed flhn and asked that

.

o e Ay,

‘it be developed 1mmed1ately and that the prints and negatives be dehvered
1 ' to him later that day. The plctures, when developed, seemed routine
‘ . ' surveillance scenes, p.a'r.king lot office buildings, etc. Greenwood made

xerox copies of the plctures and dehvered them to Krueger before gomg

PR

L]

4 c to meet "Edward" at the safehouse, Krueger gave Greeﬁwood the set of
instructions to go ‘over with Edward. Greenwood proceeded to the safe-
house, turned over the negatives and pictures and started to list the
conditions for further support. Edward, who appeared to be in a hurry,
interrupted Greenwood about half way through to state he thought he had
the Agency's full support and that he would straighten out the matter.

COMMENT: Since Edward did stop Greenwood before
he had stated the conditions it is 11kely

i Edward was not aware aid was to be

' stopped nor is it clear when he was so

advised by Ehrlichman since, as will be
seen, he again called for aid 4 days later.

e e L
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- Wégmer Iatta.cl-:me»d 2 bucksl'lp' n’:..emorandﬁm fc-ar. éeﬁeral Cusi;rnan, g
da.ted 27 August 1971 to ms M/R o:E 26 August 1971. _ 'I'he buckshp
note read as :Eollows- ”Atta.ched is the report on I-Iowa.rd Hunt's

‘ .. - J:a_.test requests for TSD support. I_s'eeftwoproblenis,: 1)-' Hunt ha.é - |
X E brought a stranger mto the plctu.re who is now prlvy to TSD’s role

in th;l_s_ aff.a.lr-.» The W‘h:tte House should have qleared th.zs w1th us a.nd

- we must be told who the fellow is. He could.emba.rrass us later.” 2)

Hunt's use of ﬁniqﬁe clandestine equipment in domestic activity of an

N2

. uncertain nature also has potential for trouble. The Agency could »

T P e O Cacaa

’ spﬁer if its clanééstine gear were discb*;ered to be. uséd-in domestic

_ secret operations. I will instruct TSD to cleatr all of Hunt's requests
. .:w;ith this office. Also, I think it would be de91rable to obtain
h ' Ehrlic‘:hman's agssurance that Hunt's latest caper is OK. Even then,
_ ' this.does not relieve the:Agency f;'ém its vulnerability if associated
- _ with donrestic clandestine ope'ratio.ns against Ameri;ca.ns. " At the
" opening of business on 27 August 1971, Wagner gave his M/R of

26 August 1971 with its. covering buckslip to General Cushman. These
b | : 19& General Cushman to teiephoné Ehrlichman, which he recorded as

follows on the buckalip below Wagner's note "called 11:00 on 27

l August 1971, J. E. indicated he would call a halt to this." signed with

1

the initial G .

PN T L

—
, .
N
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. "?"'."made on. 27 August 1971 to Greenwood) for fully backstopped doculnentatlon, ’

'- mcludmg a dmver s 11061153 a.nd ca.r renta.l credentlals m allas wlnch |
"'.:;Krueger turned down Hunt had a}.so asked for a ba.ckstopped New York

telephone answermg service whlch Krueger told Wagner were beyond hls .

: ' D1vz.sion s ca.pabllfty. Wa.gner verlfled that these requests Were not to ,
:: - o . . L N

be honored and that all future Hunt requests were to be referred to-

: 'General Cushman s offlce. Wagner 1mmed1a.tely reported’ to General

LIS

* Cushman hig latest. conversa.tzon Wlﬂ'l Krueger and was advn.sed of the
' results of the Cushman/Ehrhchman call. Wagner at once called Krueger
and mstructed him that CIA was. to furmsh no additional help to Hunt,

S B that TSD should not accept any more requests from Hu_nt and that Hunt

‘ should be asked to return the sens1t1ve materials from TSD
Krueger rece1ved a call from General Cushman who had recezved
and read Wa.gner s memorandum. At this time Cushman advised

Krueger tha’c "Edward! was a former employee, E. Howard Hunt, and

ﬁlat he had inamediately -pped all rela,honthpq with Mr, Hu,nt..x '. - T
) 1 :
[ v

: s s e, e S e,
i e m— e e . o

: . . -l PO

V: . T ARES A —heah LMl C L M il i ey e omee e eBaw aee mm——————

H T 30 August 1971

SR

The telephone conversation between Wagner and Krueger took
place on Friday, 27 August 1971. It was not until the following Monday,

30 August- 1971, that Wagner wrote an M/R in which he included his

"
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4 ,'mstruchons that TSD was- not to meet a.ny more Hunt requests. v Gene"i’ai L
Cushman upon recelpt of the M/R on Monday, 30 August 1971 routed 11: _—
'-to DCI Helms w1th the follow:mg nota.tmn on a buCkSl‘.l.‘p n ‘ca—lle'd John

Ehrhchman Frlday and explained. Why we could not meet these requests. E

l " S I -irgdicated‘ Hunt _ng 'bec-qnﬁng'a pain mj-i_:h‘e-:.geqk. John said he would .
P " restrain Hunt." The note was signed with General Cushman's initial

"”C'-'. Directly below Gushrﬁah‘s note was ‘the word, '"Good" sign’.ed With
Y L - .

aopy avemmgT

L Dlrector Helms initial- ”RH” B

. COMMENT: Because these memoranda for the Record
by Karl Wagner played such an important

. role in reconstructing events, they are

b ' attached with their cove rmg bucksllp as

: L ' ANNEX I, :

P el e

© ek . : -

SyAr s v

COMMENT“ As noted earlier, people's reccllections
of these events and dates were fuzzy and
at variance with one another. When the
" actual date of the Hunt/Liddy trip to and
from California became a critical question
in the ~mindé of the prosecutors, a thorough
search and review of all records was initiated.
These included safehouse logs, affidavits,

1 Hunt's . Grand Jury testimony, prosecution
evidence, Krueger and Greenwood original
notes, ete. As a result it was possible to |

: . fix the dates of the Hunt/Liddy trip departure

: ) . as 25 August 1971, and the return as 27

i : August 1971, In August 1973, Greenwood's

- and Krueger's affidavits of May 1973 were

i ' corrected to reflect these dates.

Also extremely useful and extensively

; . ' used were Wagner's M/R's and affidavit
covering this period because in nearly every
instance the M/R was written promptly after

- 42 -
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31 August 1971

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

*‘events occurred thus g1v1ng exa.ci; da:tes

N .that requests were madé 6r actlons were

taken. They also recount the positive |

- regponse made in the O/DCI as develop-?

ments were made k:nown, :

) For this same sequence of evenf:s,
i,e., 25-26-27 August, the Krueger/ '~

'Greenwood affidavits of May 1973 give- the

dates of 22 August 1971 for turnmg over.

. documentation, disguises and camera to .
‘Hunt and Liddy, 23 August 1971 for Hunt’

call to have Greenwood meet him at_Dulles
Airport and 24 ‘August 1971 as the day the

film was picked up, developed and returned.
_ _These dates are incorrect.

Greenwood received a telephone call at his home from Hunt in

. . which Hunt renewed his request for backstopped credit cards.

Greenwood turned down this request.

132
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. ...........,...a.....u.._.._.. SO

. End of DDCI and TSD role with
'E. Howard Hunt

I.n General. Cushrnan s nnnd lns call to John Ehrhchma.n about :
Hunt, the la.tter s a.greement to restraln Hunt a.nd Ka.rl Wagner s caIJ.

o TSD’ re no further aid removed the Agency from this Whole affalr.

In p_o'int of’ :Eact it did remove TSD and General Cushman, bu.t unknown

B s

to 'tﬁem,, Hunt almost.stimﬁitaneoﬁély; was ihvoivéd With another pa;rf.
of the Agency a..nd this contact continued._fhrough 12 November 197%.
It should also be noted tfxat the record does not f_qlly support the

, view-that the Agency finally did cut Hunt off cleanly. Richard Krueger,

. Deputy Chief of Tech.ni,c'a_.l Se;viées'_Diyision (now the Office of Techniéai
_ Sérvi:ce) did react perceptively and positively, raising a quesﬁor; twice
* ' about how far thing.s seemed to be going. Krueger fi_rst- raised the
: . _question of supplying Hunt with a recorder and alias business cards
with Karl Wagng.r, Execuﬁve Assistant to the Deputy Director of
Central Intelligence on 20 August 1971. Wagner felt at that point that
the request was cons1stent with his understand;ng of the onglnal mission
. and instructed TSD to proc;aed. When Krueger again questioned Wagner
- re Hunt's requesté on 26 August 1971, and this was after TSD had supplied '

the camera and documentation for the second man, Wagner acted promptly
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(b')f(S) ClAAct

&
e

caaTe e sl

S

. and dec1swely ina memo to General Cushman wlnch recormnended"

L ca.utlon and questloned further ass:stance. )

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

'I‘SD d.ld not tell Hunt he would recelve no further support but

that he would not be given the backstoppmg he reque sted mthout .

further author:.zatmn.. ‘Nor was Hunt turned down flatly in lus request
. & .

" for a secretary, he would not a.ccept.a substltute for the one he

specifically requested. Hunt did not seem to view the limits placed

on his support as the end, as he contacted the case officer, Steven

g

Greenwood, again at the end of August, and later felt free to approach

requests, (’I‘hese and other Agency contacts by Hunt are covered i in

Section IV of this report.) Whatever the intent, the result was to
achieve a stand down and did end the operational support of General
Cushman and TSD, Despite the reservations about Hunt expressed to
John Ehrlichman by General Cushman on 27 August 1971, the White
House staff apparently took no action to modify their on-going program

or to restrain Hunt and the other Plumbers in their pressure on the

Agency to produce the Ellsberg profiles.

COMMENT: It should be noted that at this time there
was po indication that anything illegal was
contemplated or had occurred, so there was
no particular reason for the Agency to not
attempt to cooperate in a request from the
White House until it began to appear that
there might be some domestic activity 1nv01ved.
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(3 .
e e km "gd long been customary:.

' for the Agency and other government :
_ 5 L agencies to prov:lde employees on specla.l

P o S SR detail to the White House, and Hunt's'

; . ..+ -, o ‘gecretarial request was viewed in this "
‘context, In this- 1nsta.nce, however, _wlule
the ‘Agency was willing to: provide a secretary
of its choosing, it Would not interfer with an

. ; ~ assignment ‘to an oversea.s post,. where -

{ _ T remova.l of an employee might be disruptive.

i

4
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Sect:ton IH

Chronology of Agency Support to the White HouSe in- Preparmg
4 : A Personahty Proflle on Da.mel Ellsberg

A Foreword ..

Central to an understa.nchng of. the Agency s contmulng support
| 3

| to Hunt and the Whlte House on the Ellsberg prolees after the stand—

e Sy

' down ordered by General Cushman is the fa.ct that in this case the

- o ) Agency 5 rlght hand did not k.now Wha.t 1ts left hand was domg and vice .
. versa. The doctors in the Office of Med:.cal Sermces who were involved

in preparmg the profiles and meetmg w1th Howa.rd Hunt were never.

[ VY

aware of Hunt's contacts with Cushman and TSD; nor were Cushman
-and TSD aware of the Doctors conta.cf.:s‘ Indeed, with the possible
exceptlon of the then Deputy Director for Support John - Coffey, and
the Doctors, nc one, not, even Director Helms, was aware.oi_' Hunt's
participation in the profiles noatter.

Exactly how, when and by whom the decision was made to use
the Agency;s resources to produce a profile on Daniel Ellsberg_ is not
clear. - We do know from the records that on 11 Decembcr. 1970,

Mr. Thomas Huston of the White House Staff called on Dr. Tietjen,

K the Agency Director of Medical Services, to discuss personality studies

T

LRI A L n Y BT

'
1
AP arbp st TRETATIINGN Sy
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. a.nd productmn procedures and how sumlar appllcatmns could be

" be familiar wit_h the Agency's capability to. turn out-pro_flles' on foreign

- HUNT: Well, some months subsequent to that (he is speaking

" ANSWER: How did I arrange that? I asked -- I suggested to

N f . .o [ . FEL I

a.pphed to domestm problems, partlcularly as rela.ted to dis 51dents. -
Mr. Dav1d YOung, on Ehrhchman s Whlte House Staff forrnerly -

served as an a1de to Dr. Henry Kzssanger and in. that ca.pa.crty would

»

. leaders. It was Mr. Young who made the request for the study,

Finally, in E. Howard Hunt's testimony before the Grand Jury
he relates the following account: (In i}esponse to Prosecutor Glanzer's -
question as to whether Hunt hai; any knowledge of attempts to obtain

information about Dr. Ellsberg's psychiatric profile).

now from a time in mid;September), it occurred to me
that the CIA might be helpful in providing such a
psychiatric profile. .

QUESTION: So what did you do?

David Young -- I said, "after all, we had 2 whole
psychiatric unit set up at the Central Intelli'gepce
Agency to provide in effect second-hand profiles of
‘persons of interest to the U,S. Government. This is

an activity that has been going on for many years. "
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(b)(3) ClAAct

So Whether the 1dea. fo:: contactlng and taskmg CIA to produce a

proflle on Ellsberg orlgmated with I—Iuston, Young or Hu.n’c can.not be"‘

ARG A A 2ren

P - definitively stated,. the request was lev1ed and resulted in the followu1g

chronology of ev.ents. - B
COMMENT' The idea did probably originate
with Young since it started in -mid- July
and at that time was not Hunt's task. As
Hunt states in his own testimony, he’
began to associate more and more with

Py Krogh, Young and Liddy and became in-
: . : volved in their activities, he may very
¥3)Claaet  wellhave introduced B name to
. _ (0)(3) C']AA‘_:t the group resulting in | meeting.
’ ' : ' at EOB on 12 August 1971.

P © Mid-July 1971

: ' ’ . Mr. David Young, former assistant to Dr. Henry Kigsinger

K on the National Security Council Staff, was appointed in early July

| | 1971 as assistant to the President's Advisor on Domestic Affairs,

:! Mr. John Ehrlichman. About mi;'l-July he telephoned the CILA
Director of Security, Mr. Howard Osbofn to request that a psychiatric

profile be done on Daniel Ellsberg. Osborn had been designated by

ArEATs

-~ 49 -
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- . 'DCI Heims .a'.s Yeun'g’_S‘ point of-'eeﬁféef oh é"ecﬁfiﬁy rriatfe-ﬁré._ Young
. saad he ha.d seen an Agency study done on Castro W}ule he, Young,
' was worklng for Dr Klssmger and he wanted one sumlar to’ f.'ha:i:

: -'done on Ellsberg. Osborn sa.id' such a request ,Would r_equi.r'e D'CI

e e TRt P oS

.. approval smce the sub;ect was a U S .c1txzen Osborn wes'» relﬁe'-;
tant to forward such a request but, S(oung 1ns:,sted and sa.;xd he Would
..'ha’ve. Ehrlichman call 'Director Helme'._ At this pomt Osborn: agreed
' to raise the ma.tter with the. DCI.

COMMENT: Director Helms in his testimony before the
Senate Watergate Committee on 2 August
‘1973 stated that he personally called Mr.
Young, remonstrated with him and gtressed
~ his reluctance to do the study. He said Mr.
_ ' Young pleaded with him, pointed out it was
. : regarded as of highest priority by Mr.
- Ehrlichman and Dr. Kissinger and that CIA
was the only agency with such a capability.
Young also discussed Ellsberg's role in
stéaling and publishing the Pentagon Papers.
He cited the National Security Act of 1947 -
and ‘the DCI's responsibility to protect in-
telligence methods and sources from unau-
thorized disclosure (such as those of
Ellsberg)., In short, Mr. Helms testified
‘that he was persuaded, reluctantly, to agree
to have the Agency produce the study.

29 July 1971

Dr. John Tietjen, in a Memorandum for the Record en 29 July

1971 indicates he met with Mr. Osborn who relayed to him Mr.

S

e’




C05403926

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

3

s Vi . :

(b)(3) ClAAct

(b)(3) é)lAAct

(b)(3)§CIAAct |

3
u

(b)('ég)ClAAct

_Very sparse.

"Young s request for a psychlatnc proﬁle_(or personahty study) on

'Mr. Danlel Ellsberg Osborn a.dvmed Tle‘t_]en, the CIA Dlrector of

Mechcal Serwces, that this request had been dJscussed W1th D1rector
I-Ielrns who had reluctantly agreed to ha.ve the study prepared Dr. '

TJ.etJen accepted the requlrement to prepare the study but lented

~ out that 1nformat1on available on which t‘o' prepare such a profile was

(b)(3) ClAACt

Post was reluctant to undertake such a study and cited his reeerva~

tions about the propriety of eonducting such an assessment of a U. Ss.

) 'understand-mg that the Whlte House was concernred about the security

problems caused by Ellsberg's revelations and hoped, by an under-

standing of his psychology and'motivations, to be able more effec-

tively to deal with this type of threat to national security.

. Dr. Post was-asked by§

pPersonality assessment on the basis of the open literature available

1

- 51 -
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P wh:.ch ¢,¢n§'i‘s'£ga of .bic'iéi-:aph'i_é. 'p'rdf;:lg,si_ and s}f_é"r':fés":iri national news .

- ma.gaz_ine,s and newspapers.

5 August 1971

Dr. Post forwarded to Dr. T1etJen the br:.ef sumzna.ry he had

prepared on Ellsberg ‘Dr. 'I’1etJen routed the paper tos %

Deputy Chief of‘Mechcal Serv:.ces,, with the request tha

i review it and discuss 1t with h.1m. _'

! _6.Augus_t»1971 ' o : (b)(3)C|AAGt

 (6)(3) ClAAct - i

Drs. Tietjen andf ‘ewewed-the paper, ‘concluding that -

* certain modifications were needed.

GOMMEN'I‘ Some time between 5 and 9 August 1971 O.MS
received some.State Department and FBI
. reports forwarded to them from the Office
' of Security, which had presumably received
them from Young. ’

- 9 August 1971 | . ) o (b)(3)C|AACt

A meeting was held between Drs. Tietjen,

Post to discuss qhangeé and modifications neecied. (Presumably at
this time the material from State and FBI files mentioned above had
'been incorporated in the paper.) The study was redone,';,nt.i ‘the final

draft was cleared with DD/S John Coffey and Osborn.

ity o s A TR IRRT R 4T T
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‘10 -Aﬁgest 1971

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

Dr. T1et_]en handcarrled to Mr. Osborn an’ “1nchrect asses sment‘ !

of Da.n1e1 Ellsberg dated 9 August 1971 Mr. Osborn clea.red the

paper with D1rector Helms, a.tta.ched a transrmtta.l note to Dav1d Young

. which 'stated "I know that you a.ppreclate that however thls is used, 'che. .

Agency should not beCOme 1nvolved W

11 August 1971

Osborn had the paper, along W11:h the transmlttal note, delivered.
to Da,v1d Young by a special Security Office courier.

Ina telephone conversation be_twee'n Osborn and Young, the latter

- requested that Dr. Post come to a meeting the following da.y in Room

16 of the Executive Office Building. Osborn called T1et3en to relay-

this request. Post being out of town, Tietjen nominated

attend.

12 August 1971

'pmorlty and had been requested by Mr. Ehrlichman and Dr. Kis singer.

He also stated that the President had been informed of the study.

o
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(6)(3) Clact

., ;
R

e sl e A QU 8 ALIETNITAS AN

;:(p)(:s') ClAAct B

.public'’ and »about‘:disc—red_itin'g— him. -

"'more was a.valla.ble. Other mformatlon offered by Hunt and ledy

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

e mim e meiann s o bin et Aes WL demasaniim T e

Young Sa.ld the proflle Would be only one facet of a mult1—faceted

- a.pproach and that however the report was fma]ly used great care

would be’ taken to avoid its bemg attrlbuted to the Agency. Young o

" and Hunt had known one another prior to Hunt's retnjement when he

was an Agency employee. Hunt talked about "t‘Ji'.ying Elisberg in

define the type of ma.tena.l needed for the study and was. told that

included the fact that Ellsberg had been under psychiatric analysis,

'_'ﬁ‘}_e."{‘his'formef wife could be inte rviewed, and was willing to testify.

This information also included the name of Ellsberg's psychiatrist,

Dr. ‘Fielding of California. The importance of the activity was again
stressed. Hunt was designated as the person responsible for geiting

additional 1nforma.t10n on Ellsberg sent.to;

o 'COMMEN-’I’: It would appear at thls point that Young had
not yet seen the study Osborn had delivered
{0 EOB on 11 August since it was never
referred to in this hour long meeting. Osborn
also reports,. after the 11 August 1971 de-
livery, that it was "a few days later'' that
Young called expressing dissatisfaction with
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T _ Qyu;:éﬂ{,_
- the'initial study.  However, on 24 Jaly 1973 . i

‘when Ehrlichman was testifying before the

. Watergate Committee the following exchange
takes place between Counsel Samuel Dash -
and John Ehrlichman, R 22

+

Dash: (Referring to a memorandum) - '"The
memorandum is dated August the 11th, 1971,
ind it's a memorandum to you from Bud -~
Krogh and David Young. 'Subject: _Péntagon
. Papers Project, Status report as of August
/ A 11th, 1971." I think the relevant portion is
in paragraph two, rather than the progréss
report of one, and let me just read paragraph’ .
two. ’ . o e

IS A S N W R AN Y rty

VRV 1A : : "We have received the CIA preliminary
(b)(3) Claact : . study, copy attached at TAB A, which I must
‘say I am very disappointed in and consider
very superficial. We will meet t
with the head psychiatrist, b
;ég‘%%&iﬁ to impress upon him the deta, 1 and
depth that we expect. We will also make
available to him here some of the other in-
formation we have received from the FBI
on Ellsberg. " '

(b)) GlAAct

\J

is mex;:iained.
Howard Osborn stated in his affidavit that

a few days after Young's receipt of the study,
Young called Osborn and expressed dissatis-
faction with the paper. Osborn remonstrated
about the scarcity of adequate information to.
which Young replied more wo uld be furnished
and sent Osborn what appeared to be material
from State Department and FBI files. Osborn
forwarded the material to the Office of Medical
Services,

(b)(3) ClAAct SRS filewas expressed-to

LI RN b vty 1

N
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'(b)(é)'QlAAci o

C )

.the meetmg. Hé aéiié.

Lot e

{

was_not feas:tble for h1m to av01d mentmmng hls pres ence a.t the o

(b)3) CIAAct
i . , meeting. Iunt riegretted that t‘his. w;a"s necessa.ry stating he had

"adequate contact with General Cushman and was on good terms with

f (b)(3) CIAAct

GOMI\/I_EN'I" The Washlngton Sta.r News of 7 September
, 1973 revealed that then White House aide
4 . : .. - Charles Colson taped a telephone conversa-
; (b)(3) CiAAct S o fion held with E. Howard Hunt on 1 July 1971
: R . in which the two talked of "trying Ellsberg’in
(b)(3) ClAACt the newspapers'' and publicly discrediting
: _him, the same line Hunt was pushing with
: at the 12 August meeting. Colson
~also verified that Hunt was interviewed by
- . . Ehrlichman on 7 July, the same day General
(b)(3) ClAAct Cushman said his call came from Ehrlichman
advising him that Hunt was now working for
the White House and askmg CIA to lend him
2 hand.

: subsequently advised he did not mention Hunt's
- presence at the conference to Howard Osborn. He may'ha.-';re mentioned
it to Mr. Coffey but if so, Coffey did not so advise Director Helms.

Helms said in his August 2, 1973, testimony before the

T LI )

(b)(3) CIAAGt

N AR T AL 2
s’
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s Wétegrgate Y_Conu:ﬁttée.'thé.tihe had hot‘ learned of fhis: Fact until May -

©.of 1973, Itisthus appa_zfént that the fact o_f ‘Hunt's dual ihvoi\'remerit' . S

with the Agency, i.e., with Cu_.éhma.q and '.I'S.Dland With OMS was not .

e A< Ly TEE DI SRR

- known by any one officer in fchef_"A'géncy.' S

- A

COMMEI\?T: Newspaper accounts; Hunt's Grand Jury - )
o _ testimony, Colson's .and Ehrlichman's .
; ‘ ; . testimony and the Krogh-Young memo of K
: ' 11 August 1971 to Ehrlichman make it
; _ possible to construct a hypothetical scenario
—_— . . ~for the Hunt/Liddy: Agency contacts and re- s
: quests. Hunt's initial assignment (as ' B
‘ : variously reported) was to either interview
Col. Lou Conein about Vietnam or Clifford
DeMott about the Kennedy Chappaquidick
incident, or perhaps hoth. The undertaking
. to interview someone is consistent with his
initial requests to CIA for disguise, alias
. documentation and a recorder. His
' testimony indicatés he did use this equip-.
ment in early August 1971 for the DeMott
interview. Coincident with this, as related
by Hunt in his Grand J ury testimony, are
the discussions in Room 16 of the EOB
between Young, Krogh, Liddy and Hunt about
Ellsberg, his psychiatric files, how to get
at them, and the use of the CIA psychiatric
unit. This led to the request for the CIA
profiles, the rejection of the first CIA paper,
and the need to develop more information.
Krogh and Young at this point wrote the
11 August 1971 memo to Ehrlichman men-
: tioned above in which they said, 'In this
i _ . connection, we would recommend that a
' ' covert operation be undertaken to examine
all of the medical files still held by Ellsberg's
psychoanalyst covering the two-year period
in which he was undergoing analysis.' The

S,

R R TIPS
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‘memo was 1n1t1a1ed in. the approval 11ne by T
Ehrlmhman with the initial "E'"'and-a'note ..
“that said, i1yf done under Your. dagsurance that
it is mnot traceable. " With this approval Hunt
. and Liddy were assigned a new mission which -
" called for a-preliminary recommajssance of. |
.. the-site to be entered. - At'this point . Hunt -
needed a camera and Liddy needed alias =
“documentationy both were requested by Himt
of CIA and supplied on 25 August. Hunt even
told his CIA contact (Gregnwood) that he had
a new assignment. These requests’ are also. -
(b)(3) CIAAct N - . what led Krueger, Wagner and Cushman to ) R
call a halt to further support from the Office
of the DDCI and TSD.

e e £

LT T Y N Rt

13 .August 1971

eporte’d the receipt of additional mafcei‘ial on Ellsberg

which,he thought came from I—Ioward I—Iunt in the White House but which

may well have been the material forwarded through Osborn. According

The additional information on Ellsberg indicated that:

a) He had revealed ''quasi-secret” material while still
in the service when he was applying for a Fh. D. fellow—shié. .

b) He .ha.d w/;olmiteered for Viefnainese service foxj' the
Staﬁ:e Department .Wh:ile under the stress of obta.ihing a

(b)(3) ClAAct divorce from his first wife.

ey

-~ 58 .
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e L

c) I—Ie ha.c'{ sought psychoanalyuc treatment betweon Ce

" the fa.ll of 1968 and 1970 w:.th a psychoanalyst (reputa.ble) in. .

Cahforma. '

d) I—Ie may ha.ve been mvolved in leakmg mfo rmatmn

“about a South V:Letnamese in 1970 wh:xle he was ac‘mally in

:

i S .psychoanaly’uc trea.tment. 4 (b)( )CIAACt-

A ' Thf!.S mé,teri'al was discussed befween Tietjen andl}

because of their continuing concerns over the ethical and politiéal
cons1derat10ns involved they decided to dlscuss their problems with

the Deputy Director for Support, J‘ ohn Coffey.

20 August 1971 eEcet

(b)(3) CIAAct Drs. Tietjen andiaiy et with John Coffey to discuss the

(b)éé ) CIAAGt

the Doctors. It was agreed that the DDS would not inform the DCI

of these developments until

him that the additional material was of no real help. It was also

agreed that there wbuld be the greatest reluctance to undertake any

®

interview of the former Mrs. Ellsberg.

e

(b)(3) ClAAct

- 59 -
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23 August 1971

alled Damd Young at the Whl’ce House. 'Young was,

; N further. . Young stated.fi_:h_at Hant wa.s nqt immed‘ia‘tely 'ava.ilable bu't'

P . -'‘that he would have Hunt call. .

o - COMMENT: The initiator.of this activity, Mr. Young,

: WA : _ seems at this point to have turned it over

: | (b)(3) ClAAct o _to Hunt, but this is more likely a delaying %
; ' BT . action since the California trip had been )
: o approved and the decision probably had ;
. , .~ . already been taken to burgle Fielding's . s
’ - office in the hope of making more material

;o o ' ‘available. In fact, at this point Hunt might .. .
s L o' w... . . 'have been meeting with Greenwood and re- e
ooy e o ‘questing the camera and Liddy's dlsgulse

g . and documenta.tmn.

26 August 1971 (b)(3) ClAAct

:ﬁ‘ N - \1 -

In his affidavit of 25 May 1973, Mr. Coffey stated that he was

advised by Dr. Tietje ;

Mr. Hunt.

: .

COMMENT:

‘k' R / T:Let_]en called Coffey to sa.j: o

t (b)(3) ClAAct tried to see them or it may be that Coffey

. may have taken this from notes in his

calendar that recorded a communication

3 on the subject of trying to arrange a meeting

i and that he interpreted it to mean that the

meeting had occurred.

R S S o ~ (b)(3) ClAAct
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- memora.ndu:n advising him of a telephone call from David Young at

the White House. The message stated tha.t Mr. Hu.nt suggested a

_ meetlng on Wednesday, 27 October at. 11; 00 a .

. ' Osborn s affidavit states tha.t sometlme in September he

var‘ra.nged to put; n d1rect contact with Mr. Young He =

also stated he understood the DDS had been brought into the matter.

fe |
(b)( ) ClAAct COMMENT: ‘I ing away, Young called Osborn to ‘

get rtelephone number and then

called that number and left his message.

~ (b)(3) ClAAt

12 October 1971

(b§(§§’ oj_AAct

from Hunt in the White House. It also contained a note which asked
ﬁ : . 4 e
5 _when the paper would be forthcoming. |} ?;;‘and Tietjen decided
to again raise the matter with Coffey. . |
(b)(l}) CiAAct
; 15 October 1971
(b)i3) ClAAct ‘Drs. Tietjen-and et with Coffey, advised him of the

receipt of the additional material and the note from Hunt asking
when the paper could be expected. They said the new material
added very little to what they already had. Coffey was also briefed

t

on the call from Young on 30 September. It was agreed in this

,;."“\
M

- 61 -
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: ._&..-'T_»‘h , e a . - ...;..-‘z;zg
l,.l.\-
S ||
contmumg P;;_OblemsA _and:_defiqi}énéj;es in trying -%c'qf'sa.tisiy jthé" requi?ffef :
ment. '
v ' C,OMME'NT; Osborn's affidavit reports he rece1ved a call o
: T - from Coffey, but does not give a date.  He . T
_ _ '.sa.ys he told Coffey of the Director's stipula-
‘ ' _ + " tion that he wanted to- approve personally all
' o material forwarded to the White House on’
: (b)(3) ClAAct _ . this matter. That call may have been made
. ' : ' after the ieeting of 15 October. '
\2‘7 October 1371- - E ) _ A T
+ lmet with Young, Hunt and Liddy.. They pressed him ‘
| to produce the study within a week and specified the paper was to
' bear n¢ signature, no watermark and'no’ subj_e-.ét's'na.me. Interest
4 : . " - .. : :
; was expressed in Ellsberg's sexual proclivities and in obtaining
H * ' ' :
information which could be used to defame or ma,nipﬁla.te him. Young
f ' also made it known that he had talked earlier with the DCI (see fore-
going comment on DCI Helm's testimony before Senate Watergate
Cbmmittee) and Young insinuated .to;‘ hat the Agency was to
provide anything on Young's request. was told to write the
, report. g
(b)(3) ClAAct T
28 October 1971 . - (b)(3) ClAACct
D met with DDS Coffey (Dr. Tietjen was
;’ on leave). Coffey was briefed on the results of| ¢ 7 October
meeting with Young, Hunt and Liddy (see above). Coffey had no gu:.dance
n L 3 ' :
{h)(3) ClAAct. .
3,( 1) (b)(3) ClAAct .
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ST ORI

"‘%workmg on the paper. | | ( )(3) ClAAct

Mr. Coffey, at a luncheon meetlng Wlﬂ'l Dlrector Helms, brlefed

prepare a second papef subject to rewiew and possible discussion with

R S L ot

' Mr. Helms.

COMMENT: Coffey's affidavit says "From other records
, (b)(3) CIAAct [Ed. note: not cited] it would appear that
shortly theveafter [Ed. note; no date] I passed
to Dr. Tietjen the DCI's views and.his desire
: that after the paper was com: 31 ed I'should
(b)(3) ClAAct - : make an appointment for'} ‘
S to see him (Mr. Helms).'®

P

1 November '1 971

. presently in the hands of his supervisors for their evaluation.

(b)(3) ClAAct

urther information on Ellsberg.
(b)(3) CIAAct ' .

3 November 1971

(b)3)CIAACt My, Liddy sent’

Il

- | I - 63 - (b)(3) ClAAct
(0)(3) CIAAct
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It is -bép’.é'v"e‘d.’chié' review .wo'uld.have ‘been ‘done before the paper was -
; : turne_q. over to DDS Coffey 014_1‘ 8 No.vein'ﬂer., o

T . : 8 November 1971 -

Dr. TletJen s affldav.Lt sets forth the followmg._ "The earher

gy eean s v

paper and the second proflle were- fo.rwarded to the Deputy D1rector

| ..for Suppor!t, together with a note-ofvtra.nsmit'ta}, dated 8 November

1971. Our 'hoi_:e expr'ess.ed our concern afnd.thé view that the Director

shogld have the opportunity to r‘ev'iew .thé madterial and offer comment. '’
JIn the records there is a document which must be the transmittal

- note. referred to. It is captioned, ''Note for: .Deputy Director for

Support, ' and is dated 8 November 197L, It reads as follows:
"JTack:

As per our discussions this morning, we feel that
the Director should have the oppvortunity to review the
attached material. We have re-thought our concerns
and they can be subsumed under one major concern;

-

j.e., entering into matters beyond the Agency's purview.

At et

Perhaps the Director would judge this poiht to be of
sufficient importance as to offer comments.

In any event, since there has been a specific request

for this material, OMS stands ready to deliver this material
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STCEIR AT Ge v T e el B L i

(bjis-)'_CIAAei

. Tietjen and ‘

to Mr. Dav1d Young at ’che Execufnve Offlce Bullchng whenever e

k .'~~a.greeable I.ncluded Wlth the current materlal is a copy of the -

ong.mal report sent to Mr. Young. It is for reference purposes
only, and I Would appreciate its return When convement .

The note is slgned “.Tohn” over the typed name and title of

Dr. Tletgen. Below the 51gnature and at the left of the paper is |

: typed ”attachment”

 Paragraph 6 of Mr. Coffey’s atfidavit of 25 May 1973 gives the

-..:Eoilow:i_ng acc_onm, On 8 November. 1-971 I met again with Drs..

who reported that Mr, Young was pre'esing for

“the paper. Evidently they had the study and we discussed getting it

to Mr., Helms. By inforrnal memorendu;m. daf.ed 9 Novem}eer 1971,
I forwarded to Mr. Helms both the studies which had been prepared,
with comments and sngge'stione as to handlirig. From notes I have
reconstructed Whe,t I believe subsequently happene.d. The Director
telephoned rne to say he had read the papers anﬁ that the expanded
study should be delivered. He was returmng the pa.pers to me to
accomplish this., He ha.d also decided to send a letter to Mr. Young
Whlch he asked that I draft, Mr. Helms changed my draft and sent

the rewsed letter to Mr, Young. Meanwhile I passed the papers

' returned by Mr. Helms to Dr. Tietjen, asking thaf ldeliver

(b)(3) CIAAGt
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3 ;.:_'::the secand study to Mr, You.ng but only after we' Icnew that Mr. Helms‘u‘_f -
letter to. Mr. Young ha.d been 51gned and was enroute._ I do not recall
- when I recezved word that the 1etter ha.d been sent but i beheve it

was 9 November.'. et

o 9Novenﬁ3ei‘=1971

Ay

Coffey forwarded the old and new proﬁles on E]lsberg to Helms
: o " on 9 November 1971, attached toa- short memora.ndurn for the Director

-of Central Int_el'ligence. ~In his memo Coff_ey- reminded the Director of .

; . their previous discuséion of this case. Hev'revie'wed the continued
(b)(3} ClAAct He stated ''their worries did not

~at this_'time involve profes_sional ethics or credibilii;y. Instead, they

. :\“,

are concerned lest the Agency's involvement in the development of this

IO XL R S R P P e

information should beceme known and pai‘ticularly that it might come
to light during a.ny legal ;;roceeding. " He e@ressed his view fhat tﬁe
Doctors woﬁld feel more comfortable ’.'if. Mr. Yoﬁng'could be reminded
- that the Agency's connection with‘this tnatter must never sﬁrface. H
. Coffey suggested either a separate note from the DCI or a phone call

to Young from Howard Osborn. Parenthetically he noted that Osborn

had not seen the second profile,

COMMENT: Coifeir's note does not seem to accurately
reflect the OMS concern over the Agency's
i ‘ : purview.

-
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(b)(3) ClAAct

- says* "I have seen: the two papers wh:Lc',
‘ you.' We are, of course, glad to be of a.ss:.stance. I do Wnsh to
underlme the pomt that our mvolvement in thzs matter should not

* be revealed in‘any context formal or mformal I am sure that

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

DCI Helrds; 'ﬁci:fe.‘to Mr Young is dated 9 November 1971

.
you appreciate our concern. Slgned R_1chard Helms n

Dr. Tietjen statedin his affidavit of 9 May 1973, paragraph 5,
that, "On'9 November (1971) I was advised by a telephone call from

Mr. Coffey that the material had been reviewed and that we should

proceed to set up a'meeting with the White House recipiénts to

deliver the second proﬁle. I cbnveyed tlns message ~to' t

JREEENE

who p;rece'eded to set up the meeting which I believe wae' held en

the 12th of November at the White House. During the interim permd
we received back ‘from Mr. Coffey s office the two profiles, along
with my original transmittal note, Mr. Coffey's original transmittal

note to the Director and a xerox copy of a letter from the Director

to Mr. David Young, dated 9 November 1971 in regard (to) the

matter. ¥

9 November 1971
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superwsors 'shb_rtiy ;ﬁd t'ha.t he wéglqix-’iﬁfo£§u'¥oﬁ;;g in,lme‘d_'ia;%;el:y -
2 uponrecelpt‘ i‘_;’ - . .' R | :
;. h N B '.12. November '1_‘571 l \ -
mater-lal was dehvered by me to the iWhlte I—Iouse a.nd to Mr. ledy', |
Mr. You.ng_and Mr. Hunt. " |
. 1;7‘ N(ﬁ.w.r.ember 1971 - R
Dr.- Tietjen advised DDS Coffey that|
' the study to Mr.. Young.
v |  18 NOVember 1971 S o
Y DDS Coffey told Director Helm.s that ad de]iyered |
h the study,’co Mr. Young-.
| (b)(3) ClAAct |
; ' i
-+ {
) -
( } .
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E?ilo'gue to the Eilsbe'rg'Proﬁleé' o

P o The adverse pubhmty for the Agency tha.t resulted when the
C burglary of Dr. Fleldmg ] offlce surfaced in Apr11 1973 confirm o

that the anxiety a.nd concern over thzs matter, by the Doctors a.nd

other Agency OffJ.ClalS was well founded
Here again, as in the Cushma:n/’I‘SD/Hunt matter, the Doctors

- and other officials reacted properly and raised the appropriate

concerns. The final decision was, ‘and had to be, made byADirect.or
Helms. Oﬁe might speculate as to Whe‘cheAr.his decision would ha.vé _
. been dittf.ereni‘: had he known that E, ~Howard Hunt was i.nvon'red' in.
the Ellsberg profiles matter. In any event ip his August 1973
teétimony before the Erwin Committee when asked about Mr.
Young's request for the profiles, ;A.rnbassad‘orl Helms made the
following reply, "Yes, I ha;ve genuine régrets about Being pressured
into that. | On Monday nv;orning there are a lot of football games that
if 'platyed again might have been played Qifferently, and, y"ou know,

I'm not proud of that one. "

B
N’

ELE
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- U0 sechion1y

Additional Agency Support Furnlshed E. Howard Hunt
During and Subsequent to the Cushman/TSD. Ellsberg
Prolees Act1v1ty (m1d July - 18 November 1971)

i - ) . ' [
) o Hunt's solicitation of support from Genera'l'.Cushman and TSD
was overt and appi'oved._ The gsame could not be said for his role with

~ the Office of Medical, Services which he tried to conceal, Coincident

with these activities he was also contacting former Agency colleagues

. for other information,
(b)3) ClAAct o .
Early Summer 1971 . . ;'(\b)(.S).CIAAct‘

i

(b)(3)§CiAAct y

problem as Hunt had merely mis placed the numbers and aske

-

for assistance. (6)(3) ClAct . (b)(3) ClAAct

, COMMENT: It is very possible that the incident occurred

(b)(3) CIAACt during the time Hunt was working with TSD,
and one may speculate that he had merely
mispldced his contact instructions and sought
assistance in re-establishing them.

"

-« 70 -
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14215 October 1971

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

TDiamae s e talen. B O )

4 v_H;‘zptf._called 'T.homas Karamessmes, ~.th.é:‘t__'1', thé DDP_, f'o:r'. lux.lé'h
’..on the 1~5fh : -Ka.:;-an.;essineé, who "was; "a.vaa.r;e of t'heAini't‘i.a.l I-I'.Lmt'.é.:b;i'ta..c;’ts.
w1th Genera.l Cushman and 'I'SD persormel asked S1dney Gottheb then
~Chief of TSD to brmg him up to. date on the: presen’c status of the
.I-Iunt/Agency,relatmnsth. Mr._.Kar-a,messmesr calendar shows th-at. '
he met with Mr. Gottlieb in the DDP offlce at 1700 hours on 14 October.
The calendar further shows that Karamessines was scheduled to meet
Hunt.for lunch at the City Tavern, downtown Wg.shington, on 15 October
) 19;71.

- COMMENT:  In the initial chronology that was prepared

on the Hunt/TSD/Cushman contacts the -

. notes of TSD employee Steven Greenwood
indicated that he briefed General Cushman
on 14 October 1971 preparatory to the
General's lunch with Hunt the following day,
i.e., 15 October 1971, There was noknowledge
or record of such a luncheon in the office of’
General Cushman, In an attempt to clarify
the record Mr. Colby, present DCI, called
General Cushman to see if he might recall
having been briefed and having lunched with
Hunt on those dates. General Cushman had
no such recollection. In September of this
year (1973) in a meeting with DC/OTS
(formerly TSD), Richard Krueger, over
some discrepancies in dates, the subject
of the Cushman/Hunt luncheon was raised.
At this point Krueger indicated Greenwaood's

notes were wrong. The briefing was requested

by Mr. Gottlieb to bring the then DDP,
Mr. Karamessines, up to date on Hunt's
Agency contacts, General Cushman had
never been involved.

- 71 -
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When queried about the 14 October 1971 briefing and the 15 October 1971

. Hunt's prior contacts with TSD.

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

" lunch; ,Karameésiﬁes’did’ recall the ‘meeting. It had bee‘n___initiai':ed; at
" Hunt's request and Karames sines who had béen vaguely aware of the
. TSD support of Hunt asked to be brodght up to date in case Hunt

requested anything, -

The purpose of the meleting actua]ly_inVolved a cover problem

with the Mullen Company and neither Hunt nor Karamessihes mentioned

| (b)(3) CIAAGE

'

October 1971 (0)(3) ClAAct

v
1

1nstruct1ons, provided Hunt with unclassified material concermng a

1954 case of leakage o_f government documents in France. (b)(3) CIAAC’(
(b)(3) NatSecAct ,‘

8 December 1971 \ o

(b)(3) ClAAct

-T2 - (b)(3) ClAAct

(b)(3) NatSecAct
S epndiT
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(b)(3) ClaAct

' the Agency senior 11a1son ofﬂcer repres enta.twe with the Natmnal
;t ,Securlty COllIlCll located in the Wthe House. - L (b)(S)ClAAct
November- December 1971 ar Ja.nua.ryﬂl972 | N

(b)(3) ClAAct

recalled in June 1973 that when he was with the National Security'

Council Staff he received a request f'r'?m-E. Howard Hunt for name
traces on Latin Americaﬁs'. He éaid_he s;ent these forward ;With
caveats and questions, but cannot fe’ca:ll the final results. E&is
memory, which fixes the time as the last two months of 1971 or
January 1972 may be only an embellishment of the 8 December 1971

name trace Ho’wever, the possibility of mqre

than one name trace cannot be dismissed completely.

Other post-retirement contacts by Hunt with Agency personnel

In addition to the foregoing A‘genc‘y\contacts by Hunt there were
a number of others which seemiﬁgly have no. relation to fc1‘1e'Ells.bv¢=;rg
~pf§files or the Watergate affair., However, since Watergate and
all its ramifications continaes to unfold, thesécontacts are being

listed and attached, as Tab A, to this study.

(b)(3) NatSecAct

A T IR RIY ST eeS Ty e
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= . : Post-retirement Use ‘of the External Employment Assistance
o Branch by E. Howard Hunt and James McCord

The External Employment A551stance Branch (EEAB) of the

PR AT P [ e e

Retirement Affan:s D1v151on (R.AD) was set up by the Agency to help
CIA retirees l_ocate employment opportun}ta.es outside the Agency.'
‘Retired employees file'.'resumes with this office where tl"x.ey are made
available to employel_'s who. may be 's-eeking.part.i_cular.‘ joe skill.s, or,
in some ceses, (Hunt-i_sx an ekxample) EEA-.B personnel ma..y-.' contact
companies with Whom they‘have 'eetabli.shed.good relationships.on the
ret1req s behalf. “

- When Mr. McCord retlred from the Agency in Augu.st of 1970
he set up his own pr1vate Security orgamzatmn lmown_ as McCord
Aslsociates. He also orgamzed a subs:Ldlary corpora.tmn, Institute "
for Protection and Safety Studies, Inc. Having spent 20 years with o
the Agency it was natural that McCord would be interested in hiring
other.reti'rees having qua.lifica.tions"he was looking 'for ju,et as it
was natural for EEAB to refer properly qualified retirees to McGord
Associates and its subsidiary. The bulk of those referred, or in

whom McCord was interested, came from the Agency's Qffice of

)

AL Y AT IR S ST L WY
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- this- wrltmg to have been 1nvolved in: the Watergate Affa.u', they dre’

with specific skills. In at leas_t. two-aof the'se_ instances it is known

.described and attached to this study at Tab C.

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

Secufit‘y;.- Althougﬁ:rion'é .of.t retn'ees S50 referred are known at

" listed at ’I‘a.b B, ‘A few were employed ‘most were not. He also '

a.pproached two md1v1dua.ls st111 employed wz‘ch CI_A who dechned

h;s offer.

On at least ’chree more occasmns' Mr. I-Iunt took advantage of. hlS

lcnowledge of EEADB practices and personnel to try and locate retlrees

there was no Watergate activity connection, in the case of a third

‘there might have been. In any event.a'll these contacts are being

- s w::-f.ik
- 75 -
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et MTALLALN AN

. . Agency Cobp;evi'ka'tion

-

L At0219 hours on 17 'J_u;a,é'i];‘)"iz.fiv»é ,m:en. v';.vére ar‘résteq- inside

_Demé_.c'ratic National I-Ie"?:dquartérs in the Watergafe ép_ai‘tment
. .‘,4.. . . . ‘ M ) e ‘ ) .:> .. -.' 3 . . . "-.
- complex, initially they all used aliases with the police, thus initial

name --c:j.l'_le,cks :equested 6_.fit.he» Ag,eﬁcy b.y';:'-the Se;:re#'Service and
df:her:é'.-reveal-ea no trac;és iﬁ Agéncj r.ec':d_:.rds..' birector He];fris
l'testified that hé first léarﬁe;i of the burg}ar§ and arrest thr'ough
either press or medié, c':overa;g'e. 1t _ﬁras ﬁot unﬁl abou:;t 10:Q0 P.M :
'} 17 .Jgng that the Di_r;ector‘ of Securi:fy, I-.iowa:fd bsborn, c.a.l}.etli'the

e

i, .'.Di,rectér and ga.\.re-him the true names of the five arres@ed individuals.
Hé als§ told the DCI that one of_ the men, 'Jaﬁes McCord, ‘had .in
his posses sion a cﬁeck from E, Howard Hunt.
17 J'u'ne 1972 was a Saturdajr. On the following Mond'_ayt,' 19 June

: ' at his daily Executive mo.rning' gtaff meeﬂt.ing, the Director issued

o , hig instructions on how the Agency would handle questions on the

Watergate burgla.ry and the burglars.

19 June 1972 Excerpt from the DCI morning staff meeting:
""The Director noted the 17 June arrest of James W. McCord ' . :

and four others who were apl‘zrehended.at the Democratic National

sy
Sun”
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' Comnuttee headquarters at the Waberga‘ce. Wzth the D1rector of

_,Securlty present to pr0v1de blographlc detalls, the D1rector

_speclfled tha.t responses to- any mqulry‘ ‘with respect to McCord or

S Howard Hunt, who may be 1mp11cated are to be 11m1ted to a state-

ment that they are former employees who retlred in August and
.

B T VR,

~April 1970, respectwely. The D1rector asked that any 1nqu1ry from
other elements of the governrrient be referred to-the .Director-"of
_Securlty, Who was demgnated the Eocal point. Inquiries from the
press are to be referred to Mr.. Unu%nb who n;tay say that McCord
worked in the Office of Security. The Direetor noted that we have

no responsibility with respect to an investigation except to be

e
'

responsive ta the FBI's request for name traces. It was noted that
Howard Hunt may have done some work since retirement in connection.
with the preparation of supporting material for some awards. The

Executive Director was asked to.review this topic and report to the

i Director, " ' :

COMMEN’I‘ This procedure was. followed up to approxi-
mately 30 June 1972. A list of FBI requests
and Office of Security responses is appended
as Tab D and will not be listed here. Treated
in this paper will be only those dates and items
that varied from the routine,

Ao AT
¢

BT
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o .'22 J'tme 1972’

Mr. W1111am O Crega.r, an FBI offlcer accredzted to CIA was

called by O£f1ce of Securl’cy employee, Mr. Leo J' Dunn Such a

T e et

. »call would norma.lly' have gone to the regular FBI/CIA 11alson man,

ey

' 'iMr. .Arnold L. Parham. A.s Parham was unava1la.b1e, at the request
- pﬁ the Direct_or of Secun_ty_, Dunn‘ conta.cted Mr, G‘regar_‘]ust, before
‘rioon to get a readong on their investigation of the '""McCord incident, "
Cregar. subsequently -advised Dunn that Parham had passed on this
{ a | .z:e'ques't to his sup':er'vislorv, Mr. Arthur Roebrl, but the word had
come down from'L;._Patriék Gray, Acting Director o.‘Elﬂthe FBI, 'thait'
the FBI was not to disseminate any information about the é_a.se in
£ oral or written form. -
":'CQMMENT: ' We now know from.teétimonies and
' ' transcripts of White House tape record-
ings that this attitude on the part of Gray
. was based on several factors, involve-
B ' . ment of former CIA personnel, his
: deputies advice to him that-they thought
CIA was involved, and Charles Colson's

attempts to divert F'BI suspicions away
from the White House and onto the CIA.

P S

: . 22 June 1972 , _ o .o

L. Patrick Gray, Acting Director of the Federal Bureau of
Investigation called DCI Helms, He said, "I told him of our thinking
that we may be poking into a CIA operation and asked if he could

confirm or deny this. He said he had been meeting every day with

n-.\,,
s’

- 78 -
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) e : h;s rnen that they knew the people, thaf: they could not ﬁgure 1t out

but that there was no CIA mvolvement ” _

P ﬁ 23 June 1972 Summary of General Walters memorandum of -
' 28 J'une 1972 (#1) :

Oz e e eypina,

Helms a.nd Walters met at Whlte House W’lth Ehr11Chman and

.Haldeman. Haldeman Sald FBI mvestzgata.on leading: to ”a lot of -

ST g tever Aen

1mportant people, "' He asked what co‘imectmn CIA had, Helms
said none.

Haldeman is quoteél in the me_mo;"andum as saying it was ''the |
Pi‘esideht's wish't that Walters c.all on FBI Acting Director Gray and

suggest that the arrest of-five suspects was sufficient and thatit was

‘not advantageous to push the inquiry, 'especially in Mexico, etc. ! | 9

Helms said he had talked to Gray the Pprevious day and -fol_d him | i

T i
(1) the Agency was not behind the matter; (2) none of the suspects !
w.as Wdrking for the Agency, anc}'(3) none. had worked for the Agency
in the past two ye’afs.. He told Gray none of the FBI's investigations |
was touching any covert projé,cts'of the Agency,

Haldeman stated Walters cou@d tell Gray he had talked to the
White House and suggest the invegtigation not be pushed further.
Gray would be recéptive, as he was seeking guidance,

Helms repeated that thé A.ggncy was unconnected with the matter,

Walters then agreed to talk with Gray "as directed,"! Ehrlichman

amemasar v

then implied Walters should do this soon and Walters said he would try

to do so today, i.e., 23 June 1972.

s s SO S e
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. COMMENT: . on 18 Ma.y 1973 Genera.l Walters wrofe
- . acovering note for the seriés of . .
-memoranda covermg his meetmgs With :
John Dean and L. Patrick Gray, His i
“.note makes quite clear that the memoranda
- were never intended to be a full or = | ST
‘verbatim account of the meetings they '
covered but were notes to refresh his’ '
‘memory. The covering note and complete
. memoranda (not excerpts) are attached
" to this study as Tab F,

.
-

o reRTRET AU

s 18 May 1973 memo

; When Walters showed the.28 Jt;'ne-1972' memo to H'elms; ‘th.e
DQI said tha!t specific réfe_.renée was not made to the f’resident, it
'being only impiici't;' _ Waltel_'s agreeci..' '

23 June 1972 Summary of General Walters memorandum of
28 June 1972 {(#2)

e

‘Walters met-wi’ch Gray at the FBI, He 'said. he had come after

talking to the '"White House, ! without mentioning names. Stating

.

his (Walter.s) farﬁiliarity with the ija,'y-H'elms discussion the previous
day, he said that while the Watergate investigations had not touched

. any Agency projects its continu.ation might, Thef noted the wor}dng
agreement between CIA @nd FBI on such matters, Gray said his

.proi)ler'n was how to "ow key'! the matter. There was a matter of

a check of $89, 000 on a Mexican bank, and asked if the name

Dahlberg meant anything., Walters did not know the name. Gray
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- ~t

“noted. the awkwardne ss of the. .iss_iiéz_ ari smgm election’ Ye.:a,r;i.

R
‘soynr

L ‘,s'a'id."i':f investigations "wez:.e' pushed “scuth of the 'bo‘rdér";;it-cbtﬂd S

' -'."t'l":??s_pa".ss on CIA covert projects. In"f:i.éw of the"a.xl'l.'est's:Waltqr's -

B e e O S S S Y

-

Watters

-saidf;i'fi,\';vould‘ be better to taper off 'tlig.mattgi‘,"

T Gray said he WDﬁld»'.havé to talk to John Dean,-

(At this point in the working draft there was a note indicating the

-desirability of incorporating verbatim the transcripts of the 23 June

1973 Nixon-Haldeman conversations. “The material follows here.). .

) to
This message is/make available to you material from transcripts

of conversations between President Nixon and H. R. Haldeman

occurring on 23 June 1973, The transcripts, released by the President
late on 5 August, were published on 6 August in the Washington Post,
from which these excerpts were taken, The transcripts, reportedly,

are being turned over to the House Judiciary Committee, and the tapes
are being turned over to Judge Sirica, The excerpts in this message

are those portions of the conversations that relate to. Ambassador Helms,
Genergl Walters and CIA. We believe the material is self explanatory,

except for gaps in the conversations, and we have made no interpretations.

.H. Now, on the investigation, you know the Democratic break-in
thing, we're b-ack in the éroble’rn’ area.. because the FBI is not under
control, because Gray doesn't exactly know how to control.it and
theyAha.ve--.their investigation is now leadingAinto some productive

areas--because they've been able to trace the money--not thra ugh

. the momney itself-bu.t'through the bank sources-~the banker,’ .And,

and it goes in some directions we don't want it to go. Ah, also there
have been some thing's-,-likean informant came in off the street to

the FBI in Miami who was é,-photographer or has a friend who is a

- 81 -
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- .photographer who developed some £11m "through thlS guy Barker o

ceis oAT i

-.a.nd the £1lms ha.d plctures oE Democra.tlc Na.tmnaJ. Comm1ttee letter- e
. head' docu.rnénts'and thi':igs'.- 'S'° it’s.th;ings 1ike"cha.t'tha;t' 'ar'e AE11ter1ng

ine M1tche11 came up w1th yesterda.y, and John Dean a.nalyzed very

"carefully la.st mght and concludes, concurs now wzth M1tche11'

» recomrnendatmn that the only way to solve th1s, and we're set up

R Smetim e payrieT

= ,bea.utlfully to do 11: a.h in that and that~—the only network that pald
.- any attention to it last mght was NBC--they did a massive stqry on ' '_.;:v(.,f;j
'thé_ ‘Cuban thing, | | A
| - Py Th'.a.t‘s right,
H; That the way to handle this. néw_;v is for ué' to have Waltérs call
‘Pat Gray and just say, ‘.'S'c_a'y to hell out of .this—-'-_‘thi.s is ah, business
i .he;r'e we don't want }}'ou to go apy further on it,'" That's not an unusual
development, and ah, that would take care of it.

P, What about Isat Gra_y--.you. mean Pat Gray doesn't want to?

H, Pat does want to. He doesn't know how to,' and he doesn’f
ha{re, he -doesn'’t have a;ny basis for doing it. Given this, he will then
have tﬁe basis. He'll cali Mark Felt in, and the two of them--and
Mark Felt wants to cooperate because he's ambitious~-

P. Yeah,

AN

oA e v € TR LT T
-
S
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S H, He’ll .c"all hirr‘i' iﬁahd.sa'y ; ”We Ve got the s1gna1 from across

- the river to put the hold on tlus. t And that \mll f1t rather Well because '

the FBI agents who are workmg the case, at thzs pomt feel that'

what it is.

P, Thzs is CIA‘? They ve tra.Ced the money‘? Who'd they

trace it to'P

H.' Well they've traced it to a na.i’ne, but they haven't gotten to
the guy yet. |
| P, Would it ‘56 sofne'eody here?'
H, Ken Dahlbergr |
P. Who the hell is Ken Dahlberg?. ; ) - . o
H. He gave $25,000 in Minnesota.and, 'ah, the check \;s/ent directly
to this guy Barker.
P. It isn't from the committee though, .from Stans?
| H. Yeah. Itis. V'illt's. directly traceable apd there's some more e
through so‘r‘he Texas people that went tov t'he Mexican bank which can
also be tré.ced to the Mexican bank-;they"]l get their names toaey.
M. --And (pause) |
P. Well, Imean, there's no way--Itin just thinking if they don't

cooperate, what do they sdy? That they were approached by the

“Cubans, That's what _Dahlberg has to say, the Texans too, that they--
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. H. Well, if they W111 But then we! re relymg on more and more

‘people a.ll the tlme. : That's the problem and they'll stop if we. could

‘ta.k_e thl-s. other route.

o P, All nght. o
H. .And you seem to: thmk the thmg to do is get them to. stoP‘? ’
P. Right, fine.’ -
H. Tl}ey say the on_ly way to do-that isnfrovm White Héuse
instruction‘s‘. And it's got to be to I-Ielmé and to--ah, what's his name. .

EEER) ? Walters.

[N

5

P. Walters.
L H. And the p_roApos‘al would be thaf. Ehrlichman and I call them in,
and Asa,y,. ah-- | |

P. All right, fine. I;fow do you ;::;Lll'him in--I'mean you just--
well, we protected Helms from one hell of a lot of th'ings.

| H. That's what Ehrllchman says.

P Of course, this Hunt, that will uncover a 1ot of thmgs. You
open that scab there's a heill of 2 lot of things and we Just feel that
it would be very detrimental to have this thmg go any further. _ This
jnvolves these Cubans, Hunt, and a lot of hanky-panky that we ha.Ve
nothing to do with ourselves.. Well what the hell, did Mitchell know

about this?
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| CEr thmk so I don't think heknew thedetalls, butIthmk he .
knew. : . S TP :
| P. He didn't kn.ow how it was gomg to be ha.ndled though-—w-j.th
‘ Dahlberg and the Texans and so forth? Well who was - the a.sshdle tha.t
did? Is it L1ddy‘? v Is that the fellow‘? He must be 2 11tt1e nuts!
‘ B H. . He 1-s.," o
‘ | P. Imeanhe just isn't well séfewed onu is he? Is that the érobléné
H. No, but he was -under pressure, appare:;tly, to get more B
.information, and as he got more Irare‘ssure,l. he pushed the p_e0plevharde-r
't_o move harder--
e By .Pressurc'a ffom Mitchell ? I | U e e T
. H'. Apparently. .
| P. Oh, Mitchell. Mitchell was at the point (unintelligible}.
H. Yeah. |
. P .All right, fine, I underéta.nd it all. We Wor;'t second-guess g
‘ A Mitchell ‘and the rest. Thank God it wasn*t Colson. |
\ H. The FBI i'nter\.riewed Golé-on yesterday. They detgl;mined
' g that would be a good thing to do, To ha.y:e_ him take an in.t.errc')gation,
which he did, and that--the FBI guys working the case concluded
that there were one or two possibilities~-one, that this Was a White
’ _ H;)use--.-they‘ don't think that there is anything at the election comrnitte;a~-'
() )

, - 85 -
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| they ‘chmk 1t wWas elther a Whlte House operatmn and they had some ©

' obscure reasons. for 1t—-nonpol1t1cal -or 11: was a.--Cuba.n and the ’

CIA And after f:he1r mterrogatmn of Colson yesterday, they con-

3

cluded it wa'.s not the White House-, but are now convir;ced itis a CIA

R I AT S W b e AT

'thmg, s0 the CI_A. turnoff Wou1d~- o

T

‘P. Well, not siure of thelr analys1s, .I';n not gomg to get that .
involved., I'm (unin-tglligible).
H. No, sir, we daﬁ’t wénﬁ:_ fo_u.to.f , A B ; S %«5
P. You call them in, L - : : .
H. Good deal. - L -
P. 151ay' it tough. That! s the way: the.y,.p'lay it and that's the way B
we are going to play it. | |
H. O.K.

*********** o fesestesiesesdie

P. When you get in--when you get in (un1nte111g1ble people,

N
*

say, "Look the problem is tha.t this will open the whole, the whole
Bay of Pigs thing, and the President ju.st feels that ah, without
going into the deﬁails—-don'f don't lie to them to the exf:er.Lt to say
there is no involvement, but just say this is a comedy of errors,
without get‘cin»g into it, the P'resident believes that it is going to

open the whole Bay of Pigs thing ﬁp again. And, ah, because these

AT A TS T e TR
-
.
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people are pluggmg for (unmtelhglble) a,nd that they should ca.ll the —

' FBI in and. (umntelllglble) don't go a.ny' further 1nto thls ca.se permd‘ -

. (1naud1ble) our cause--.

L . H. Get more done for our cause by the oppos1t10n than by us.

: P. Weil can you get it done?f

. . ) 3 .

" : - . H, I think s0. o o .

; - o stk R ok Rk
1:04°to 1:13 p.m,

P. OuK., just postpone (scratching noises) (unintelligible)

Just say (unintelligible) very bad to have this fellow Hunt, ah, "he

R PR T T v BT

- knows too dam_ned much, if he was 1nvol\red--you happen to know that"
If it gets out that this is all mvolved ;he~ Cuba thing it would be a o
‘fiasc'o. It would make the CIA 1ook bad, it's going to m;ke Hunf: lpok
bad, and it is likély to blow the whole Bay or Pigs thing which v;/e
think would be very tmfortunate--bofh for CIA, and for the country,
at this time, and for American foreign policy. Just tell him to lay
off, Don't you?
H., Yep. That's the basis to do it on. Just leave it at that,
P. Idon't know if he'll get any ideas for doirig it beca.ﬂuse our

concern political (unintelligible), Helms is not one to (unintelligible}--

I would just say, lookit, because of the Hunt involvement, whole

wmmes Voo v

S e e S ey I N et
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4 H,Yep -th':.i.d‘rhove. ’

mssR ok

: | - . ) _‘ | 2::20‘. 1:0“2:45'-p.n‘11;_- i
5 . - H. 'No-p'r'oblem; _ N | o
: | P. (ﬁﬁimenig}bie)
H, Well, it was kind of intjgrgéé._ Walters made the poin;c and I
didn't men;ion Hunt, I just said that the thing was 1éa;ding into éirecti.on's
’ that were going to create pqténtia.l p:ﬁéblems beca:use they were e:;plg.riné .
leads that led.back into areas that “would be harmful to the CIA a.nd h
ha.r.mful to tﬁe gpvernrﬁent (unint'_;e}.l.igible). didn't have anything to do a
__(unil}telligible). o : S ,
: . *‘*********a;‘-;;-;':****;** - | R
| H. (unintelligible) I think Helms did to {unintelligible) said,
I've had no- - | .
P, God (unintelligible).
H. Gray called and said, yesterday, and said that he thought-- =
_ P. Who-did? Gray?
H. Gray called Helms and said I 1.:hi'nk we've run riéht into the
middle of a CIA covert operation. | —
' P. Gray said that? |

N YL W SR T i S I L S &
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, pomt a.nd ah (unmte111g1ble) sa.ys well 11: sure 1001(5 to me 11ke 1t is

'-(unmte111g1b1e) and ah, tha.t was the end of that conversatmn .

it clear to h1m he wasn't going to get expl1c1t (u.mntelhg:.ble) generahty, B

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

'H Yea.h And (unmtelhglble) sald noth.mg welve done at ttus_’_f' -

(umntelhglble) the problem is it tra.cks ba.ck to the Bay of Plgs and 1t

tra.cks back to some other the leads ru.n out to people who had no.
. . .

'1nvolvement in this, except ‘by contracts a.nd»cpnnection,‘ but it get_s

to areas tha‘t are liable to be faiSed? ’I‘h’e whole»prdblem'(uniﬁtelligiﬁlé)

Hunt, So a.t tha.t point he kind of got the plcture. He said, he said
we’ll be very happy to be helpful (unmtelllglble) handle anythlng you
wa.nt I would like to know the reason for belng helpful, and I made

- . R 3 )

and he said flne. and Walters {unintelligible), ~Walters is going to

make a call to Gray. That's the way we put it and that's the way it

was left,

P. How does that work though, how they've got to (unintelligi‘ble)

somebody from the Miami bank.

H. (unintellig—ibie). The point John. rr;akeé --the Bureau is going
on thié because they don't know what t_hey are uncovering‘(u.nintelligible)
continue to pursue it. They don't need to bec-aﬁse they already have
their case a.s far as the charges aéainst these men (unintelligible)

and ah, as they pursue {unintelligible} exactly, but we didn't in any

way say we (unintelligible), One thing Helms did raise. He ‘sa‘;d,
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.Gray;-he asked Gray Why they thought they ha.d run 1nto é CIA thlng
a.nd Gray sa1d beca.use of the characters 1nvolved a.nd the amount

of money invqlved, a 1qf:ot; dtnmgh.'_'. _('upihtélligib}.e) and ah,
(anintelligible). | _. R
"B, (tjnintglligiblg)i;'

"H. Well, I think they will.

P. Ifit runs (unintelligible) what the hell..x}vho knows (uni..ntéili'giblev) 5

contributed CIA. |
H, Ya, it's money CIA gets money (unintelligible) I.meé..n their
money moves in a lot of different wa;r.s, too.
) H (Unintelligible). - e “

Fesfetkk ek .-**"s*******

H. The Democratic nominee, we're going to have to brief him.,

P. Yes sir. Brief him (unintelligibl-e)} We don't (unintélligible).

H, Ohno, Tell him what we want him to knpw. I.don't think
yoﬁ ought to brief him,

P. Me? Oh, hell no! B
H. (unintelligible) you would have been if Johnson called you in--
P. Johnson was out of office,

H. That's the point--he was

P, Eisenhower, Eisenhower did not brief Kennedy.
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' H And wouldn't be proper anyway (umntelhg:ble) because you‘re
: too (umntelllglble) | | o
P (unmtelllglble) same th1ng tha,t Exs enhower d1d Course h

. Elsenhower ( unmtelh g1ble) .

ATV LT R T St s T, 7S e e
:

Phone rmgs ;
[ 3

P. Ya, Ah, I'll call him tomor row.

g e

H, - (_Uniiitélligible) sure, that you want to
| P. No. I just simply think tha}tr we provide for (u._niz;tellié_i“blé')
from the‘app.ropriate authorities (.unintell.igi'ble) of coursé not, and
I don't thipk we ought'to et Kissingel; 'bi‘iéf- ~-I'd just have Helms _ h ;

. (unintelligible) (unidentifiable) ; L _ s R

o % ol ale alsale sko ale ale abe sTe ols Sliale ale
M Seakoskesiooksksdesk seRentsp R Resfisk gk

26 June 1972 Summary of General Walters Memorandum of
28 June ’ :

Dean phoned Walters saying he wished to discuss the matter
discussed witfl Halden:lan and Ehrlichman on 23 June, Walters | -
checked with Ehrlichman who said he could talk freely with Dean,

Walters met Dean at his office. Dean reviewed the _i;westi-
.gation, one theory being that CIA was involvea. Walters said he

was sure the Agency was not involved. Dean agked if he was sure,

and said he believed that Barker had been involved in a break-in.

e ieReTYn: . ot

of the Chilean Embassy,

Sy ot neizes
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Dea.n sa.ld the suspects were’ "wobbhng. '.' to whlch Wa.lter g
¢ ' .rephed they could not 1mp11cate the Agency. Dean a.sked 1f the o i
: 'Agency could a.rra.nge ba11 for the suspects and for thelr sala.r:tes.'-_- N
Lo ' COMMENT:  In his affidavit of 12 May 1973 General..
: _— ' . o Walters corrected ‘his recollection of
P o . ¢ the meeting in which Dean raised the -
?-i . , < » ' quéstion of whether the Agency could -

arrange bail for the suspects and for
» s ) ' their salaries.  This subject was ralsed'
! : ' " in his second meeting with Dean, ‘that of
27 June 1973 and not during the 26 June s |
' '1973 first meetmg. : ‘ ' ;

Walters pomted out the l1m1tat10:ns aof his a.uthorlty. He sa.ld
the Agency should remain apol1t1cal and that if it did not, it would

leak out with stro_nger repercussmns.

Excerpts from General Walters memorandurn of
18 May 1973

Walters. states that he told Dean on 26 June that if he did as
Dean asked ""Those who were not touched by the matter would be

80, "

27 June 1972 Summary of General Walters memorandum of
29 June 1972 (#1)

—

' Walters met Dean in EOB. He reported a conversation with'
Helms to the effect if CIA did as Dean wished he would have to clear

with the CIA Oversight Committees in both the House and Senate.
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k would enlarge the problem.
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Wa.lters empha.31zed that followmg Dean s proposed course

27 June 1972

L. Patrxck Gray telephone Dlrector Helms. In h1s testlmony

Gray descrlbed the . conversatmn as follows- ny asked h1m to tell me
[ T

spec;:tfical'ly if the CIA had anyf- interest in ‘Mr.' Ogarrio that Wo-uld-

prevent us from interviewing him.....Director Helms told me that

“he would have to Acheck to det'ermine ~Whether the CIA had any intereet

wd

in Mr, Ogarmo and Would call me Iater. . . ..D1rector Helms called

‘me back later that afternoon told me that CIA had no mterest in

Ogarrm. "

'28 June 1972 Excerpts from General Walters memorandum of

) 29 June 1972(#2)

Walters met Dean at EOB. Dean said the DCI's meeting with

‘Gray was cancelled and Ehrlichman had suggested Gray deal with

Waiters instead. Dean said the problem was how to stop the investi-
gation (FBI) beyond the five suspects,

Leads led to a Mexican named Guena and to Dahlberg, the
latfer refusing to answer any questions. .

Walters said as DDCI he had no independent authority and the
idea that he could ect independently was a delusion. In response

to Dean's request for suggestions, Walters observed that the affair

- 93 .
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L

alrea.dy had a»strong Cuban fla.vor. leen Cuban proc11v1t1es for "_' “

'consp1ra.tor1a1 a.c’c1v1ty it mlght be plaus1ble to attr:.bute a.s a motlve

'Gfay's cancellation of his a.ppointment with Helms might be reversed

. nulhon dollars. .

. thelr mterest in know:tng What both partles felt towards Castro. _ A'

'Dea.n said this mmght be the best tack but 11: m1ght cost a half

Agreemg that CIA 1nvolvement was- una.ceepta.ble, Dean said -

th_e next few hoﬁrs.

COMMENT;

L

There have been inconsistencies in the
recollections of Patrick Gray, John
Dean, and General Walters as to their
conversations during this period. The

' exchanges have been subjected to various

interpretations, including one to the effect
that the White House staff was.seriously
concerned that sensitive CIA operations
might be compromised, Another inter-
pretation, and not necessarily exclusive

. of others, is that first an effort was made

to have the Agency suppress the FBI's

investigation in Mexico, and then to involve

the Agency in support of the ""Watergate
Five!'; if this is/correct view, the record
is clear that the attempt did not succeed. "

There has been convsidera’ble
dramatic reporting of the differing
recollections of the parties engaged in
the conversations during this period,

We do not intend to make a detailed
analysis of this, but there are certain
aspects of the relationships of the parties
that should be kept in mind, both at the

_time that the talks were under way and
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i

""‘-m retrospect An the 11ght of what d1d
- not happen. General Walters clearly

Lo . went to see Patrick Gray under ,

i T . - instructions from Haldeman, Patrlck

' ‘ Gray says he does not recall General
Walters making this point, in- any form.
Yet, ‘Gray could not have missed th1s
completely;, as at the very moment that "
Helms and Walters were meeting with

* - ‘Haldeman/Ehrlichman on:23 June 1971,

. . Dean in the "White House as Counsel to

i ' : " the President was phoning Gray {accord-

ing to Gray's own testimony) to advise )

7 , A ; - him that Walters would be calling on him

: ' ) L o . as in.fact he dlcl later that day,

Ak

And. during the excha.nges with Gray
‘and Dean, that followed, General Walters
- was in a most unenviable position. He
was new to his job as DDCI, and there
- was a great deal of detalled knowledge that
he did not then have, about how the Agency
. functioned. He did khow that Helms had
. . stated unequivocally that CIA was not
; _ : involved in Watergate and had nothing to
fear fIrom the proposed FBI investigation
in Mexico. He also felt that his independent
- ' authority was limited, as he stated repeatedly
to Dean, Yet he was under pressure from
high levels in the government (the White
House)} to take action that he not only
, opposed but that he kept saying he had no
_ ‘ - authority to take. As the pressures continued
: ‘ unabated, he had to threaten resignation to
be understood by those with whom he talked,

Viewed in this context, some of the
rhetorical questions raised in the press. and
elsewhere have reasonable answers. And,
as'Ambassador Helms said, when new questions
were being raised again in November 1973,
the entire matter should be viewed in terms

- 95 -
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L of the record The fact is that CIA d1d not
_ o L R .y1e1d to.the- pressures generated from other
b T e . . ‘places to either suppress the proposed
S " investigation in Mexico or to part1C1pate -
in any aspect of attempts to suppress. fu.ll
investigation or prosecutmn of the gmlty
. parnes.

| -27-28 June 1972
.. Mr, Arnold L._Pa,rha.m, the ¥BI 11alson man with the Agency,
" contacted Offlce of Security employee, Leo J. Dunn Parham
expressed an interest 1:n interviewing Mr., Karl Wagner, Executive
Assistant t;J the DDCI. '-i‘his request 'vva% discusseﬁ by Dunn and
the Director of Security. The.Direct'or of Security then discussed .
.- the request with the Director of Gentral Ihtel]‘.igence and with Wagner,
Tfle raquést for the. in'terviéw was withdrawﬁ by Parham several
days later. A request was alsq received at this same time [rom
. Parham to interview Agency erhployee John F. Caswell, and Mr.

P ‘Parham did-conduct that interview.

Ry e
g

COMMENT: - Dunn originally thought this date was
; 30 June now believes the actual request
: . for these interviews may have been made

' "7 on 27 or 28 June. This appears to be 80
since the DCI wrote a memo, dated
28 June 1972, to the DDCI in which he
said, among other things, ''Acting Director
: Gray of the FBI phoned me this morxning to
! cancel our meeting scheduled for 2:30 this
afterncon, He indicated that he would not
be able to get together until next week, I
informed him that I would be away but that

.- 96 -
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owever, 'use the opportu.mty of fhls ca.ll )

to make two points to Acting Director

‘Gray: - (1) that I would appreciate his - -
calling off interviews with Karl Wagner s
" and John Caswell (this he agreéd fo. de),
‘and (2) that Kenneth Har#y Dahlberg’ was.

. mno agent of CIA and that we had no ties to <

him, " Given the-lack of any other reportea
source from» which the Director could have'.

- Jearned of the FBI desire to interview

Wagner and Caswell, the date must be
27 28 J une.

Mr. Helms'! memorandum went on
to state in the closing sentence, -''In
addition, we still adhere to the request
that they (FBI) confine themselves to the
personalities already arrested or dlrectly

- under suspicion and that they desist from
. expanding this investigation into other areas

which may well, eventually, run afoul of our
opera.tlons. " : :

This particular memorandum became
an issue on 29 October 1973 when former
Special Prosecutor Archibald Cox, testifying
before the Senate Judiciary Committee,

- stated that he had recently come into g

possession of a memorandum written by a
"major witness' that was "at odds" with
testimony by that witness and others involved
‘in the Watergate scandal. :

The truth of the matter is that this
particular memorandum had been in the
hands of the Special Prosecutor's gtaff
{as well-as in the hands of the Senate
Watergate Committee and all four CIA'
Congressional Oversight Committees)

. for some four months., It specifically

.97 -
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S f-had been dra.wn to the a.ttentmn of the
v.'"Specm.l PrOSecutor s staff by Actmg SN
" General. Counsel John Warner on - -+~
' ."~7 August 1973 and had been referred e
to by DCI Colby in-his confirmation
hearings before the Senate Armed =~ o+
Services Committee in July 1973.

) A _ N The Special Prosecutor's staff
P —_— » is continuing to press on this issue as are"
; : o Senator Symington and Representative ' =
‘ ' Nedzi. A series of communications on™

this matter have taken place between .’ o
members of the Congress, the Agency,
; o ' _ the Special Prosecutor's office, and . .

TR Ambassador Helms. A copy of the or:LgmaJ. ST
i o ' memorandum and Ambassador Helms!- -

: * explanation of why it was written.are attached
to this study as Tab E.

Ambassador Helms written explanation
was not accepted as satisfactory by the
Special Prosecutor and he asked that
Ambassador Helms return to the U,S.. on
26 November 1973 for another appearance’
before the Grand Jury,

o

Ou this incident, paragraphs 15 and .
16 of Karl Wagner's affidavit of 18 May
1973, as follows, are pertinent: <
15, With the closing off of Agency
contacts with Mr. Hunt [Comment:
“he'is referring here to the Cushman-
Ehrlichman exchange of 27 August
1971] I discarded my handwritten notes
. . covering my talks with Mr. Hunt and
' Mr. Kroeger, I filed my memorandum’
' to General Cushman, however. In
June 1972, when Mr. Howard Hunt's name
.o - turned up in connection with the Watergate
affair, I retrieved these memoranda and
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: wenit to see D1rector Helms to remmd
'_J.hlm of the contacts with Mr. ‘Hant a -
year earlier. I left these memoranda.
with Mr.'Helms. ) - B
”16 Shortly thereafter the CIA Dlrector
- of Security,” Mr. Howard Osborn, in-7"
formed me that a representative of the
FBI wanted to talk to me because my
name had been found in a telephone list’
: o . in Mr. Howard Hunt's office. T 1n.formed
i ' : o '~ Director Helms of this fact and he sa1d
; that he would take up the matter with
: the Department of Justice. Hé said that
¢ ' ' _ ~ if an FBI officer contacted me directly, -
B a ' I should say that since my contacts with
Mr. Hunt had been in an official capacity,
all inquiries should be referred to Director"
. : Helms. I heard nothing more from the
P | A . FBIL,"

Tva_n e,

e RN AR rPR

RIS

<4

"., et Ee R g et T T In his t'estimonY on 8 March 1974,
o Ambassador Helms made the following
statement:

Because for the first time in my memory

. ' there were definite leaks out of the

T Alexandria office of the FBI after the
Watergate break-in, and it struck me

that there was no need to get people - o
from the Agency who were on active
duty involved with the agents at the

: ‘field office, So I wanted to make it clear
' . o that if anyone wanted to talk to either of
) these gentlemen then it should be some-

body from Mr. Gray's office to talk to
them. In othetr words, I wanted it at a
level where it wasn't going to leak.

: (pg. 107)

~~
by’

- 99 -




"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

C05403926

Aty

R LR RAP I v

_ S’

FBI would have to go ahead with their investigation of Dahlberg

_ Add1t1ona1 mformatmn bea.rmg on 1: y
: pomt is the fact that the FBIL did recov’er Hunt'
. notebook from his White House safe and’ Hunt's
.. own testimony before the Senate Watergate®
Committee that the notebook contained’ the
.- names and phone numbets ‘of his conta.c'cs and-
- former colleagues in CIA, (Th1s mmden’c
served to alert the Office of Seeumty to the
fact that Wagner ‘was. somebow involved in.
somethmg concernmg Hunt, )

5 Idyiorz. e R

A memorandum of DDCI Walters records a telephone call from
Acting Director of the FBI, L. Patrick Gray. Gray advised Walters
that unless he received something in writing from him to the effect -

that the FBI investigations were endangering national security the

and Daguerre (Ogarrio). Gray had talked to John Dean. Walters
told Gray he would have him an answer by 1000 hours on'6 July.

- COMMENT: Up to this point Gray had only oral

assurances that CIA bad no interest
in the two men. It was proper for him L
to ask for something in writing if he was o
to stop the investigation, It is clear
from the next entry that he already had
the message and knew what the answer
would be, having already told Dean

 {according to his own statements to
Walters), that he was going ahead with
the investigation.
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- 6 Julz' 1972 The followmg is a’ euxnmary from the DDCI'
o memorandum of 6 July 1972 A

Wa.lters met: w1th Gray at. 1005 on 6 3 uly. ' Wa.lters turned over
to Gray a memora;udum covermg the: entu-e relat1onsh1p between the
: ) : Waterga.te suspects and the Agency, mcludmg mformatlon on Dahlberg

and Ogarrlo, of which he was then aware. Walters ‘said-he could not

Q\

. tell Gray to. ceaee future investigations on the g-rounds of c'omprbfnise
of national security and even less could he w;'i'te anything to that effect.

Gray.said' he understood, and that he had told Haldeman and Ehrlichman

o tmts e o om

P ~ the investigetion could not be suppressed. He reported leaks within
the FBL, | |
‘Walters then gave Gray a d.etaile'd' 'acceimt. of the 23 June 1972
- meetix;g at the W’hif;e House between I-faldeman, Ehrlichman, Helms
; ‘ and Wa.lters and what Haldeman directed Walters to tell Gray. QGray
thanked Walters and repeated tha.t the FBI investigation could not be
suppressed. He had so advised Kleindienst, Ehrlichman and Haldeman.

7 July 1972 | (b)(3) ClAAct

(b)(3§' ClAACt _ Parham inquired of Dunn about the telephone number |

and the name| i (sic)s Dunn said he would check it out, 'I't was

(b)(3) CIA;C\Cf . Technical Services Division: Parham called again at 1555 hours,

expressing further interest, and saying he would have to check through

Sy N P
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hJ.S own cha.nnels 1f a reply were not soon forthcorrnng. ’f‘-he ':c;'na;tter"' o
was brought to the a,ttentmn of Karl Wagner, amd then coordmated W1th

General Vernon A Walters a.nd Mr. W1111am E. Colby. . Instru<:t10ns~~

. : were received in-the thce of Secunty to tell’ Parham, 1f necessary,
tha.t senlor of f1C1a].B from the Agency were a.ttemptlng to contact Mr. 4 A

Gray.- (Gray was: on a fzeld trlp a,nd was not expected to return until
(b)(3) ClAAct

B e L TRy

12 '.Tuly' 1972.)

COMMENT: It is fairly certai o _;.name also
Hunt's notebook. It is "known

his phone”number.

(b)(3) CIAAGt .
: From this point forward everything.
having to do with the Cushman/Wagner/
C W oo S .. TSD dealings, with Hunt were handled from
‘ Lo 2 the 7th floor,
12 July 1972 Summary of M/R of DDCI Walters dated 13 July 1972

AT

’ " Walters met Gray in Gray!s office at 1415 'on 12 Julgr.. Walters

said one additional item concerning Howard Hunt had been di.scovered
since their meeting of 6 July. He gave Gray a memorandum concerning -
the assistance given to Hunt by the Agency which terminated in Augtist-
1971 when Hunt's demands escalated to en inappropriate level. The
assistance was given at White House request with the Aéeney’s under-
standing that it was for the purpose of tracking down security leaks

1

in the government.

: , _ - 102 -
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' Gray thanked Walters for ‘the. memo.i He expressed h1s v:.ew :

' that the Wa.te:.;gate a.ffalr would. lead qulte hagh pohtmally. He told
: ' Wa.lters of a call he ha.d recelved from the Presuient. He told the
- S Pre51dent that he had talked to Walters and that both Walters and ,

ST e

Gray felt the Presudent should get r1d of the people mvolved in the

g

cover—-up, no matter how h:Lgh. : Gra.y.,.sa1d he had also told this to
"Dean, In response to Gray's question as to whether the President .

had spolcén to Walters, Waltérs said he had on another matter but -

o~y
e

had not raised this issue.
Both men agreed that they would resigﬁ' if neces,éary to maintain
- the integrity of their respective agencies.
COMMENT: Later, -in a different context, when testifying
before the Senate Select Committee, General
Walters stated that he had not spoken to the

President since. he was sworn in as DDCI.

28 July 1972

DDCI Walters' M/R advises that he called on Acting Director

of the FBI at 1100 hours this date. His visit was to clarify information

supplied Hunt with a Uher recorder pursuant to Hunt's request. The
recorder was a commercial type, not a CIA issue or clandestine

device. .
o . (b)3) ClAAct - :
5% | . | - (b)(3) ClAAct
' (b)(3) ClAAGt ' '
- 103 -
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clandgs_tiﬂe‘ carrie_lfq.; vwhich_h'e ,fétgrned; ;«"Oﬁe roll of film was developed °

AR

for _him-of which the Agency -i'gaté.‘i_n_éd_ éopiésf -Gré.y was again advis ed

Uthai'; the Agency had stdpped its 'a,.,s.s-i"sfa.n.c';;e to-Hunt in August 1971
.- Y . o : . : : e

when his demands had escalated. CIA also intended to terminate the

Gray thanked Walters for the above information. He said he

was still under a lot of p.re‘ssur.e bﬁt had not given iﬂ to it. Gray.
said the whole affair was largely a money matter, that “son'.le.
heavy TexasMoney ha.d given Barker cihéclgs to convert inta cash.
Over-gealpusness as to money and judgmént was i;learly visible, "

o : b)(3) NatSecAct
: 7 August 1972 (0)3) c

In response to a request from an attorney in the Criminal
Division of the Department of Justice re Agency's views on granting

they were advised on

8 August 1972 that, despite his past Agency connections the Agency had

_ .no objections and would be glad to furnish traces and background

! information,
e

5 October 1972

K

Department of Justice asked on the case of the Watergate Seven

whether the Agency had subjected them or their premises to any form

i SRR S A T ONLAN DRLI A L Bt T R
2
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. v."of electromc survelllance. The Agency ga.ve a negatwe reply to thls o

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

: ’;.*quer.y'. on 17 October 1972.. ;

1 "O,c fober 1972 -

Deputy General Counsel John Wa.rner met with Pr1nc1pa1 Assmtant

Umted States Attorney, Earl Sllberﬁ and As sa.stant Un1ted States

Attorneys Seymour Glanzer and Donald E. Campbell at S11bert'

requ_est. The U.S. Attorneys advised that. they thought it highly

likely CIA would be injected into the Watergate affair by the defendants.

Silbert raised theb_questio'n‘of the A.g-e'r_lcjr_ providing a witness for

- rebuttal purposes. Warner indicated he would get word of their d_e_sires'

- to.the DCI but that the Director might wish to talk'to Mr. Kleindienst

present Agency employees, the Mulleh Company, etc,

- personally. Warner would let them know.

The Attorneys raised a series of questions concerning Howard
Hunt, the Cubans and James MecCord. These included questions on

documentation, the recorder, the camera, contacts with past and

18 October 1972

-

The DCI wrote a memorandum to the Attorney General on the
Watergate incident. The memorandum was undated and unsigned.
The original was handcarried to the Acting Director of the FBI on

18 October 1972 by the DCL,

- 105 -
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The DCI's memo detalled the meetmg between Deputy General

jCounsel Warner (not S0 1dent1£1ed in the merno) a.nd U.S. Attorneys

L e nder,

“S11bert Glanzer and Ca.rnpbell a.nd the. fa.ct that they had asked a’

v

series of questlons concermng the pr:mc:.pa.ls in the Watergate

R L ]

indic-tment. ‘I'he memorandum assured the Attorney General of
_complete CcIla 000pera.t10n, but stressed the neces s1ty of careful
handling of its mat-erial ~As he la.ter stated there was no CIA

" involvement whatsoever in the incident at the _Watergate.

PN
LA

.t

Copies of all memoranda prevmusly g1ven to the FBI on the .
' 1nd1v1dua.ls mentmned in the 1nd1ctmen‘l: were attached to the Helrns'

memorandum, as were answers to the questmns raised by the U, S.

Attorneys. In the memorandum the DCI again stressed.the sensitivity
of some of the material, asked that it be_restricted to the smallest

possible number and requested that CIA be consulted with respect

to any use the Department of Justice may believe it essential to make

of the documentation supplied.

19 October 1972

In an unsigned Memorandum for the Record the DCI set forth
the details of his 18 October 1972 meeting with Aeting_ FBI Director

" Gray.

e LTI N L
ags
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T Attorneys ofﬁce 1n the Dzstnct of Columbla. and of h1s proposed course

: ha.ve been passed to Justice as part of normal practice,

" the case with the Agsistant Attorney General Henry Petersen.

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

Helms 1nformed Gray of the approaches made by the U S.-.’ .

P

of actlon. A He showed Gray a.11 the ma.tema.l he proposed to pass to the:

' Attorney General a.nd Gray read it all Gray sald he had no problems |

with it, Helms sa1d he hoped to restrlct to the Attorney General hlmself.

the materlal passed to Gray alone, i. e. , matenal prevmusly furmshed

. :
Gra.y as well as answers to U. S Attqrneys questlons. Gray had no

obJect1on to this proposed course of a.ctlon.
The material previously prov1ded to Gray by DDCI Walters had
been seen only by Gray and hls asswtant Mark Felt. Some of this

materlal, including FBI reports of 1nterv1ews, Gray thought might

In response to Helms' questlon as to 1nformatmn the Attorney
General had on the Watergate case Gra.y replied that he thought the

Attorney General was not well informed on the case, and further, did

not want to be. .Gray said he had had two or three long conversations on

iR

~-GOMMENT: It is not clear why the DCI did not sign
’ the memoranda of the 18th and 19th of
October, or why he did not date the
first one.. He apparently wanted Gray
to be aware of the Justice Department .
involvement. It appears he also wanted.
to ascertain the extent of FRI knowledge
on material supplied by the Agency and
. to emphasize its sensitivity.

24 October 1972

DCI Helms and General Counsel Houston met with Attorne‘y

General Kleindienst to discuss CIA's responses to inquiries from

-“,"3, éiﬁ ‘
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the U. S. Attorney 8 offxce for Tmformatmh concernmg the Agency

relatmnshlps w1th people mvolved 1n the Watergate case.: The DCI
said the AgenCy ha.d no mvolVement in: the cas e, GIA would sta.nd

'up .to- any such charge gnd su_p__ply W'Lt;iesses_ to ‘prove it 1£ necessary.

‘Kleindienst volunteered that be did not beélieve that sensitive information -

should be given.,'t_d‘the' U. S. .-Atto_rneyr"; 6f.£i§e uﬁtilthere w;v'a,s a ci'eé.r
need’foz; it. - He fan’ through thg answers provided ‘by the Agen;:y to the
| questions raised by Mr. -Silb‘e;t', but did not review :th'e rest of the' B
material.. _-Kleiﬁdiens_t cé.lléci.:in:Aséist.an_t Attorney Generai Henry E.
Pe{zers‘ en \;vho .also .said .t};.at i;ﬁqrmation- fc}}at was s‘ensitive._shoﬁld not
go forward until the_ne was a qlear neefi for it at the time of.the trial.
Pe£ersen and Houston went .ove’r' the bire;tor's memo and all the
attachments in detail. Pétersen had only.a couple of .questio.ns Which-
Houston answeréd. |

Petersen said he would call Silbert and tell him he had the
iﬁformaﬁon Silbert.had requested, and that he had éone through it,
but that it would not be E;?rward‘ed_uialess and until there was a clear
need for it at the time of trial, Petersen felt that Whoey:er_handled
thé trial could familiarize himself v-v-ith the materials in a couple of
hours. He also told Mr. Houston he would keep him posted on ax‘1y-

K

developments.

- 108 -




C0540392 6 *Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

T S S LN e eemid

8 'Noxfember ‘»197'.2 .

General Couns el Houston m a. note to DCI Helms advmed that he .

R

- had talked to Henry Petersen in connectmn mth Patrlck Gray s request. :

COMMENT. ‘ It is assumed tha,t I, Patnck Gray 8’
request was for permission from the .
Agency to. allow Gray to show Silbert o

_information furnished to Gray and the .~
FBI by CIA, ~ : :

v SN W A eyt
B B

[

.Petersen at first agreed he could ask Mr, Sllbert to posteone bis
request for access to the information on the Agency's relationships
with the Watergate people, or he could invite S_il‘be:_ct to 'read the
information in his, Petersen's, ofﬁce, -_or.hej vcould a.'rrange fer
Warner to go talk to Silbert alone w1thout any papers to try to eatlsfy
R . . wd iy
Silbert as to Wha.t the situation would be in ‘che event Hunt tried to o
: - involve the Agency at the time of the trial. Petersen exple.ined. that

Silbert has every right to know what he may be faced with at the time

of trial and not be caught by surprise.

9 November 1972

Acting General Counsel John Warner advised Petersen that the
Diz_:éctbr would very much like Petersen to request Silbert to withdraw
his request to the FBI for interview of Agency people regarding the

Watergate case.

-109- . -
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- :COMMENT: © Y_The 1nterv1ew1ng was- bei.ng done by SR
B0 e . the Alexandria field oﬁﬁce of the e
. ‘FBl and the, Director was aware-of
-the leaks. comiing from. this office;
"It is assumed-that he felt that not.”
“only the identity of the CIA people..

might be revealed but also anythmg

~ they saxd.

The Diractor_saw RO objec;tion at a.n ‘a.p'p;'bpriate time, of ha.ving
Silbert meet with Petersen in Petérsen's office to review with
- - : :’

Petersen the specific information concerned. Petersen said he saw

no problem in handling the matter this way., ' o Y

27 November 1972"

'C'ounsel John 8. Warner met with Henry E. Pete:seﬁ and Earl J';

Executive Director—Cémptroll:ei' W. E. Colby and Deputy General

Silbert in oraer for the latter two to address additional questions to
the Agency., Peterseh and .Silber.t sta.fed that there was no interest
on tﬁe parf of the govel;nment .in‘.us-xing'r any; of the information relating
to the Agency in its case in chief, but that the'y wished to know all the facts
wherein CIA might be involved in order to avoid surprise moves by the:
defense. .

Among the questions posed to Mess¥s, Colby and.Wa;-ner were:
Wilo in #he White House requested CIA assistance for Hunt; when was

such aid stopped, why and by whom; was the White House advised of

cessation of assistance; who was notified and by whom: They further

- 110 -
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mchcated that they mlght msh to questlon. certam of the people mvolved

' in giving. ass:.stance to Hunt and L.1ddy' and asked whether CIA had -

ST A gy

" dealings w1th ledy on other ma.tters. ‘ A number of other questmns
relatmg to Hunt McCord Wagner and Caswell were asked to wh.zch

Mr. Colby said’ a,nqwers would be supphed.

W T e
a

The meetmg ended w1th Mr, Colby pomtmg out that whlle the
Agency wa.nted to cooperate in eVery wa.y it was felt by CIA that the
sensitivity of- the matter requlr ed that it be done at the Petersen and
Silbert level and not at the norﬁal FBI mvest1gat1ve level Petersen

a

and Silbert appeared to understand the Agency 5 p051t10n in this

.. regard, S

* COMMENT: The sen51t1v1ty referred to by Mr. Colby
- . is believed to consist of two things; (1)
. that John Ehrlichman was the White House
figure involved, and (2) the knowledge of
, leaks at the normal FBI investigative
- ' level. The two points are related in that
: the surfacing of Ehrlichman's name at
lower Bureau levels might very well have e
been leaked to the press causing more
problems for both the Agency and the
White House.

-

30 November 1972 | . o

Principal Assistant U.S. Attorney Earl Silbert telephoned Deputy
| General Counsel John Warner to pose additional questions relating to

Hunt's alias documentation and on the Agency's relationship, if any,

RTINS B, e et
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(b)(3) CIAAct

-

‘ "-he"rh:ight exbect té-.r'écei\ie the answers to these q._t;és.tie‘he and the ories -’

asked-of Colby on 27 November. '

.13 December 1972
War_ner. va.d.d:;_essed bbt did notv.eex'_id alx‘nerpox_'__antdum. fo I—f’_etefsen
oéxi' 13"DAec'e1-nber» .19;2, to Wbiéh wefe e;ttach:ed anev_ver.s to the que-stiens
_ r,a.'ised by‘ Petersen and Silbert. W'erner_'-'str_es sed again tha,t_ this was
background information only end not t‘:’l be used'i{l the governfbent'e-
ceee_ in chief. | |

'13 December 197..2' ’

Mr. Colby, at the DCI‘s request, met with £ormer DDCI General

' Robert E. Cushman to brlef h1m on the questzons belng a.sked of the

Agency by the Justice Department and FBI about the Agency's rela.ta.on- .

ships with Hunt and othets. ,Colby and Cushman reviewed the General's

role in the prov151on1ng of Hunt, when it started, who in the WhJ.te

House requested CIA aid, and who was notified there when aid was

cut off. Mr, Colby stressed the point that the Agency was not involved

in any way in the Watergate affair and that it was bd ng completely
cooperative with Justice and the FBI.

- 15 December 1972

Director Helms and Mr. Colby met at the White House with John

Ehrlichman and Jobn Dean, The purpose of the meeting was to

- 12 - ' .
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:sum.manze CIA's deahngs W:Lth the FBI and the Department of J ust1ce
w11:h respect to Howard Hl.mt. Thzs Colby d1d, 1nc1ud1ng in hlS br1e£1ng
"the fact that he had had to 1dent1fy Ehrhchman to Sllbert as the mdlvldual

in the Whlte House Who requested CIA a1d for Hunt

CQMMENT: :: In his Memorandum for the Record_.o_l_'--this,'

; : Y meeting, Mr. Colby used the following phrase" .

P o "~ about'his and Warner's meeting with Petersen and =

: - o : " - Silbert when the latter focused in on the reference
to a "duly authorized extra-Agency request;'"
"Colby said he had danced around the room,
several times for ten minutes to- try. to avoid
becoming speczflc on thls, finally naming the.
White House, and was then pinned by Silbert

. . - with a'demand for the name, at which point

o S : - the name of the individual was given.'' This

- particular sentence came back to haunt Mr.

Colby when he was questioned by some of -

" the Congressional Committees to whom this
particular Memorandum for the Record was
supplied. :

HIERII N AT el e S e

o

‘ Ehriichman did not remember ma-kipg the cel_l in early J uly,. to

which Helms and Colby replied they were relying on General Cushman's

- memory on that particular éall)™ The speeifie help given to Hunt was
discussed. Ehrlicﬁina.n said he would check the phone calls with his |
schedule but that he thought at that point Hunt was Workingr for Colson ‘

on tracing document leaks. Dean re_viewed the material which had been
prepared oe 13 December for passage to Petersen and Siibert. It
wag agreed that these materials would be held up. Ehrlichman asked '

Colffy to have General Cushman call him so they could discuss the

S
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detalls of the a.lleged phone calls. Colby contacted Cushman who B
. promlsed to. call Ehrhchma.n.
COMMEN'I" Colby in h1s conflrmatlon hear1ngs stated

that the initiative for- this meetlng came
from the- Wh1te House, :

i 20 December 1972

; | | In-a telephone conversatmn belween Golby and J ohn Dean. the
former stated t_he Agency was belng pushed by the pe0p1e on the other

_ en‘d of the relationship, i,e., Justice Depa;rtment.- Deah replied that

y'ou (the Agency) will have to glve them ”the minimal bit they need

_ but on the understa.ndmg that it is to be closely' held by Petersen.

' -;'.I'heré, was some discussion abo'uft._the possibility of the

- ‘. », ' prosecu;cion!s using the material provided by CIA in Court.. Colby's

 view, if that s;ituation arose, was fha.t the Agency would go tf) the .

Aftq_rney General.

* - 21 December 1972

.‘ . Warner met with Petersen and Sllbert and dehvered to them the
package of materials that had been assembled for the December 13
memor.andum. Warner answered a few qlxestions ha.viné to do with
the Hunt/C shman meeting, He said that if it appeared an Agency

" witness would-l)e needed in the direct case Petersen or Silbert should

advise as soon as possible since the Director would want to discuss

Koo
e’
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] R -the matter with the Attorney General. Both Petersen and S1lbert

stated they dld not feel an Agency W1tness would be needed in the

’ dlrect case. Warner told. Sllbert, in reply to the latter’s quest:.on, -

) that he had not known that the Agency had copies of the pictures

developed for Hunt but later found they did have them. Cop1es '

'i;:
; Were delivered to Sllbert on 3 January 1973.
" o COMMENT: Mr. Warner's memorandum of
' : 13 December was redated to
§ 21 December and the information . .
which had been held up at White -~ =~ R
Mouse request was finally delivered
5 to Petersen and Silbert on that date,
§ ' ’ roughly a month after it was requested.
v - - g
g
)
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10 Ja.nua.ry 1973 :

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

General Cushman, in a memorandmn to J olm Ehrhchman, sets -

forth his contacts w1th E Howa.rd Hunt I.n- thls memora.ndum' Genera.l h

Cushman says, "1 cannot recollect a.t thls late da.te Who placed the call

: bnt 1t was someone w1th whom i wa.s acqua.mted as oppos ed to a

strange_;. w General Cushma.n deta.z}.s the aid given to Hunt and the .

~ cessation of'a.id by his telephone cail on 27 August 1971 to John

Ehr11 chma.n.

‘COMMENT: This was in fact the second version'of the =~ = - =
memorandum. The first version said that
@ushman had received a call from either
Ehrlichman, Colson or Dean. Upon
Ehrlichman's and Dean's protests about .
being named in the General's memorandum he : ,
retrieved the first version and produced ’che '
. second, cited above, which named no one.
B After the discovery of the minutes of the
DCI morning meeting of 8 July 1971 on May
8, 1973, specifying that the call had come
from JFohn Ehrlichman on 7 July 1971, th
" first version (which had not been kept) was
reconstructed from the sec reta.rlal notes '
- taken at the time. R

9 Fehruary 1973

. D?Zrector James R. ASchlesinge_r received a phone call from
John Dean in the White House requesting that CIA retrieve the materials
it had supplied to the Department of Justice. Dean suggested a card be
left at Justice noting that the package had been returned to the Aéency as

being no longer pértinent. Dean also alluded to a newspaper article that namec
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p .Sturgls as, the 1nd1v1dua.1 respons;ble for burgla.rlzmg the Chllean '
' _'..Emba.ssy‘. o
] .~ . .The DCI dlscussed this call wzth Colby and it was a.greed that

Colby would. dJ.SCUSS the questmn of the package relating to the Watergate

_ 1nvest1-gat10n W:Lth Gemneral WalteArs_ and a deci’sion Would"be rha;de With

- rega.rd to the appropriate action.

‘ o .all_ng;uary' 1973

DDCI Walters, ‘a.t DCI Schlesinggr's request, went to see John Dean
at the White .House ‘to explain to him '1':hat the Agency would not request the
Justice Department to retu'rn CIA materials supplied to them in .conne‘ction

with the Watergate investigation. General Walters told him again that

.- . R X

there was no Agency involvement in this case and that any attempts to

1

involve the Agency in it could only be harmful to the United States.

COMMENT: General Walters did not record this
incident until the DCI requested that
he do so in early May, when the Agency
was trying to produce what it could an
everything having to do with Watergate and
the principal figures involved therein.

30 March 1973 -

Legislative Counsel John M. Maury, at Colby's request, gave
a briefing to Congressman Lucien Nedzi on the Cushman/Hunt

.conta.cts and the material furnished Hunt by the Agency. Maury did not

psd”
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k ) ' reveal the 1dentity of the. mchwdual in. the Wh1te House who mag & the :
: .ca.ll to reque;t- Agency ass1sta.nce ;Eor Hunt however, he d1d sta%e .tha.t

- , Agency a.:Ld was stopped when I-Ilmt‘s ;:equests got out of lme. A -

E.l ‘ - Congressman Nedm seemed to be upset only by the £act that AgencY .

personnel Copldn't recall who made 1;]:_Le -_.o,a.ll f;om the White I-Iouse_. |

4 May 1973

General Counsel Lawrence Houston and Deputy General' Counsel

J ohn Warner met with Depa.rtment of .]'ust1ce Attorneys Henry E.

Petersen and Kevin T. Maroney at Maroney's request. The purpose -
of the meeting was to enable I—iouston_and Warner to read a portion of
I-Iov‘;ard Hunt's testimony before the .Gran‘d.Jury, v_vhich was being made .
available by iudge Byrne, later in the. day,. to the defense in the
Daniel Ellsberg case. Petersen and Maroney pointed out 'tliat
u:ndoubtedly the testimony would be made public during the course of |
the day. They therefore felt that a substantial portion of the ma.terlal
‘supplied by the Agency to the Justice Department on 18 October 1972 and
21 December 1972 would also have to be furnished to Judge Byrne,.
} . - including xerox copies of the filrn‘W.hich had been de'velop.ed for Hunt
by the Agency. |
Hunt's testimony gave fairly accurate details of the support he

received from CIA, also des.cribing the bozjg]_.ary of the office of Dr.

Fielding, Ellsberg's psychiatrist.

Rt S ACRTTZNARES YIS et
e’
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,.~
o

: COMMENT It should be noted that the plctures 1.;_‘.;
L : 'clea.rly identifying Dr, Fielding's
office and parking place had been in = .
Petersen's possession since 3 Jan 1973.
Petersen's office became aware of the"
oo A_.burgla.ry in early April as a result of |
. - L " pre=Grand Jury hearing interrogation
‘ ' . of Hunt.. Consistent with the practice:
- of the prosecution staff the Agency was
. - not advised of this and had né, knowledge
of it until the last moment.

ST A oo

Houston and Warner returned to the Agency, where they rev1ewed

the CIA material supphed .]'ustlce on 18 Oct and 21 Dec. Materlal

)

It

-

¢ '  relevant to the Ellsberg case was to be declassified and retypc-;d with
no classification for delivery to Justice first thing on Monday, 7 May

1973. The DCI was briefed on fh_ese developments by Houston é.nd .
» S

-

Warner and agreed there was no choice but to declas sify the reqﬁested

materizal.

COMMENT This was the first official notice the

Agency had of Hunt's involvement in

the Ellsberg matter and of the fact
2 v . that items issued to him by the Agency
¢ ' ‘ . had been used at the time of the break-
; - in of Dr. Fielding's office. However,

other circumstances connected with the

trial and its attendant publicity had
f already started action by knowledgeable
g people in the Agency which flushed up to
the surface the Agency's role in the
preparation of the Ellsberg Profiles.

The 9 Ma 1973 affidavit of Dr.
S elates how this came about:
. s after rea.dlng in the press
e about the alleged burglary of the office of
;o (b)(3) ClAAct Elisberg's psychiatrist, Dr. Tietjen and I

- 119 -
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i ] . (b)(:"’)CIAAGt ' d'th matter‘ On the same
_'report with me. on v May 1973 Drf
'TletJen and-I discussed the n:atter
‘again and'a decision was'made to. i
the ma.terlal held by Dr.’ TnetJ en
. 5|  Because Dr. Tietjen -
' wa.s out o town on official business for
most of the day on 1 May 1973, this review
was not accomplished until 2 May 1973, .: "
" At the conclusion of that meeting it was = *
decidéd that a theeting should be held with
Mr. Osborn, Pirector of Security, and then.
with Mr. Brownman, Deputy Director for
) Management and Services. Dr. Tietjen.
5 R ' E scheduled a meeting with Mr. Osborn:for -
v 4 early morning of 3 May 1973, (Dr. Tietjen . '
in arranging the meeting told Mr. Osborn
. : . the subject matter was the Ellsbherg proflles
: : and that he felt the Agency's role in the
' ' matter should be brought to the DCI's
attention. Mr. Qsborn agreed and meeting
was scheduled for 0915.}) This meeting was
‘ cancelled by Dr., Tiétjen who later in the
‘ day advised me that he had been asked to
& ' meet with Mr. -Brownman on the Ellsberg
Case.'" On the morning of 3 May 1973
Dr. Tietjen had an early meeting with Mr.
Brownman on some administrative problem
Mr. Brownman told Dr, Tietjen that late on
the previous evening, i.e., 2 May 1973, DCI
Schlesinger had received a telephone call from
: an unidentified {to Mr. Brownman) source who
alerted him to some CIA role in the Ellsberg
' affair. DCI Schlesinger had appointed Mr,
Brownman to investigate the matter. In the
course of the guestioning, Dr. Tietjen advised
Mr. Brownman of his scheduled 0915 meeting
, with Mr. Osborn. Mr. Brownman asked Dr.’
‘ ' Tietjen to cancel this meeting and that he,
P Brownman, would meet with Osborn. Dr. ,
) ' Tietjen did cancel the meeting. Mr. Browaman
did meet with Osborn and by the end of
the day was able »
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' to glve DCI Schlesmger a fa.:Lrly clea.

the Ellsberg case.

Subsequent 1nves{ngat10n dlsclosed; "

R o that DCI Schlesinger's source for the

5 e . ' , above information was Rob Roy Ra.tlsz,“ .

] : A . ~ the A.gency g National Securlty Couneil

g ' i " officer whose office was located in the

* Executive Office. Building.. His memorandum '
on just how this all came about has since been
published in the Judiciary volumes and the
New York Times - -although his name, and the

names of other A.gency personnel was deleted._

Ay

' Wa.rner 5 memorandum of 4 Ma.y 1973
states; "the testimony gives reasonably
accurate details of Hunt!s securing support
frém CIA. and describes the burglary af the
office of Dr. Fielding, Ellsberg's

. psychlatmst. "' Houston and Warner. ha.d
been advised of the existence -of the proflles
on 4 May by DCI Schlesinger (who had been
briefed by- Brownman) just prior to their
meeting with Petersen and Ma.roney, but
had no details, and were not in a pasition
to appreciate what they read in Hunt's

: testimony. Warner's statement in his

] memorandum, therefore, applies

" . principally to knowledge of the Cushman/ SR
Hunt/TSD contacts and not to the Profiles.

It should be further noted that the
Profiles were prepared during Aug-Nov
1971 when Helms was DCI and General
Cushman DDCI. Neither Dr. Schlesinger.
nor General Walters had any knowledge of

. the matter. Former DD/S John Coffey
states very clearly in his affidavit that he
never connected Hunt with the profiles, he
associated them only with David Young.
The Director of Security, Howard Osborn

Ny o I

2o
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ST Ty states he never k.new tha.t Huni: wWas
—- S mvolved (nelther, for that ma.tter di
-.DCI Helins or DDCI Cushman). The Tl
:"".members of the Medical. Staff who Were ST
.aware of this aspect:had no knowledge . .
“whatever of Hunt's contacts with General .
Cushman ‘and ‘Technical Services Dnnswn. L
This type of comparimentation is not'at’ .-
“all unusual in the Agency regardleSS -of
-+ 'how difficult it may be for outsuiers to
. understand it.

A T ¢ R P A A
. .

P

' 1 May 1973

‘ _ | Deputy General Counsel John Watner delivered to Petersen and ‘
J Maroney the package of now declassified documents tha.t had been
selected and agreed to in the meeting on 4 May' 1973. J'tz;sfice'a;ls,:o |
still had classified copies of fhe do’cuménts, Mr. Petersen reﬂéé’ced
tila%: possibly none éf the pa;}_i.er‘s .w;uld. .ha.ve..to. bé ];:ut .into _courtv'i.)ut
could be exhibited, 1f necessary, to the Judge in camera. Warner
s’ca;téd thai': Wﬁile this would be helpful, Jus’cicev could, if necessa‘ry,

b use all the documents furnished them during this meeting.

Mr, Warner also delivered a copy of the indirect assessment
of Ellsberg dated 9 August 1971. He advised Mr. Petersen that
; under the circumstances the Dire_ctor did not wish to have Agency
staff eméloyee George Carver tesﬁ.fy' in the. Ellsberg .Ca;,se: Warner |

i asked Petersen to determine if the FBI had interrogated General

Cushman, that this was imp;;rtant as the DCI was scheduled to appear

L
Sz
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LT before the McClelland Comrmttee on Wednesday and the questmn of '

Ehrhclmaan s undocumented call to General Cushman was:an 1mportant
pomt Mr. Petersen promlsed to advise.

COMMENT. The note . of 8 July 1971 from the Director'!s

- ' Daily Staff meeting in which General’

_ - L _ Cushman reported the call from’ John

i - ' Ehrlichman in the White House re aid to new

' consultant E. Howard Hunt was resurrected

‘on T May 1973. This enabled General Cushman
to testify positively as to where and: by whom he
was called.

‘- 8May1973 o o L
{ _ Geee'ral Counsel Houston transmitted to Kevin T. Maroney, under
a cow-eriﬁg’ letter, three enve_lopeé of material. One contained the two
'_fv . iﬁdirect assessments of Ellsberg p-reﬁared by the"Agency medical staff.
| A secz‘)nd envelope contained State Department and FBI material on
i ' Ellsberg, both overt e.nd cla.ssifi.ed. ‘The last envelope conteined

newspaper, magazine and television material. (b)3) CIAA;t

.Houston advised that, although as identified as one A
WI‘JLO participated, the profiles were a group staff effort and further

that there was no direct clinical evaluation of Ellsberg. Houston

asked that the material be érotezgeci a..,.nd reetricted since the Agency

staff doctors felt that there might be a question of medical ethics

involved.

EEN
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e Ma}g 1973
| DCI Schlesm,ger transmltted to Attorney General des;gnate |

el E111ot Rlchardson a copy of W' E Colby s Memorandum for the Record 2

‘vof 18 December 1972 res Meetlng a.t the Whlte HouSe on 15 December :

. 1972. DCI Schlesmger suggested tha.t a.t some a.pproprla,te mme the :

'Attorney General mlght want to conduct a review of Agency materla.ls
to assure the corr;pleteness of information already transmitted to the

Justice Depariment.

10 May 1973,

: Colby wrote to Petersen explaining that the language, contained

in a memorandum dated 28 July 1972 and given that day to the Acting

e <

r ' Director of the FBI, was that of Colby. The memorandum had to do
wit]:‘t‘the roll of film developed for E. Howard Hunt and suggested that

the pi‘ctﬁres (of which the Agency had xerox copies) might be of Rand

.

Corporation facilities. Golby advised that the speculative identification _

of the building as Rand Corporation was his,

COMMENT: That speculation is indicative of the
Agency's understanding that the White
House activity concerning national gecurity
leaks, and Ellsberg involvement, could have
focused on Rand property and activities.

14 May 1973

DCI Schlesinger directed the Inspector General and his staff to

assume responsibility for pulling together all Agency material on

PR
Uaras
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o ."W'atergate a.nd mdlwduals connected w1th 1t In the course of the:tr

—

- dutzes 'che 1c a:nd }ns Deputy checked Wlth Howa.rd Osborn to. see 1f

‘he had any add.1t1onal mfgr‘ma.t_iqn. ' 'At'this .pqint Osbo_rn 'recalled the

existence of seven letters, which were p.r_es.umed to be from James

MeCord that were in a spe.cié,l.file'in hig safe.

L

15 May 1973
Copies of the letters were turned over to the IG who included
them in a‘'report on Watergate Which he was doing for the DCI.

18 May 1973

DDCI General Walters wrote a covering note for the series of

memoranda he did on his various meetings with Dean and others in

which he stated that the memos were never intended to be a full or

verbatim account but were notes to refresh his memory if he should
need it.

21 May 1973

4

" The IG report containing the McCord letters was delivered

to Mr. Colby; the Executive Secretary of the CIA Management .

Committee,

COMMENT: These letters have not been inserted in
their chronological order in this study
since they came in at different times;
all ended up in one place, and all were
discovered together. The story of the
letters is as follows: .
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The flrst 1etter, da.ted 30 July 1972 Wa.s sent.to DCI Helrnsx -
-f'.‘s'vofflce It Was 31gned only mth the 1n1t1a1 "J' . and followmg ‘
.' 'prescra;bed routine: for a,nonymous letterg, .wa..s forﬁarded to the
Directbr of Secu‘rltyf, How'a.rd Osbor_n Osborn thought he recognlzed

' the mitaal and guessed f:hat ﬁhe writer m1ght be J’ames McCord. He

discussed the letter wzth DCI I—Ielms who called General Counsel

Lawrence Houston intd the meeting: After some chscus gion it was

; L . decided that Osborn would hold the letter in a secure ﬁl_e in his
. qfﬁ_._t-:e, and not turn it over to the ¥FBI as he had initially suggested.
The letter appeared to warn the Agency that certain persons were.

trying to involve CIA in the Watergate affair. There was also a

note indicating that from -time to time the 1wrii:er, no‘t‘ until 1aj:‘er
known for certain {o be McCord, would continue to send along
information that might be of i'nterest.
Additi-onal lett‘ers were, in fact, sent tp Paul Gaynor, Chief
| of the Security Research Staff of the Office of Security, az.‘).d Mr.
- McCord's supérvisor for many years, on the following dates:

-

22 December 1972, 27 December 1972, 29 December 1972_,

P

4 January 1973, and 6 January 1973, On each occasion, Gaynor
turned over the lefters to Osbora who held them in the same file

with the first letter. .About mid-January of 1973 Osborn, aware

- w1t e
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that Helms would soon be leaving the Agency, took the foldex; of
| letters to Helms and asked for guidance as to what he should do
with them. DCI Helms reviewed the file, directed Osborn to check
with General Counsel Houston, and if the latter had no objection
Osborn was to continue secure retention of the letters. Osborn
proceeded as directed and, Houstc;n having no objection, returned
the letters to his safe.
At this point the existence of the letters was completely for-
gotten by Houston and Osborn until mid-May when the Inspector I

General's Office began its investigétion (at DCI Schlesinger's

direction) to see if there was any further contact or information re
W-;a.tergate and the arrested suspects.” The Agency promptly notified
the a};propriate Congressional Committees and the Justice Department :
of the existence of the letters. Considerable significance was, at

one point, attached to the letters and the Agency's failure to report

I them earlier. o T Sl “’53?'53-?@

COMMENT: With the advantage of hindsight, the
significance of the letters was that they
alleged as facts some things that were
McCord!s deductions and opinions,. some
of which will remain speculative. The
Agency had no reason to suppress the
letters, as they tended -- if anything -~
to defend the Agency. The failure to
report them earlier can simply be
attributed to the relatively minor
gignificance attributed to them and the

YRR A
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res‘ul’cmg loss ‘of then' exzstence
fram the memories of extremely
busy men. _

' 23 May_‘l973

Al nmaren e

A memorandum for all:emplbyee_s wgl.é, issued by Colb:y'
{ o ‘empha,s.iz‘ing,th'at ‘ea.c_h' employ_e_e'ir‘s diréc.:fé'd té'- repo-rf to t'he,'D.irect;r. .
- any knowledgé.he or she has of the Watergate affair and relatéd ..
matters, or pers.oﬁ connected w1th it, or any other illegal activity

in which they believe the Ageﬁcy was “involved in é.ny way. There: ‘w.a;s
B - alsoa list of individuals glven and’ employees were asked to report
ax;y' and all contacts with them mcludlng not only the Waterga.te affair,
but a.ny .invgstiga.tive work on the Pen_ta.gon_ Pa.p‘ers / Ellsbe_rg case and
any conta.cts.rela.ting to the Exe.cxifng Branch and White I-Io'use efforts
to locé.te and stem leaks of classified iriforma.tién to the press starting

. as early as 1970,

Assistant General Counsel John K. Greaney wrote an explanatory

g

no;:e foi- the files in which he e}-;pla.ined that the material requested
of CIA by Henry E. Petersen on 27 November 1972 was held up by
order of John Dean of the White House untill he finally agreed to its
release on 21 December 1972,

General Counsel Houstgn“x.;vrote a simrt note to the Special

Counsel to the President, Mr: J. Fred Buzhardt to which he attached

e PR R A SRR A Rk AP IR L
e
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oy

a memorandum onZMay 19733ett1ngforihhow theMcC.ord Ietters

- were brought to light and why this had not happened before, Houston

~also advised that Silbert had been notified of the file of MeCord letters
Lo on 17 May 1973

R

. 24 May 1973
: ’ : ~ Inspector General William Broe; Director of Security

; Howard Osborn and Paul.Gas;nor, Chief of '1;h‘e Secuﬁty ReseaArch'
'S'taff. testified before the House Comzﬁ_ittee on Armed 'Servicés about -
‘the McCord letter;, vc.rh.en' they" were received, what was do#e ;Nith :
ﬁem and why, wl.len they were r'e.sui'rected-,_ etc. |

COMMENT

(b)(3) NatSecAct

31 May 1973

The Legislative dounsel held discussions with Senators

: Symington and J acksqn and Gene:t:al Counsel J ames Wooisey of the

: Senate Armed Servicc;s C_omﬁ:dttee ‘on the hm&ing of W'ate’rg_ate

"material deveioped by the Committee. Senator Symington was in

favor of a quick release of ;.ll this material but was persuaded by .

RN, 2,
-~

Lo
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,Senator J a.ckson, General Counsel Woolsey and the CIA Leglslauve

. C‘ounsel to hold up fo.r a-whlle.
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-

- the Senators on the sensa.tlvzxty of some o:E the mater:r.al partlcularly-

. that of the Ehrhchma.n phone call to Cxeneral Cushma.n a.nd General

Cushman's meetmg with Hunt.
N : :
Later on in a separate meetlng between Counsel Woolsey and the

“CIA Counsel, Woolsey 1nd_1cated the fu].}. Comm:xttee would proba.bly

want to see the full text of the minutes of the Dlrector s ”Executzve

morning mee'ting" of § July 1971. Hé was a.dvised the Agency would

be very reluctant to release the full minutes but that perhaps it mi'ght.

be possible to arrange for Woolsey to'.r'eaq_a,ll_ the minutes so he .éould

certify to the Committee that none of the other items were relevant

.

to the question at issue. Woolsey felt this might be ac.ceptable to the

Chairman.

The CIA Legislative Counsel learned later in the day that the

" 23 June 1972 meeting of Haldeman, Ehrlichman, Helms and Walters

had been at the direction of fhe President.

1 June 1973
The Office of Legislative Counsel delivered two volumes of
CIA documentation to the Senate Armed Services Committee, the House

Appropriations Committee and the Senate Appropriations Committee.
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‘ Much of the matemal contamed m the two volumes wa.s actually made:ﬁ:.- s

" ava11ab1e contemporaneously When Agency w1messes appeared before

' these CIA Comrmttees. The 1ater assembhng of such and other
o documenta.tmn (in volumes) served a number of 1nterests 1nc1ud1ng
acc ountablllty and acces szbﬂ:ty

i . .

14 June 1973

Coples of Volu.mes I and II of 'the Offlce of Leglslatwe Counsel’
"Ma.ster File" were dellvered to George Frampton of the Spec:Lal
?rosecutors office. The sensitivity and clas sification of the documents
was s"c.reseed. F.rampton assu.rved the st’a.ﬁ would respect all classi-

fications.

20 June 1973
Erwin Committee via Senate Appropriations Committee was

supplied Vols. I and II.

, 13 July 1973
The following named CIA personnel were made available for
interwew by the Water ate Special Prosecution Force: Stephen C.

AT
gé b

@ Greenwood:

-J ohn ¥, Caswell, Ka;'l Wagner and

Howard Osborn. A - (bX3) ClAAct

19 July 1973

Copies of Volume III of the Office of Legislative Counsel's

'"Master File' were delivered to the Senate and House Armed Services

41 T B T ST ALE T S,
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by iyut not left W:Lth the House Commzttee

23, July 1973
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. :ﬁnm:ﬁitteés. .'I‘he' Sens1t1ve Supplemen 'to ’Volume III was rewewed

—

LY

The Senate Appropma.tlons Com.mlttee and the Erwin Comrnlttee

Were given a copy of Volume III of the OLC “Master Flle“.' The .

!.

.- ;g-::senmd:we supplement was J;ev1ewed bg'butu not left with the Senate
~-Appropriations Cbnunitte,e, . The sensitive supplement was reviewed

.g-but not left with the Erwin Committee on'1 August 1973.

25 July 1973

Acting General Counsel J chn Warner..‘r;net with William Merrill,.

Watergate Special Prosecution Staff to discuss various jaSpects of the

. Yeetexgate matter. He also delivered to him Volume I of the "*Master

.File'" and reviewed with him the sensitive supplemient to Volume III.

Prosecutor Heymann was called in and he also reviewed the sensitive

supplement. Warner advised them that there were additional

documents relating to Tom Fuston which could be made available later.

Warner answered a number of questions regarding the transcript
of the Cushman/Hunt meet1ng, the‘McCord letters and the exact date
of the Helms, Osborn, Ehrhchman, Krogh Young meeting. He‘ was
.asked to attempt to confirm the exact date on which Young requested

‘Osborn for the proflle on Ellsberg

.. tand Heymann a.dv:.sed that they would want to interview

Afnbassador Heélms sometime in the next week.
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- 2% Julv 1973
Arrangements were ma.de between J olm Wa.rner and Ph:.lhp

.vHeyma.nn of the Watergate Spec1a.1 Prosecutlon Force staff for

R Ambassador Helms to be mterw.ewed by Hemann on Tuesday,

e s

.31 July.

© 31 July 1973
o Ambassador Helms was 1nterv1ewed by several members of the

Watergate Spec1a1 Prosecution Stai‘f 1n a gession that la.sted several _

TR

hours. It was concentrated on the Watergate break-in and relations
“with the White House during the nderning and on the Ellsberg Profiles
in the afternoon session. More 1nforma.t1c>n on several subjects was

requested which the Agency undertook to prowde.

.

Z August 1973

: Ambassador Helms testified before the Senate Select Committee

on Watergate.

5.2
e )‘L’—
B

'3 August 1973
DDCI General Walters testified before the Senate Select

Committee on Watergate.

-8 Augﬁst 1973

Counsel Warner met with Prosecutor Mezrrill and gave him.

copies of the questions and answers that had been posed at Mr. Colby's
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~':1_con:£1rma.t|.on hea.rmg by Senators Symmgton, Nunn, ?fbx&'xﬁi’re emd'j o

. last memorandum with the atta,;hments-is in the volume documentation
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Kennedy. He a.lso dehvered a copy of the or1g1na.l transcmpt of the .

Hunt/ Cushman 22 July 1971 meetmg to Wh:.ch was attached a memorandu;m

.' .by Karl Wagner, dated 23 J uly 1973 explammg the hlstory of the transcrlpt

Warner further expla.med t'hat querles on Ogarrlo and. Dahlberg were
k

made to the Agency on 'the same. da.y at two levels, one the Workmg level

of the FBI with the Office of Security ahd.the other by Acting Director

Gray to DCI Helms. The internal memorandum to the Director furnishing

~ the results of these traces were attached to Mr. Helm's memorandum to

the Deputy Director and dated 28 June’ 1972. Warner goes on to say ""This

.8

provided by the Agency at Volume III, Tab 8."

COMMENT: This volume, with this mmemorandum was
delivered to the Special Prosecutors Staff
on 25 July 1973. This is the memorandum
former Special Prosecutor Cox says he
discovered in October of 1973. Cox's
.statement made before the Senate Judiciary
Committee on Monday, 29 October 1973 is
reported as follows in the 30 October 1973
Baltimore News American: ''Cox said he
had obtained a memo written by a 'major
witness' that was 'at odds' with testimony
by that witness and others involved in the
Watergate scandal. Although Cox did not
narne the witness, it was soon learned
that it was Helms, now U.S. Ambassador
to Iran. ™ :
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. I-Iowa.rd Osborn, Stephen Greenwood a.nd

tesﬁmony ofc

b : General Walters., Warner would check and a.dv1se. :
;J;_. - - Further questmns were: ralsed a,bout the date on which the fllms

'were developed by CIA for Hunt and whether Hunt's Wli'e ever Worked -

for CIA, Mr. Warner checked and later adwsed Mermll the date for =
film development v was 24 August.as set_ forth in Greenwoo.d's .affida.vit.
COMMEN’I‘. As expla.med in Section II of this paper _
the 24 August date was incorrect and A i

Warner later corrected this inaccuracy.

13 Aupust 1973

John Warner responded to a 26 July 1973 letter from Deputy

T P

£ R Special Prosecutor Henl;y Ruth which asked a series of questions

4

about several individuals and whether they had ever been employed

by or associated with GIA. There were also several questions

about International Telephone and Telegraph Corporation (ITT),

i
- e SRR
HEEL

Mullen Company and whether CIA was aware of any intelligence
or undercover a.c:i:ivities performed by Howard Hunt and/or Gordon

L Liddy for ITT. / | - -

23 August 1973‘

f ‘Warner arranged with Merrill of the Watergate Special
Prosecution Force for Gene'ra]; Walters to appear before the Grand

Jury on 28 August 1973.

~ 135 -
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Warner further advm ed Merr111 that an e:daaustzve search of

' A.gency records had been made with the result tha.t there was ng -

o ewdenca that Mrs. Hunt had ever Worked for CIA in staff, contract

e

. - orany other ca.pa.c1ty.

‘5 September 1973

-

Warner met w1th Mernll and Bakes of the Watergate Specml

Prosecut;o.n-F,or.ce ta _dlscuss the qu_est_xon of when the film was
developed by CIA for Howard Hunt. THe left Wlﬂl them the follovﬁﬁg
materiai; 1) undated draft of a portion -of the Inspector Geuneral's
Watergate History; 2) October 1971 and December 1972 logs prepared

by Stephen C. Greenwood; 3) a.ddi_tiona.l copies of Karl Wagner's

A

N

" memoranda of 26 and 30 Aupgust 1971

*

Mernll accepted the ev1dence that the film was developed on 27

5
!
2

(5)(3) ClAAGt

prior to their appearance before the Grand Jury on 6 Septefnber 1973.

Warner ansx;verea or promised to obtain answers for aelditional L

questions on the film and prints. Merrill also wanted Stephen Greenwcod

back fof testimony before the Gre.nd Jury on 11 September 1973 so that

.he could correct his previous tesfimony on the date the.fili'n was developed.
Neither Bakes nor Merrill had yet been able to locate the Helms'"

letter of recommendation to the Mullen Company regarding employment

-

-
...'w[‘.
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s -_jof Howa.rd I-Iunt. | (Mullen had adw.sed he thought he had g1ven it to the
| -Proaecutlon Sta:Ef ) They sa1c1 they would once more attempt to locate

o :<;b)(3)-CIAA.ct_
& September 1973

Warner accompamed d Rn.chard Krueger to

- Ca
"Merrill's offn.ce. Merrlll sta.ted he would a.lso like to 1nterv1ew Leo

Dunn. (Thls later proved u.nnecess_a.ry since Merrill recei—_ved' the

@ information he wanted in a memorandum).

?‘andeK,r_geger appeared before the Grand Jury at 2:00 p.m.

11 September 1973 (b)(3) ClAAct

Warner a.ccompamed Stephen Greenwood to the office of the Spec1al

Prosecutor for a meeting with Merrzll and Bakes to discuss Greenwood'
i reappearance before the Grand Jury to correct his earlier testimony as

to the date he plcked up a.nd developed the film for Howard Hunt. Duriﬁg

the meeting it developed that Greenwood had a telephone number glven to

s
678

him. by Hunt during the July-August 1971 period by which h‘e could reach

-Hunt. A.copy of the note on which the number was listed was given to

P the Prosecutor!s staff.

12 September 1973

Sfephen Greenwood appeared before the Grand Jury at 0930 2. m.

FI U RN

e
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..f.f."25 September 1973

Merr1ll of the Water gate Spec1al Prosecut:lon Sta.f_f adwsed Warner
'tha.t an exhaustlve search of 1:he sta.ff's records ha.d falled to. produce -
o 'the Helms' 1etter of reconnnendatlon of I-Iowa.rd Hunt to the Robert - )

- : Mullen Company

o _.12 October 1973

Warner ine‘e W1th Akerman a.nd Goldman of %he-Wafe~r-ge.te Speciai
Prosecution Force Sta.‘ff to cbliécus‘s. C;[A:'.do‘cumen»ta.tIiOn rela.tihg to
' :Ma.rtinez. They asked 1o see a c:op)r of COS/Mlaml s Rybat report on’
P o M‘a..rtmez. Warner sa.1d he Would review it to determme whether it
_could be made a;rallable. He gave 2 similar answer to their 'fequest

Ted e . . . BTN

for a copy of a Martznez 8 roundup Qf lus dn.scuss;.ons with Hunt and

Bl

A

Artime done on 5 April 1972. Wa,rner explained why such a request
was difficult for the Agency - the breaching of trust of an agent.

‘Warner stated that under no circumstances would the Agency give up
. all records relating to the Agency's relationship with Martinez and/or
Barker and would resist to the utmost comphance with a subpoena.

i . _ -

16 October 1973 (b)(3) ClAAct

fof the Office of General Counsel handcarried a
document entitled ""Sensitive Information provided by CIA orally
(Supplement to Vol. III of 'Documentation Provided by CILA') Compiled

19 July 1973 to the Office of the Watergate Special Prosecutor's Task
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,Force. It was: rewewed by George Frampton and Rlchard Ben Vemste

: W1th the 1atter makang brlef notes. 'I’hey' showed spec:Lal mterest in the' o

hand wntten memora.ndum of Martm J. Lukoslue. ! returned the

documen’c to Headquarters. R
17 October 1973 (BYE) ClAAct

__Ben-Venisk‘:e. Concern was expressed By Cox on 3 items: 1) .th'e 28_

brought to the attention of the Justice Department on a current basis.

| ¥

Warner 3ccompanied Mrs. Elizabeth Dunlevy, retired Agency

employee who was for many years the secretary of former Director

‘Helms, for an interview by members .of the Watergate Special

Prosecution Force. Prior to the Dunlevy interview Warner met with

Special Prosecutor Archibald Cox and one of his as sista_ﬁts, Richard

June 1972 memorandum by DCI Helms to the DDCI, General Walters;

2) the hand written memorandum by Martin J. Lukoskie recording his

- discussions with Robert Foster Bennett of Mullen and Company and;

3) the McCord letters., Cox felt all these matters should have been o
Cox and his staff believed that the last sentence in paragraph two of

the 28 June 1972 ﬁelms memorandum conflicted with the Q&rust of-

Mr. Helm's testimony, including bis interview with the Cox staff,

although Cox agreed t-hatvthe memorandum should have béen raised

with Helms during the interlv'iefw.

Cox asked Warner to again query Colby as to whether any

- 139 -
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informatmn was bemg w1thheld. He a.lso asked a.bout a, ru:mOr that
Howa,rd Hunt had travelled to Spa.ln in J’une 1972 on an ofﬁcs.a.l passport. e

COMMEN'I’ Th1s questlon caused the Agency to go ba.ck
: “again'and check its records and appropriate
-_-personnel .This reinvestigation.disclosed the -
' existence of records showing that Hunt had been
. ' _issued an aliag birth certificate which could have
v been used to. obtain an offmla.l passport A check
of passport records.disclosed that this did not
happen. The records covering this partlcular
episode are attached at Tab G.

Cox went on to state that his staff would fwant to interview

ISR
i)

e

Mr. Helms again, either by fequesting'hi-s return or sending some

of Cox's staff to.Iran. He also indicated they might want to interview

(b)(ef) C]A}‘ZXCT - Shackley and 2| Warner was a_s.ked for any information the -

Agency had on v&het'her .Da;hlberg was ever engaged in any way in
- electronic surveillance equipment.-‘
Mr. Neal, a member of the PrQsecutor's staff; expressed the
view that Robert F. Bennett of Mullen and Company had lied by not B
'acknowledging any Agency connection. He asked whether Bennett had o
been so instructed by the Agency. Warner stated that to his knowledge

' T : - i
this was not the case but he would check and advise. '

Mrs. Dunlevy was questioned as to her recollection of the 28 June:
‘ 1972 memorandum from DCI Helms to DDCI Walters, She remembered

typing it byt nothing further although she did describe how such a

AT A T e AL
o,
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K "'memora.ndum would normally be handled. She further recalled tha.t

.17 October _1973

was withholding nothing, This was true of the Helms 28 June 1972

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

| sometzme between ea.rly February a.nd before 29 June- 1973, she came"j.‘ S

across a carbon copy of the memorandum a.nd turned it over to Mr.
Colby. She could contrlbute no 1nforma.t1on abou’c how the or1g1na.1

came to hght. Warner explamed he had recelved the original from

" the Inspector General ‘Where it was malnta,med in a so- -called “Colby

File'" which he also explained to them.

5

Warner met with‘Bakes, and Merrill as a follow—up' to his meeting

with Ackermann and Goldman to further discuss the problems of

Presenting complete records in open court,

25 October 1973

Warner met with Ben-Veniste, Frampton, Volner, Goldman and

_ Reint of the We,tergate Special Prosecutor Force. He advised them

tha.t after discussions with Mr. Colby he could state that the Agency

memorandum, the handwritten memorandum by Lukoskie dated

11 July 1972 and the McCord letters.

COMMENT': ’I_’he date of 'the.Lukoskie hand written
memorandum is 10 July 1972.

Warner advised also that E. Howard Hunt did not travel to Spain

. for the Agency in Jurie 1972, Ben-Veniste asked Warner to check

~141 -
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~w?t’w.&:!:h.e1: Hunt had an off:c1a1 passport and whether it would have been -

-

:pasiced up when he left the Agency.

'I‘he Agency dld not have a.ny 1n:formatlon as to whether Dahlberg
was-..engaged in anyf way with electromc surve‘ﬂla.nce equ_lpment.

Ben-Veniste asked for documehtaﬁpn surrounding Dahlberg's

mspistihg the Peruvian with a hearing aid in 1961. Warner agreed

Hm T e we . [

..nany-fueries from the Cox Staff.

e ook,

Warner confirmed the Agency had gi‘ven no instructions to

Bnberf; Ben.n_ett as.to how he should answer queries but that the

Agency.ha'd currently advised Bennett he could respohd freely to

- A

“Warner gave them the dates on which Volumes I, II and III were -
furnished to the various Congressional Committees and their own staff.

He also explained how and by whom the volumes had been put together.

. _InFurther discussion of the Helms 28 June 1972 memorandum he

speculated on what might have happened, i.e., discus sions between

..Walters and Helms negated the need for the memorandum which was"

+then put in the Director's safe until it was turned over to Colby in

October 1972 and held by him until May 1973 when it was turned over

tw the Inspector General.

As to Ambassador Helm's returning, Warner indicated the

circumstances today in that area were such as to make this very

- 142 -
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described as. dlscrepanc:Les in Mr. Helms’' testimony and asked that

but unidentified witness. Maury advised that the remarks were about a

"Obtained by Judicial Watch, Inc. Via FOIA"

’ d;ifficult Warner attempted to explaln the tlme and c1rcumsta.nCes :Ln o

i connectlon w1th the McGord letters, the Lukoskle memorandum a.nd the

Helms memora.ndurn of 28 June 1972. Warner felt he made httle

- headway in allay1ng the staffs concarns. o

29 October 1973

N3

Senator .Fulbright addressed a series of questions to DCI
Colby, a.nd through h1m to Ambassa.dor Helms, concermng Sturgis

and Martinez and then' past relationship with CIA. He c1ted what he

théy be cleared up.

30 October 1973

Legislative Counsel Maury .ca.lled dongressman Nedzi about
press comment stemming from former Special Prosecutor Cox's
remarks about alleged inconsistencies in the testimony of an important
Helms' memorandm to DDCI Walters dated 28 June 1972. Maury gave
the background and an expla.natio:} of the memo;andum and advised
Nedzi it had been given to his Comrnittee‘on 19 July 197?; In reply to

a Nedzi question, Maury advised against making the memorandum

available to the Press. Nedzi saw nothing wrong in the memo.
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) November 1973

DGI Colby, by letter to Sena.tor Symlngton and Representatlve
Nedm, forwa.rded cop1es of Ambassador Helm's expla.na.tlon of hls o

28 June 1972 memorandum to General Walters

COMMENT. “The memorandum and Helm's reply' o
. have been prev:tously referred to and -
are attached to this paper-at Tab E.
, _ Colby alsor covered areas of his own knowledge on this matter
‘wherein Helm's had made the Agency non-involvemen’t' in Watergate
clear to the FBI. He supported Helms position that the evidence on

the record refutes any interpretation that the 28 June merhorandum

congtituted an order to General Walters to stifle the FBI's

investigation of the Watergate break-in.

6 November 1973

DCI Colby sent a memorandum to Sena.ter Symingten simila.,r' to
: the letter cited above but giving a more detailed explanation of the
A o o : : : : o SRR N 3
- : * 28 June 1972 Helms memorandum. He also reminded the Senator "
that mest of this material had been covered in his (Colby's)

confirmation hearings.

8 November 1973

Senator Howard Baker in a letter to DCI Colby cited an article

in the November issue of Harpers Magazine by Andrew St. George

XEwE )
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enntled ”How the Cold War Carne Home” whzch d:Lscusses the CIA
Baker a.sked for the A.gency's assessmen’c of the accuracy of the

material covered in the 1a.st cha.pter headed" "Supplantmg the CIA n

Ba.ker also asked for the answers: to a serzes of questmn prompted bﬁ
: ~ the article. These questlons cen’cered around how CIA first lea.rned
‘ _ of the break-in, v;;h'o advised them,‘ gv'ho adv:lsed_Osborn, where, when
: and by whom were the Director and Deputy Director inf.ca.rmed:. |
Further questions concerned the Watergate and Fielding break-‘ |
ing as to whether CIA had any reportsh or 1nforma1.1on on any domestlc
1nte1]_1gence operatmn connected 'w1th the ”Watergate Seven''?. Had
Martmez in any manner adv:Lsed hmted or suggested to anyone in
C e L i
Sl Cla or the Government re any cla.ndestme activities against domestic

a
targets and addltmnal questions long these same lines.

13 November 1973

By letter Warner forwarded to Merrill in the office of the

. Si:ec_ia.l Prosecutor a copy of DCI Colby's 6 November 1973

memorandum to Senator Symington referred to above. _

15 November 1973
Assistant General Counsel Greaney forwarded to Special
Prosecutor Leon Jaworski a letter from Ambassador Helms.requesting

a personal appointment upon his return from Iran to testify again before

N
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i:he Grand Jury. In hls letter‘ Ambassador Helms makes the
sta.tement that ‘l:he 28 June 1972 I—Ieltns' memorandum had been 1n the - ., o
= ha.nds of Mr. Cox from the tlme he took over as Spec:Lal Prosecutor.

C.OMMENT' ThJ.S sta.tement was: 1naccura,te.' ‘Cox
: "* was appointed on 18 May 1973. .The -
L memorandum which was contamed
'’ ih OLC Volume III was turned aver.
‘to the Special Prosecutor!'s office on
24 July 1973. This error was ‘siib_-
‘sequently corrected by Counsel
Greaney in a letter to Spec:Lal
. Prosecutor Jaworski dated 24
No’vember 1973

P . N
: : n.

15 November 1973 - B o T i

Merrill contacted Greaney and asked to in_tervi_ew Jake Esterline

re Martinez and James Angleton re his knowledge of the Room 16
' oper'a‘.tion on 19 November 1973. Greaney agreed to check and advise
Merrill-on the avallablll'cy of the mdlw.dua,ls.

16 November 1973

...» DCI Colby repﬁed to Senator Baker's letter of 8 November. He . i
gave the Agency's assessment of the accuracy of the last chapter
- headed "Supplanting the CLA' of an article by And.rew St. George
carried in the Novembez; issue of Harpers Magazine entitled ’I'The .
Cold War éomes Home''. Director Colby also supplied answers to

the seven questions that had been posed by Senator Baker,

S

* .
AV
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v 16 November 1973 B
Dlrector Colby appeared before on executzve session of the
! Sena.te Armed Serv:Lces Hearmg on St. George s allegatlons.
i o COMMEN 'I' _The docmnentatlon backup for Mr.’ Colby
¢ for this hearing is so extensive and -
: voluminous that it is not being mcluded in
« this study but will be on file in the Inspector
: - General's office. The table of contents -
sheets and the explanatory routing sheet of
both volumes. is attached to this study as-
: Tab H so that the reader may be aware of
. . - the topics covered : "
17 November 1973
DCI Colby replied to Senator Fulbright’_s letter of 29 Qctober 1973.
- This reply conta.med the requested m.forma.tmn, as avalla.ble to the
Lo Agency, on Frank Sturgls and Eugemo Martmez.

19 November 1973

Warner and Greaney met with Special Prosecutor Leon Jaworski
and staff members Ruth and Ben-Veniste. They assured Jaworski that’
_the Agency's position at the direction of DCI Colby was to cooperate
~ fully with the Special Prosecutor. Arrangements were made for
Ambassador Helms to meet with Jaworslu on 26 November and appeer .
before the Grand Jury on 27 November. Warner gave Jaworski a copy
of Colby's letter to Congressman Nedzi dated 5 November 1973 which
included Ambassador Helm's.response_re his 28 June 1972 memorarlduno

to Generel Walters.
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Warner and Grea.ney ha.d a furthez: meehng W.Lth Ben-VenJ.ste, RS
- Vo].ner and Re1nt to dlSC'llSS spec1f1c requests from the Proaecutor 8.
oﬁic'e Which,were‘ ou‘tstanding. Ben Vemste was g1Ven a copy of the

. SECRE'I’ memorandum of Agency conta.cts W1th the Dahlberg Company. :

| Warner adwsed on the sta.tus of Hunt's off101a1 a:nd dlplomauc pa.ssports
o N .
{both expired) and of— our 1ssuarrce to Hunt of an alias ,birth certificate
and explained that Agency records ‘doA net .refiect the date of is suance.
Warner and'.Greaney_.agreed Ate_ 'prepare sa;}itized. versio':is of rhe
10 July 1972 Lu.koskze handwritten memorandum of his meeting with
' Bennett and the 10 July 1972 typewrltten conta.ct repOrt prepared by

c e

Lukoskie of his meeting with Bennett. Gr.ea.ney would attach a cover

letter to these sanitized versions outlinirig the ground rules under

; which this material could be u_sed.'

19 November 1973
5 ' Jacob D, Esterhne, a.ccompamed by John Greaney, appea.recl for
interview by the staff of the Spec1a.l Prosecutor. HEsterline answered
i a number of questions having to do with Eugenio Martinez. He also
(b)(3) ClAAct
s identified the last two Agency case officers who had ha,ndled Martineaz,

b

Crrea.ney advised that both men

had been questioned and all their records and files reviewed and there

T N N IO e A
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was no info-rmatle'n i:e Ho‘waf& Hunt Mr. Esterlme s present Job

- . a.nd 1ts sen81t1v1ty was explamed to the staff who prom1sed to protect

s s his 1dent1ty if he should be needed to testzfy before the Grand J'ury.

The next person to. be 1nterv1ewed by Merrlll was James Angleton.

TG ST
i

He was asked if he had ever dealt Wlth Howard Hunt at Room 16 of the

ok

Executwe Office Bullds.ng (EOB). Angleton replied tha.t he did not know

B R

L Hunt and had never been in-Room 16 of the EOB. An'gleton asked

At
e

- ‘Merrill who had given the' Prosecui:or's office his ﬁaine to which

- Merrill replied it had been mentioﬁed.by a Witﬁess before the ‘Grand_'
Jury aed therefore could not be disclesed. Angleton stated that _there |
had beeq many 1eeks- to the meaie regar@ing the busines.s ef the Gx;and
Jﬁries‘ and, given CIA!'s responsibi]'.ii.:ie:s in counterintelligence, the
Agency _contend.e'd that the identity of tileir source should be revealed
since he was guilty of falsification. Angleton then asked if the source
was newspaperman Seymour Hersh, who, Angleton stated, seemed to )
be vintent on destroying confidence in tﬁe Intelligenee Comrﬁunity and, Rty

in particular, the CIA. Further, according to Angl'etoh, Hersh was

alleged to ha.ve concluded a deal to write such & book W11:h a $75 000, 00

advance from Ra.ndom House. In preparation Hersh is seekmg out ex-

exrnployees, disgruntled and otherwise, to uncever and publish details

of highly classified intelligence operations. Merrill admitted to some

e AT AT TS A fie el ¢ st
o
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‘i.-;..;,-'rela.hons w1th Hersh but re:.tera.ted thezr 1na.b111ty to d15close the

L

L -1dent|.ty of the source Who ha.d razsed the questzons regard:a.ng A.ngleton -

" and Room 16

Merrﬂl asked A.ngleton's V1ews on a report tha.t a copy of the :

Pentagon Pa.pers had been dehvered to the Rus sian’ Emba.ssy, as to
- R l e .
whether the' Soviet Intel}.igence .Servic.le had_ ac-;luired the Pentagon

Papers and Whether thls was 'a..mé,tter of;ria.ﬁonal security. - A-nglé-ton

asked whether thelr q_uestlonmg reﬂecﬁed conversa,hons W1th the FBI

Merrill acknowledged that they dld and that the FBI mchca.ted tha.t the
sensitive source involved was c_ontlnu.mg to furnish. valuable and hi gh-

level inte_lligence. Merri]l asked 'Angleton's evaluaﬁon of this

-

| ;::oﬁtentién. Angleton responded tha.t this was a questlon to be resolved
; between the Special Prosecutor and the FBI, Angleton then gave a
rather detailed account of the Soyiet_ and Bloc disinformation effort,
through tﬁeir Departments of Disinformation, to isolate the United
States and change.the ba}a.nce of military power in favor of the Bloc. &113%‘1
Angleton a.lSt_) gave an explanation of the Soviet methods of recruiting
foreigners as agents and their user-of 1eaks, i.e., Jack Anderson.

With reference to Andrew St. George and his articlt-"; in’ Harpers

magazine, Angleton gave a brief resume of St. George's background

noting that he not only lied about the Agency but was given broad, if
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§ Regardmg prlor CIA knowledge :

of Watergate, Angleton sa:Ld that he had known Mr. I-Ielms for many years .

on a professmna.l basis: a.nd lmew that. St George s charges were

‘fa.bncatlons. Angleton said that shortly after the Watergate arrests,

‘he had con.ferred W:Lth Mr. I-Ielms and 'chat it was clearly evident tha,t

Mr. Helms had no prior knowledge but that Mr, Helms did surmise that -

the media, the Soviets and some politici_ens5 would atternpt to exploit the
affair in order to harm the Agency.
Angleton posed the hypothetical question as to whether the American

taxpayer did not have a cause of action or class action against those who

" destroyed the confidentiality of clas sified matters relating to the nationel

security. The President has the undisput_ed right by law to conduct
foreign policy and other activities pertin.enflilzo the national security.
These functions require a large drain on the tax aollar. It would seem,
therefore, that the public's vested 1nterest in secrecy is extmgmshed
harmfully bythe actions of St. George, .A.nderson and Hersh. |

Merrill expressed his gratitude to Angleton for information
regarding the Soviet Disinformation Progrem. o

26 November 1973

The material referred to in the last paragraph above was supplied

to Ben-Veniste by Greaney at the meeting this date between Ambassador

o

St
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H'ein{s{amd Gfﬁe.iil_éjr-;‘:\évith S,.'p.e.cial‘ Prq's'eciﬁ_:or J abeski -a'zid"r'néx_hbers S
: ‘of his staff. . Bt &
‘ "Ambassador Helms answered :que'stiéh_s ‘pertaining to his 28

June 1972 memoré.ndum, the Lukb-sk_ié handwr'itten"memorandum and

e, SR
.

the McCord I.,etfers, seemingly to 'the.s_a..ﬁsfé;cﬁon of the q.uestionérs.
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| . Epilogue ‘

The 26 November 1973 .entry concerning Ambas.sador' Hell;ns
meetmg Wlth Spe01al Prosecutor Jaworski brmgs this. study. to a .
! : Aclose. Th.‘l.S is not to say tha’c the Watergate affair is ended; or that ' _. {
the Agency will not contmue to be quest1oned by the media, by the i
Speca.al.PrOSecutor s office and by the Céngress.’ However,' the = .
Agency s pattern of cooperahon and respons1veness has been set
and w111 undoubtedly cont1nue; |
,'[t is belieired, hoWever, t’hat' there reoaain no. significant

Lo .unknown facts concerning: the Agency s connectn.on W1th the ‘whole

range of events that have become known popularly as ”Watergate. "
If there are. aspects of the matter that have not been developed we

doubt that they Would add 51gmf1cant1y to an’ understandmg of what

KRR

did and dld not happen. _ If some such 1nfo rrnatmn 1s developed

the 51gn1f1cance is more hkely to 11e in the 1nterpretat10ns placed

_on it than in the facts themselves.

Much has been 's'ai‘d, ‘and rightly so,.- about-_the pe-ll;f_ormance of -
~top echelon Agency-officials in repulsin'g attempts to involve or .

1mp11cate the Agency in. Wa.terga.te and its. subsequent cover-up.

It 1s a.ppropr1a.te here to also dra.W attent:on to the performance of 7

e
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the lower and m1ddIe level echelons durmg th:La trymg pemod.

We
found in every 1nstance tha.t these employees acted propeérly and

promptly in br:ngzng to the attention of the upper levels theJ.r fears and

cencerns when they felt the Agency was bemg drawn 1111:0 act1v1t1es
- beyond its charter. We would cite particularly OTS employee

L. . _ ‘ . _

Lo Richard Krueger, OMS Doctors Tietjen
%

and the‘Execiztive .
Assista.nt to the DDCI, ‘Karl Wagner.‘ o

, (b)(3) CIAAC’(
. While it is true tha.t some dlscrepanca.es exist between the

testunomes of Messrs. Haldeman, Ehrhchman, Gray-, Dean, Hel::ns

and Genera.l Walters, once it beca.me clear What was developmg the

Agency refused to cloud the 1nvest1gat10n of Watergate by asserting

a non- emstlng confl1ct w:Lth CIA operatlona.l act1v1t1es.

The Agency s
was inno way 1nv01ved in the Waterga.te break -in, although several

1nd1v1dua.1s who were, had formerly ,bee’n -employed by or as soc1ated
Wlth the Agency.

L1kew1se all subsequent attempts by Dea.n and others

to 1nvolve the Agency wrth the md.1v1duals mvolved in the brea,k-m were

re;ected in no uncerta.m_ terms, by-.Helms, _Wa.lters, Schlesmger
| and Colby. RN S
Vo

S

.

1
H
1

It has been said by some tha,t the Agency was perha.ps too prone
to accept a.nd act on requests of W"hlte House OffICJ.a.lS presumably

spealung for the Pres:.dent.

Th:.s is certamly not the casée when it wa.s
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‘clear that any such request Would mvolve a v:.olatlon of its charter.

This was attested to by J ohn Ehrllclunan in h1s te::tlrnony when he

c1ted an instance in 1969 when General Cushman instantly vetoed a

" White House request from FEhrlichman clearly reflecting the personal

1nterest of the Pres1dent. Th1_s was a request to involve CIA-m the
surveillance of the President'.s braother, Donald Nixon, which would

have been a cleaf yiolation of the Agency‘s charter. The 'request» was

'promptly rejected by Cushman. Genera.l Walters refused repea,tedly

to 1nv01ve or 1mphcate the Agency in acts whlch were in vmlatlon of

its charter. The Agency representatlves thought they were dealing

er:h respons1b1e off1<:1als. As former Dlrector I-Ielms said in hJ.S

'-'.congressmnal testzmony, "It is only la,tely that it has become a cr:Lme o

to try to assist the President. " When the subterfuge used to procure
Agency help or mateeials became a.pperent,_ such aid was quickly
ehut' off. |

o We have tr_ied in this report fo puli together. ali the infofmeﬁen

ex;.st;lng in Agency records on the Ellsberg Proﬁles, the prov:.smnlng

of Hunt, Agency cooperatmn, etc. , and to put the pieces together

ina coherent chronologmal report. 'I’-her-e is-spemilation in some.

- place’s. but it 'is informed speculation based on an overView derived -
from rev;e\mng and folloW:Lng closely the unfoldlng de velopments of

'fahe all mclus:lve story now known as "W'aterga.te. i ,

L : ;@Jﬁmv
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